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احتمال کاهش نرخ دلار به 20 هزار تومان 
بررسی شد؛

شوخی ارزی
در حـالی ایـن روزهـا صحبـت از »دلار ۲۰ هـزار تومـانی« از سـوی 
تعدادی افراد مطرح شـده و در فضای مجازی  دسـت به دسـت می شـود 
کـه صـدای معـاون پیشیـن وزیـر صمـت نیـز درامـده و  بـرخی منتقـدان و 
صاحـب نظـران ایـن نظریـه را بیشـتر امـری سیـاسی و روانی می داننـد که 
بـا هـدف بازداشـتن از مسیـر مبـارزه بـا رانـت ارزی در پیـش گرفتـه شـده 
زیـرا بـا حجـم فعـلی نقدینـگی ایـده دلار ۲۰ هـزار تومـانی بـه یـک مزاح و 
رویابـافی شـبیه اسـت همچنیـن عـده ای دیگـر نیـز معتقدند هـرگاه قیمت 
کالاهـا اعـم از خـودرو کالاهـای اسـاسی و مسـکن  اجـاره مسـکن بـه یک 
چهـارم قیمـت رسیـد دلار نیـز بـه ۲۰ هـزار تومـان خواهـد رسیـد کـه ایـن 

نظریه  بیشتر شبیه به یک شوخی است.
ایـن روزهـا ویدیـویی در فضـای مجـازی دسـت به دسـت می شـود که 
در آن فـردی در همایـشی از شـخص دیگـری کـه اتفاقـا نماینـده مجلـس 
اسـت و در گذشـته عضـو تیـم اقتصـادی دولت هـای نهـم و دهـم بوده، می 
پرسـد: »آیـا می تـوان همیـن امـروز دلار را بـه ۲۰ هـزار تومـان رسـاند؟« 

که طرف مقابل با تایید ...

»جهان اقتصاد« از تبعات قطعی گاز 
گزارش می دهد؛ 

پتروشیمی ها به کما 
می روند...!
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مناقصه گزار : شركت سهامی برق منطقه اي سیستان وبلوچستان 
نوع مناقصه : عمومی یک مرحله اي همزمان با ارزیابی كیفی )فشرده(

موضوع مناقصه: تامین تجهیزات پایانه راه دور
مبلغ تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار : 3/147/120/000 ریال )ضمانتنامه شركت در 
فرآیند ارجاع كار میبایست داراي 3 ماه اعتبار از آخرین مهلت تحویل پاكات و همچنین 

قابلیت تمدید به مدت 3 ماه دیگر باشد(
تاریخ فروش اسناد ارزیابی كیفی و مناقصه: از روز شنبه مورخ 1403/10/15 لغایت ساعت 

19 روز چهارشنبه مورخ 1403/10/19
نحوه دریافت اسناد ارزیابی كیفی مناقصه : مراجعه به صفحه اعلان عمومی سامانه تداركات 

 setadiran.ir  الکترونیکی دولت به آدرس
تاریخ تحویل پاكات ارزیابی كیفی و مناقصه: حداكثر تا ساعت 08:30 روز شنبه مورخ  

1403/11/06
تاریخ و محل بازگشایی پاكات ارزیابی كیفی: راس ساعت 09:00 روز شنبه مورخ 1403/11/06 
– امور تداركات و قراردادهاي شركت برق منطقه اي سیستان و بلوچستان. در این جلسه 

پاكات ارزیابی كیفی گشوده و جهت بررسی و امتیازدهی به كمیته فنی بازرگانی ارجاع 
میشود. زمان بازگشایی پاكات مناقصه در همین جلسه تعیین و كتبا به اطلاع منالقصه گران 

خواهد رسید.
نحوه تحویل پاكات ارزیابی كیفی و مناقصه: پاكات ارزیابی كیفی و مناقصه كه توسط مناقصه 

گر تهیه میشود میبایست به دو شکل تحویل شود:
1-بارگذاري پاكات )پاكت ارزیابی كیفی، پاكت الف، پاكت ب و  پاكت ج( به صورت 

الکترونیکی در سامانه تداركات الکترونیکی دولت مطابق با زمانبندي .
2-تحویل فیزیکی فقط پاكت )الف( مناقصه مطابق با زمانبندي به آدرس زاهدان ، حد 
فاصل دانشگاه 37 و 39 ، دبیرخانه شركت برق منطقه اي سیستان و بلوچستان ، تلفن : 

05431137049
تحویل پاكات به هر دو روش الزامیست

مدت انجام كار :3 ماه شمسی 
*تداوم جریان انرژي با صرفه جویی در مصرف برق*

شناسه آگهی: 1860234    م الف: 1384

شركت معدنی و صنعتی گل گهر )سهامی عام( در نظر دارد " بیمه اموال و دارائیها ي خود در سال 1404-1403" را از 
طریق برگزاري مناقصه عمومی به شركت بیمه گر واجد شرایط )شعب مركزي( واگذار نماید. لذا كلیه متقاضیان می 
توانند جهت اخذ اسناد مناقصه به وبسایت این شركت به نشانی WWW.GEG.IR   مراجعه و اسناد مذكور را از بخش 
مناقصه و مزایده دانلود نمایند. آخرین مهلت تحویل پاكات ساعت 14 روز شنبه مــورخ 1403/11/06 در محــل 
دفتركمیسیون معـاملات مجتمع و یا دبیرخانه دفتر مركزي تهران می باشد. ضمناً بازدید از محل اجراي موضوع مناقصه 
روز دوشنبه مورخ 1403/10/24 مقرر شده است. شایان ذكر است فرمت ضمانت نامه هاي مورد تهیه می بایست عینأ 
مطابق با فرمت ارائه شده در اسناد مناقصه باشد. شركت معدنی و صنعتی گل گهر در قبول یا رد هر یک از پیشنهادات 

بدون نیاز به ذكر دلیل و بدون جبران خسارت مختار می باشد. 

آگهی  تجدید ارزیابی کیفیآگهی  تجدید ارزیابی کیفی
 و  مناقصه فشرده شماره  و  مناقصه فشرده شماره 4646//14031403

آگهی مناقصه عمومیآگهی مناقصه عمومی
 شماره  شماره 4747//14031403/ع/ع

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای سیستان وبلوچستا ن

  کمیسیون معاملات شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛

مناقشه کامیون ها در مرز ترکیهمناقشه کامیون ها در مرز ترکیه

نوبت اول
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در حـالی ایـن روزهـا صحبـت از »دلار ۲۰ هـزار تومـانی« از 
سـوی تعـدادی افـراد مطـرح شـده و در فضـای مجازی  دسـت 
بـه دسـت می شـود کـه صـدای معـاون پیشین وزیـر صمت نیز 
درامـده و  بـرخی منتقـدان و صاحـب نظران این نظریه را بیشـتر 
امـری سیـاسی و روانی می داننـد کـه با هدف بازداشـتن از مسیر 
مبـارزه بـا رانـت ارزی در پیـش گرفتـه شـده زیرا بـا حجم فعلی 
نقدینـگی ایـده دلار ۲۰ هـزار تومـانی بـه یک مـزاح و رویابافی 
شـبیه اسـت همچنیـن عـده ای دیگر نیـز معتقدند هرگاه قیمت 
کالاها اعم از خودرو کالاهای اسـاسی و مسـکن  اجاره مسـکن 
بـه یـک چهـارم قیمـت رسیـد دلار نیـز بـه ۲۰ هـزار تومـان 
خواهـد رسیـد کـه ایـن نظریـه  بیشـتر شـبیه بـه یـک شـوخی 

است.
ایـن روزهـا ویدیـویی در فضـای مجـازی دسـت بـه دسـت 
می شـود کـه در آن فـردی در همایـشی از شـخص دیگـری که 
اتفاقـا نماینـده مجلـس اسـت و در گذشـته عضو تیـم اقتصادی 
دولت هـای نهـم و دهـم بـوده، می پرسـد: »آیـا می توان همین 
امـروز دلار را بـه ۲۰ هـزار تومـان رسـاند؟« کـه طـرف مقابـل 

با تایید این موضوع می گوید: »اگر بخواهند می توانند!«.

علیرضـا شـاه میرزایی، معـاون پیشیـن وزیـر صمـت نیـز در 
واکنـش بـه ۲۰هـزار تومـانی شـدن قیمـت دلار گفتـه مـا بـه 
دوسـتان گفتیـم کـه شـما زحمت می کشید چـرا ۲۰هزار تومان 
، ۱۰هـزار تومـان کنیـد.وی افـزود: قطعا ایـن حرف ها جایگاهی 
نـدارد و غیرقابـل اجـرا اسـت و مـن هـر قـدر از ایـن دوسـتان 
پرسیدم روش چیسـت راهکاری ارائه نشـد.در این راسـتا سید 

عـلی کارشـناس اقتصـادی در گفتگـو با خبرنگار روزنامه  جهان 
اقتصاد  اظهار داشـت: اگر طی 45 سـال اخیر قیمت دلار علی 
رغـم تـورم موجـود غیـر از دوران بعد از قطعنامه جنگ ، کاهشی 

شده باشد پس در حال حاضر نیز این اتفاق خواهد افتاد.
وی افـزود: مگـر می شـود نقدینـگی و تـورم هـر روز در حال 
افزایش باشـد و شـرایط بحرانی به لحاظ تحریم موجود باشـد 

اما قیمت ارز کاهشی شود؟
بـه گفتـه سیـد عـلی ، اگر همه متغیرهـای اقتصادی از جمله 
کاهـش تـورم و تـک رقـمی شـدن آن ، حـل شـدن کسـری 
بودجـه ، فـروش نفـت 3 تـا 4 میلیـون بشـکه ای در روز ، عادلانه 
شـدن سیسـتم مالیات سـتانی ، سـرمایه گذاری خارجی سـرو 
سـامان بگیـرد در اینصـورت اسـت کـه اقتصـاد بـه رشـدی می 
رسـد کـه تـراز تجـاری مثبـت می شـود و در ایـن شـرایط پـول 
مـلی تقویـت خواهـد شـد.وی خاطر نشـان کـرد: در حال حاضر 
بـه نظـر می رسـد هیـچ یـک در کوتاه مدت اتفـاق نخواهد افتاد 
مگـر اینکـه طی مـدت طـولانی ، شـرایط مذکـور فراهـم شـود 
و نـرخ ارز بتوانـد کنتـرل شـود نـه اینکه کاهشی شـود.سید علی 
تاکیـد کـرد: بنابرایـن بـا به وجود آمدن شـرایط مناسـب مذکور 
تـازه می تـوان گفـت کـه نـرخ ارز کنتـرل می شـود و افزایـش 
نـمی یابـد حـتی در ان شـرایط بـه صـورت سـریع و یکبـاره 

کاهشی نمی شود.
ایـن کارشـناس ادامـه داد: بـر این اسـاس باید گفت سـوالی 
کـه مطـرح می شـود ایـن اسـت کـه  اگـر دلار به ۲۰ هـزار توان 
برسـد صـادرات چگونـه خواهـد بود ؟ ایا قیمـت  تولیدات داخلی 

نیز به اندازه دلار کاهش می یابد؟ 
بـه گفتـه وی ایـن اظهـار نظـرات بیشـتر طنزی بـه نظر می 
رسـد کـه عمـلی نخواهـد بـود، مگـر اینکـه قیمـت کالاهـا بـه 
یـک چهـار تقلیـل یابـد کـه این کالاها شـامل خودرو، مسـکن 

و اجاره مسکن ، گوشی تلفن همراه و ...می شود.

احتمال کاهش نرخ دلار به 20 هزار تومان بررسی شد؛

شوخی ارزی

معـاون اول رئیـس جمهـور گفـت: راهبـرد امـروز ایـران 
توسـعه روابط و اسـتفاده از دیپلماسی های خارجی و تخصصی 

است.
بـه گـزارش خبرنـگار مهـر، محمدرضـا عـارف معـاون اول 
رئیـس جمهـور در سـتاد روابـط اقتصادی خـارجی که در وزارت 
امـور خارجـه برگـزار شـد، اظهـار کـرد: در ارتباط با سـازمان ها 
و نهادهـای بین الملـلی وضعیـت امـروز بـا گذشـته بسیـار 
متفـاوت اسـت و امـروز در بسیـاری از سـازمان های پویـا در 

منطقه حضور مؤثر و چشمگیری داریم،
وی افـزود: مـن همـواره بحـث اکـو رو مطـرح می کـردم ما 
ایـن بـود کـه حضـور بهتـری داشـته باشیـم، کشـورهای عضو 
اکـو هسـتند کـه عمومـاً در حـوزه تمـدنی ایران هسـتند و وقتی 
بـا آنهـا صحبـت می کنیـم احسـاس نمی کنیـم کـه بـا یک فرد 
خـارجی صحبـت می کنیـم. مشـترکات فرهنـگی بی نظیـری 

میان ما برقرار است.
معـاون اول رئیـس جمهـور خاطرنشـان کـرد: امـروز عضو 
شـانگهای و اوراسیا هسـتیم همینطور عضو بریکس هسـتیم 
اسـتقبالی کـه از ایـران کشـورهای عضـو ایـن اتحادیه هـا 
می شـود حقیقتاً بسیار برجسـته اسـت، جایگاهی که در آفریقا 
داشـتیم بـه دلایـلی موفـق نبوده و می توانسـتیم بسیار موفق تر 

باشیم.
عـارف بـا اشـاره بـه اینکـه راهبرد امروز ایران توسـعه روابط 
و اسـتفاده از دیپلماسی های خارجی و تخصصی اسـت، گفت: 
در همـه بخش هـای دیپلمـاسی مـدعی هسـتیم. در زمینـه 
علـمی دیپلمـاسی سلامـت یـکی از مزیت هـای مـا اسـت، بـه 
دلیـل بـرخی از مسـائل جـزئی و کـم توجهی هـایی کـه یـک 
مهمـان خـارجی انتظـار دارد بـرای او انجـام دهیـم، ظرفیـت 

خودمان به خوبی استفاده نکرده ایم.
معـاون رئیـس جمهـور در بخـشی از سـخنان بـه دیپلماسی 
فرهنگی و کشـورهایی که در حوزه تمدنی ایران قرار داشـتند 
اشـاره کرد و گفت: دیپلماسی اقتصادی و سیاسی را به مفهوم 
عـام آن مکمـل یکدیگـر می دانیـم، در مواقعی بایـد دیپلماسی 
اقتصـادی بـه کمـک دیپلمـاسی علـمی و فرهنـگی بیایـد و در 
جـای دیگـری بایـد از دیپلمـاسی علمی و فرهنگی برای تقویت 
روابـط سیـاسی اسـتفاده کنیـم. نبایـد بگوییم کـدام یک از این 

دیپلماسی اولویت دارد بلکه همه شان در اولویت هستند.
عـارف افـزود: امـروز همـه زمینه هـای دیپلمـاسی تقویـت 
روابـط جـز اولویت هـای مـا اسـت و بسـته بـه شـرایط از هـر 

کدام استفاده می کنیم.
معـاون اول رئیـس جمهـور موقعیـت ایـران بـه عنوان هاب 
در منطقـه را مـورد غفلـت خوانـد و یـادآور شـد: از موقعیتمان به 
عنـوان خـواب در منطقـه کـمی غفلـت کردیـم خوشـبختانه 
امـروز راهبـرد کریدورهـا جدیـد دنبـال می شـود و فقـط نـگاه 
اقتصـادی ترانزیـتی نداریـم بلکـه نـگاه تقویـت روابـط در 
زمینه هـا جملـه فرهنـگی و سیـاسی و اقتصـادی و علمی حاکم 

است که می توانند کمک کنند.
عـارف خطـاب بـه اعضـای سـتاد روابط اقتصـادی خارجی 
تاکیـد کـرد: تقاضـا دارم زحمـت بکشیـد ارزیـابی از عملکـرد 

آسیـب شـناسی فعالیت هـا ارائـه دهیـد تعـارف را کنـار بگذارید 
و اگـر در یـک بخـش ناموفـق بودیـم بـه ریشـه ها بپردازیـد و 
موانـع را شناسـایی کنیـد. قـول می دهیـم در اولیـن فرصـت در 
دولـت بـرای حـل مشـکلات ایـن سـتاد اقدام کنیـم، ماده ۱۰۱ 
در برنامـه هفتـم پیشـرفت بـه دیپلمـاسی اقتصـادی پرداختـه 
اسـت. دربنـد الـف مأموریـت آن بـه وزارت امـور خارجـه داده 

شده است و جایگاه این ستاد را تعیین کرده است.
عـارف خاطرنشـان کـرد: در کلیـه فعالیت هـای خـارج از 
کشـور واقعیـت ایـن اسـت کـه نقـش وزارت امـور خارجـه 
محـوری اسـت، ایـن وزارتخانـه نقـش تک بعدی نـدارد، یعنی 
سـفیر مـا در یـک کشـور نماینـده نظـام مـا اسـت. سـفیر نباید 
احسـاس کنـد کـه مدیـر وزارت امـور خارجه اسـت بلکه سـفیر 
اختیـار تـام و همـه جانبـه در همـه امـور بـرای تنظیـم همـه 
همکاری هـا و روابـط دارد و بایـد از ایـن جایـگاه اسـتفاده کنـد 
کـه طبیعتـاً یـک نفـر وابسـته بـه یـک تشـکیلات و وزارتخانه 
نمی توانـد همـه امـور را انجـام دهد، جایی ممکن اسـت نیازمند 
رایـزن تجـاری باشیـم و جـای دیگری رایزن علمی لازم باشـد 
و همینطـور فنـاوری این هـا مسـائلی اسـت کـه بایـد در داخـل 

وزارت خارجه و در این ستاد دنبال شود.
معـاون رئیـس جمهـور بـا یـادآوری اینکـه ایـن سـه تـا در 
دهـه ۶۰ تشـکیل شـد و رویکـرد کشـور در آن زمـان اقتصـاد 
دولـتی بـود، ادامـه داد: توجیـه مـا ایـن اسـت کـه آن زمـان در 
جنـگ بودیـم، گرایـش اینطـور بـود کـه همـه کارهـا در دولت 
انجـام گیـرد. امـروز مـا اذعـان می کنیـم و اعتـراف داریـم بـه 
نقـش محـوری بخـش خصـوصی در همـه امـور و شـاید ایـن 
نـگاه را در دهـه ۶۰ و ۷۰ نمی توانسـتیم مطـرح کنیـم بـه دلیـل 
اصـل 44 قانـون اسـاسی و وقـتی سیاسـت های کلی ایـن اصل 
توسـط مقـام معظـم رهبـری تصویـب و ابلاغ شـد، راه بـرای 

حضور پخش خصوصی باز شد.
عـارف بـا ذکـر ایـن موضـوع کـه تجربه موفق دنیا اسـتفاده 
از توان بخش خصوصی نشـان می دهد که چه پیشـرفت هایی 
حاصـل شـده اسـت، گفـت: اگـر در دهه هـای ۷۰ و ۸۰ میلادی 
آزادسـازی در آی سی تی انجـام نمی شـد قطعـاً دنیـا وضعیـت 

فعـلی را بخـش خصـوصی بـه میـدان آمـد و بـا انگیزه هـای 
مختلـف در زمینه هـای مختلـف و جهش هـای فـوق العـاده ای 
را در بخـش آی سی تی شـاهد شـدیم. نـگاه دولـت چهاردهـم 
کـه دولـت وفـاق مـلی اسـت به بخـش خصوصی همیـن نگاه 
اسـت و مـا بایـد از حداکثـر تـوان بخـش خصـوصی اسـتفاده 
کنیـم. هیـچ توجیـهی بـرای کنـار گذاشـتن بخـش خصوصی 

در هیچ موضوعی نداریم.
وی افـزود: حـتی بخش هـایی کـه یـک زمـان در دنیـا در 
طبقه بنـدی ورود بخـش خصـوصی بـه آن ممنـوع بـود؛ تجربه 
دنیـا نشـان می دهـد که اتفاقـاً در آن بخش ها، بخش خصوصی 
بهتـر عمـل می کنـد و کارآمـدی بخـش خصـوصی در آن 
قسـمت ها بیشـتر هـم هسـت و مـا هیـچ مانعی بـرای این امور 

نداریم.
معـاون اول رئیـس جمهـور در رابطـه بـا توسـعه صـادرات 
اظهـار کـرد: مـا در بخـش دانـش بنیان هـا مزیـت داریـم و باید 
توجه بیشـتری به آنها داشـته باشیم، در صادرات با کشـورهای 
همسـایه که اولویت ما اسـت همینطور کشـورهای دوسـت و 
منطقـه بـرای گسـترش روابـط و توسـعه صـادرات بایـد عمـل 
کنیـم، گاهی منافـع بخـشی را نـگاه می کنیـم که بایـد نماینده 
مـا نماینـده کل دولـت باشـد وقـتی کـه بـه کشـوری می رود و 
فقـط بـه بخـش مربوطـه خـود در مذاکره فکر نکنـد. با رویکرد 

جامع در مذاکرات شرکت کند.
عارف ادامه داد: قانونگذار رشـد ۸ درصد را در برنامه هفتم 
بـه مـا تکلیـف کـرده اسـت، همـه تلاش و دغدغـه مـا رسیدن 
بـه ایـن رشـد اسـت، بـه نظـر می رسـد بـرای دسـتیابی بـه این 
رشـد نیازمنـد سـرمایه گذاری هسـتیم. بخـش خصـوصی در 
داخل کشـور سـرمایه گذاران مطمئنی هسـتند و ایرانیان خارج 
از کشـور نیـز بسیـار رغبـت دارنـد کـه در ایران سـرمایه گذاری 
کننـد و مـا هیـچ شـرطی بـرای ایرانیـان خـارج از کشـور قائـل 
نیسـتیم و بایـد بـه آنهـا مذاکـره کنیـم، بازگشـت ایرانیـان و 
جـذب سـرمایه ایرانیـان را در اوایـل دهـه ۸۰ بیشـتر احسـاس 
کردیـم و رونـد خـوبی داشـتیم کـه یـکی از اقدام هـای مـا تک 
نـرخی کـردن ارز بـود کـه کشـورهای حاشیـه خلیـج فـارس 

معمـولًا سـودی پرداخـت نمی کردنـد و جذب سـرمایه وضعیت 
خوبی پیدا کرد.

معـاون اول رئیـس جمهـور در همیـن رابطـه ادامـه داد: 
سیاسـتی کـه دولـت در نـرخ ارز شـروع کـرده اسـت در آغاز راه 
تلاطم هـایی خواهـد داشـت، بـه ثبـات خواهـد رسیـد و ما باید 
سـرمایه گذاران از خـارج از کشـور ایـن تضمیـن را بدهیـم کـه 
خودشـان و سرمایه شـان محتـرم هسـتند و هـرگاه بخواهنـد 

می توانند سرمایه شان را ببرند.
عـارف در رابطـه بـا قراردادهـای همکاری، تاکیـد کرد: باید 
قراردادهـای همـکاری اقتصـادی را ماننـد قراردادهای اوراسیا 
بـه شـکل مسـتند تنظیـم کنیـم. تحریم هـای ظالمانـه و غیـر 
انسـانی بـر ملـت ایـران تحمیل شـده اسـت و ما آنهـا را انتخاب 
نکرده ایـم و اگـر هدفشـان دولـت بـود ورود دارو و کالاهـای 
اسـاسی را تحریـم نمی کردنـد، مـا داوطلـب ادامـه تحریـم 
نیسـتیم امـا یـاد گرفتیـم کـه آنهـا را خنـثی کنیم. انتظـار ما این 

است که جامعه بین الملل برای رفع تحریم ها حمایت کند.
وی افـزود: مـا اهـل مذاکـره و صحبـت هسـتیم و شـما 
اعضـای سـتاد روابـط اقتصـادی خـارجی بایـد ایـن اطمینان را 
بـه مـردم بدهیـد کـه بـا تحریم هـا مقابلـه خواهیـم کـرد و 
برنامه هـای توسـعه خـود را با شـاخص های برنامـه هفتم ادامه 

خواهیم داد.
معـاون اول رئیـس جمهـور همینطـور خواسـتار برگـزاری 
روابـط  سـتاد  سـوی  از  مشـترک  کمیسیون هـای  منظـم 
اقتصـادی خـارجی شـد و ادامـه داد: لازم اسـت عملکـرد ایـن 

کمیسیون ها ارزیابی شود.
عـارف کـه اقتصـاد دریـا محـور را یکی از مزیت های نسـبی 
کشـورمان می دانسـت، تصریـح کـرد: یـکی از مزیت هـای 
اقتصـادی ایـران اسـت و بـا چنـد هـزار کیلومتر مـرز دریایی در 
شـمال کشـورمان همسـایگانی داریـم کـه بـه دریـا راه ندارند و 
دارنـد،  را  بـه دریـا  ایـران مناسـب ترین مسیـر  از طریـق 
سیاسـت های توسـعه دریـا محـور ابلاغ شـده اسـت و دولـت 
ایـن را در اولویـت قـرار داده اسـت کـه توسـعه سـواحل مکران 
را در دسـتور داریـم، طرح هـایی نیـز در ایـن رابطـه مطرح شـده 
اسـت و هیـچ منـعی بـرای اسـتفاده از مشـاور خـارجی نداریـم 
البتـه وقـتی مشـاوران خـوب در داخـل کشـور داریـم نیازی به 
مشـاوران خـارجی نداریـم امـا در رابطـه با مکران به مسـئولین 
ذیربـط ایـن اجـازه داده شـده اسـت نیـاز بـه اسـتفاده از مشـاور 

خارجی بود، بهره بگیرند.
عـارف گفـت: می خواهیـم که مکران در توسـعه ملی سـهم 
جـدی داشـته باشـد و موضـوع تمـدنی در میـان اسـت. انتقـال 
جمعیـت بـه نیمـه شـرقی کشـور کـه یـکی از بحث های جدی 
پنج دهه گذشـته بوده اسـت به نظر می رسـد با توسـعه مکران 

محقق خواهد شد.
همینطور بحث انتقال پایتخت در 3۰ سـال گذشـته موضوع 
جدی راجع به آن شـده اسـت، حالا سـاماندهی مرکز سیاسی 
کشـور مطـرح اسـت اگـر بـه ایـن نتیجـه برسیـم کـه بـه دلیل 
ارائـه خدمـات بـه مـردم تهـران و محدودیت هـایی نظیـر آب، 

مکران یکی از گزینه ها است.

عارف:
 راهبرد امروز ایران توسعه دیپلماسی های تخصصی است

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

 مدیرعامل شرکت مدیریت دارایی مرکزی بازار سرمایه با اشاره به جزییات طرح 
تامین مالی میان مدت سرمایه در گردش بنگاه های کوچک و متوسط در بازار سرمایه 
گفت: تسهیلات ۲۰۰ میلیارد تومانی ظرف مدت دو هفته تا یک ماه قابل تامین است

محمدحسین صدرائی روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره 
تسهیل گری تامین مالی از طریق صکوک با طرح اوراق مرابحه کوچک و کوتاه مدت 
افزود: اکنون سیستم بانکی به دلیل سیستم کنترل تراز، نقدینگی و تورم به شرکت ها 

و صنایع تسهیلات ارایه نمی دهد بنابراین بازار سرمایه وارد عمل شده است.
مدیرعامل شرکت مدیریت دارایی مرکزی بازار سرمایه اظهار داشت: بنابراین 
شرکت ها و صنایع متقاضی در سازمان بورس مشاور انتخاب کرده و مدارک مورد نیاز 

و درخواست خود را ارسال می کنند.
وی تصریح کرد: در این طرح متقاضیان باید صورت مالی حسابرسی معتمد از 
سازمان بورس، اساسنامه شرکت، تامین مالی با مصوبه هیات مدیره، عدم اتحاد مالکیتی 
بین خریدار و فروشنده، پیش فاکتور خرید تجهیزات، حسابرس گزارش توجیهی 

حسابرسی شده، تکمیل فرم سایت صکوک پلاس یا پنجره مالی ایران انجام دهند.
به گفته وی، با توجه به تایید و عملیاتی شدن طرح عرضه خصوصی اوراق مرابحه 
کوچک و کوتاه مدت، شرکت های متقاضی می توانند درخواست های خود را برای 

انتشار اوراق مذکور از طریق سامانه ناب ثبت کنند.

وی اضافه کرد: متقاضیان تامین مالی می توانند با لحاظ شروط دستورالعمل انتشار 
اوراق مرابحه، درخواست های خود جهت تامین مالی از روش عرضه خصوصی اوراق 
را ارایه بدهند و پس از بررسی مدارک، گزارش ۶ صفحه ای به کمیته عرضه سازمان 
بورس ارایه و در نهایت مجوز انتشار گرفته می شود که ظرف مدت دو هفته تا یک 

ماه تسهیلات ۲۰۰ میلیارد تومانی با دوره بازپرداخت ۱۸ ماهه ارایه می شود
صدرائی وجه تمایز انتشار اوراق مرابحه کوچک و کوتاه مدت را با اوراق صکوک 
متعارف در تعیین ضامن بانکی، رتبه اعتباری، ساختار عرضه خصوصی، زمان سررسید، 
حذف ارکان، کاهش نرخ تامین مالی به دلیل حذف ارکان و سهولت و سرعت تامین 
مالی از بازار بدهی دانست و گفت: در طرح اوراق مرابحه کوچک و کوتاه مدت خریدار 
مشخص است بنابراین نیازی به ضامن نیست و تمامی ارکان اوراق صکوک متعارف 

قابل حذف است.
وی افزود: صکوک مرابحه تامین مالی بنگاه های کوچک و متوسط می تواند فاقد 

رکن متعهد پذیره نویسی، رکن بازارگردان و حتی رکن ضامن باشد.
مدیرعامل شرکت مدیریت دارایی مرکزی بازار سرمایه خاطنرشان کرد: طرح تامین 
مالی میان مدت سرمایه در گردش بنگاه های کوچک و متوسط به منظور توسعه بازار 
بدهی در بهمن  ماه ۱4۰۲ توسط مُدام به سازمان بورس و اوراق بهادار ارائه شد و با 
همیاری و مساعدت سازمان و مدیریت نظارت بر بازار اولیه آن نهایی شده و رویه 

تفصیلی انتشار آن به همراه فرم ها و قراردادهای تامین مالی آن به پیشنهاد مُدام در 
سه قالب عرضه خصوصی با رکن ضامن ثالث، عرضه خصوصی با ضمانت  نامه تعهد 
پرداخت و عرضه خصوصی بدون رکن ضامن مورد تایید سازمان بورس و اوراق بهادار 

قرار گرفت.
صدرایی تصریح کرد: در صورتی که صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت 
متقاضی خرید عرضه خصوصی بنگاه های کوچک و متوسط باشند این صکوک حتما 
باید دارای ضامن شخص ثالث یا ضمانت نامه تعهد پرداخت اصل و فرع اوراق باشد.

رئیس هیات مدیره بورس تهران ضمن بر شمردن اهمیت تامین مالی سریع برای 
بنگاه های کوچک و متوسط به واسطه نقش این بنگاه ها در اشتغال کشور، تعریف 
ابزارهای نوین در حوزه بدهی برای پاسخ به نیازهای تامین مالی این بنگاه ها را ضروری 

دانست و ابزارسازی صکوک کوچک و کوتاه مدت را در همین راستا اعلام کرد.
وی با اشاره به اینکه نشست آنلاینی برای معرفی این اوراق و رویه اجرایی فرایند 
عرضه خصوصی صکوک مرابحه کوچک و کوتاه مدت فردا سه شنبه ۱۸ دی ماه راس 
 skyroom.online/ch/sukuk/modam نشانی  به   ۱۰:۰۰ ساعت 
برگزار خواهد شد، افزود: رویه تفصیلی انتشار این اوراق به همراه فرم ها و قراردادهای 
مربوط برای بهره برداری متقاضیان از طریق وبگاه sukukplus.ir بخش عرضه 

خصوصی اوراق مرابحه قابل دسترس است.

مدیرعامل شرکت مدیریت دارایی مرکزی بازار سرمایه خبرداد:

جزئیات طرح تامین مالی بنگاه های کوچک

سرمقاله

اخبار

راهکارهای جلوگیری از ورشکستگی 
صنایع  

محسن بهرامی ارض اقدس - عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران 

با توجه به آمارهای تکان دهنده ورشکستگی صنعت ایران که یکی 
از دلایل آن ناترازی برق است می توان گفت بر اساس ماده ۲5 قانون 
بهبود مستمر فضای کسب و کار و رفع موانع تولید رقابت پذیر، دولت 
مکلف شده در قراردادهای بسته شده که مربوط به خدماتی همچون 
آب ، برق ، گاز ، پست ، مخابرات با واحدهای تولیدی است وجه الضمان 

مربوط به قطع خدمات را در این قراردادها پیش بینی کند . 
بر این اساس اگر این قانون اجرایی شود قطعا متناسب با هزینه 
هایی  که از قطع خدماتی همچون  آب و برق و گاز به واحدهای صنعتی 
وارد می شود دولت به گونه ای جبران  می کند اما چون دولت در حال 
حاضر نقدینگی و منابع لازم برای جبران خسارت ندارد ، می توان از 
طریق راه هایی همچون  تخفیفاتی از مالیات ، تخفیف در پرداخت 
حق بیمه، کمک های زیادی به واحدهای تولیدی کند چراکه وقتی 
واحدی ۱5 روز کار میکند نباید حق بیمه ای برابر با 3۰ روز ماه را 
پرداخت کند یا در زمان های ورشکستی نمی توان همچون روزهایی 
که سود میکرده مالیات ارزش افزوده و هزینه های غیر مستقیمی که 

دولت میگیرد بپردازد. 
بنابراین  بسته حمایتی از طریق اتاق بازرگانی تعریف شده و به 
دولت پیشنهاد شده که مجموعه این بسته امکانات غیر مستقیمی که 
بدون نیاز به نقدینگی و همچنین بدون نیاز به تزریق پول دولت به 
واحدهای صنعتی، بخشی از هزینه ها را کمتر دریافت می کند و از 

این طریق هزینه سربار واحدهای تولیدی کاهش می  یابد. 
بر این اساس در غیر اینصوت اگر انتظار بر این باشد که دولت بتواند 
خسارت های میلیارد دلاری پرداخت کند و یا به عنوان مثال ۱5۰ هزار 
میلیارد تومان یارانه خسارت واحد صنعتی را بدهد غیر ممکن و نامعقول 

است . 
بنابراین به نظر می رسد دولت می تواند از طریق صفر کردن سود 
عوارض گمرکی مواد اولیه واحدهای تولیدی، به تعویق انداختن مالیات 
به حدود یک سال ، عدم دریافت 5۰ درصد حق بیمه کارکنان،  کمک 
شایان توجهی  به واحدهای صنعتی کند و انتظارمی رود برای جلوگیری 
قدم است   نیز  قانونی  تکیلف  که  صنعتی  واحدهای  ورشکستگی   ز 

 بردارد .

حضور نمایندگان بخش خصوصی 
در جلسات آتی کارگروه تحول 

دیجیتال
ــش  ــالان بخ ــا فع ــدار ب ــات در دی ــاوری اطلاع ــازمان فن ــس س رئی
خصــوصی در اتــاق بــازرگانی ایــران از حضــور نماینــدگان بخــش خصــوصی 
در کارگــروه تحــول دیجیتــال در جلســات آتی خبــر داد و تاکیــد کــرد ایــن 
اقــدام در پاســخ بــه درخواســت های فعــالان ایــن بخــش صــورت گرفتــه 

است.
بــه گــزارش ایســنا، محمــد محســن صــدر - معــاون وزیــر ارتباطــات و 
فنــاوری اطلاعــات- در نشســت در اتــاق بــازرگانی ایــران بــر مردمی ســازی 
اقتصــاد و نقــش کلیــدی بخــش خصــوصی در پروژه هــای مختلــف تأکیــد 
کرد.صــدر بــا اشــاره بــه موازی کاری هــای دســتگاه های اجــرایی و 
تصمیمــات متناقــض آنهــا، از بخــش خصــوصی خواســت در حــوزه رفــع 
ناتــرازی انــرژی نیــز فعالانــه وارد عمــل شــوند و پیشــنهادات خــود را ارائــه 
دهنــد. وی آمــادگی وزارت ارتباطــات را بــرای حمایــت از بخــش خصــوصی 
در زمینــه زیرســاخت ها اعلام کرد.رئیــس ســازمان فنــاوری اطلاعــات ایــران، 
طرح هــایی ماننــد ابــر دولــت و هوشمندســازی را از جملــه برنامه هــای مهــم 
وزارتخانــه برشــمرد و از تلاش هــا بــرای متمرکــز کــردن زیرســاخت های 
پــردازشی هــوش مصنــوعی و جلوگیــری از پراکنــدگی و مــوازی کاری خبــر 
داد. وی برنامــه تحــول دیجیتــال را مــورد توجــه ویــژه رئیــس جمهور دانســت 
و ورود صنایــع بــه ایــن عرصــه را عامــل رشــد اقتصــاد دیجیتــال کشــور عنوان 
ــتراک گذاری  ــرخی دســتگاه ها در اش ــت ب ــه مقاوم ــاره ب ــا اش کرد.صــدر ب
ــد  ــامانه های جدی ــاد س ــا ایج ــات ب ــت وزارت ارتباط ــر مخالف ــا، ب داده ه
غیرضــروری تأکیــد کــرد و از بخــش خصــوصی خواســت در ایــن زمینــه بــا 
وزارتخانــه همــکاری کند.معــاون وزیــر ارتباطــات از مذاکــرات بــا عربســتان 
ســعودی بــرای مشــارکت در زمینــه هــوش مصنــوعی و فنــاوری اطلاعــات 
خبــر داد و ابــراز امیــدواری کــرد کــه بــا تبــادل امکانــات و ســپردن ســهمی 
از پروژه هــای ایــن کشــور بــه متخصصــان ایــرانی، از مهاجــرت نیروهــای 
متخصــص جلوگیــری شــود. وی از پیگیــری دیپلمــاسی فنــاوری اطلاعــات 
بــا ســایر کشــورها و ایجــاد زون صــادرات خدمــات فــنی حــوزه فــاوا نیــز خبــر 
ــات  ــاوری اطلاع ــوزه فن ــرمایه گذاری در ح ــه س ــان اینک ــا بی ــدر ب داد.ص
می توانــد اشــتغال زایی بــالایی داشــته باشــد، از حمایــت وزارت ارتباطــات از 
اســتارتاپ ها و صنــدوق نــوآوری ســخن گفــت و خواســتار همــکاری بخــش 
ــا اشــاره بــه طــرح رئیــس  خصــوصی در ایــن زمینــه شــد.وی در پایــان ب
جمهــور در حــوزه هــوش مصنــوعی، بــر اعتقــاد وزارت ارتباطــات بــه فعالیــت 

اپراتورهای بخش خصوصی در زمینه های مختلف تأکید کرد. 

اولین ثبت سفارش آیفون در 
سامانه جامع تجارت انجام شد

به دنبال تایید سازوکار رویه تجاری واردات آیفون و تعریف شناسه 
ثبت آیفون در سامانه جامع تجارت از هفته گذشته، رئیس انجمن تلفن 
همراه ایران از اجرایی شدن ثبت رویه تجاری آیفون از طریق ایجاد 
ثبت  اولین  اساس  این  بر  داد؛  خبر  تجارت  جامع  سامانه  در  شناسه 
سفارش آیفون )رویه تجاری( در سامانه جامع تجارت صورت گرفت.

به گزارش ایسنا، پس از گذشت قریب به دو ماه از مصوبه آزادسازی 
واردات آیفون به کشور و بلاتکلیفی رویه واردات، در آخرین روزهای 
هفته گذشته، شناسه ثبت آیفون در سامانه جامع تجارت تعریف شد و 

تنظیمات لازم در سامانه جامع تجارت نهایی شد.
انجمن  اسدی-رئیس  عبدالمهدی  اقدامات لازم،  انجام  دنبال  به 
تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی ایران- در گفت وگو با ایسنا، از ثبت 
ایجاد شناسه در سامانه  از طریق  با رویه تجاری،  آیفون ها  سفارش 
جامع تجارت خبر داد.به گفته این مقام مسئول، بر این اساس، بصورت 
رسمی امروز، اولین ثبت سفارش تجاری آیفون در سامانه جامع تجارت 
انجام شد. طبق آنچه که مقرر شده است، 3۰ درصد از ظرفیت واردات 
هر بازرگان به کالاهای بالای ۶۰۰ دلار، از جمله آیفون، اختصاص 

یافته است.
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در شرایط امروز کشور، موضوع بومی سازی و ساخت تجهیزات و قطعات در 
داخل کشور یک ضرورت اساسی برای ارتقای توانمندی های صنعتی به شمار 
می آید. وابستگی به منابع خارجی همیشه یک نگرانی است، به ویژه برای کشور ما 
که تحت تحریم های ظالمانه قرار دارد. بر این باورم که بومی سازی نه تنها یک 
راهکار اقتصادی منطقی است، بلکه به ما این امکان را می دهد تا به عنوان یک 

کشور مستقل در عرصه تولید و صنعت حضور داشته باشیم.
یکی از بزرگ ترین چالش های صنایع کشور، وابستگی به تأمین کنندگان خارجی 
برای خرید قطعات و تجهیزات است. این وابستگی، نه تنها ریسک هایی مانند افزایش 
قیمت ها و نوسانات ارزی را به همراه دارد، بلکه می تواند در زمان های بحران به 
محدودیت های جدی منجر شود. در این خصوص، بومی سازی و تولید داخلی قطعات 
می تواند به کاهش وابستگی به منابع خارجی کمک کند. با سرمایه گذاری در تحقیق 
و توسعه در داخل کشور و حمایت از فناوری های بومی می توان نیازهای خود را 
به صورت مستقل تأمین و از آسیب پذیری ناشی از نوسانات بازار جهانی جلوگیری 

کرد.
بومی سازی همچنین به کاهش ارزبری تأمین قطعات و تجهیزات کمک شایانی 
می کند. با تولید داخلی، هزینه های ارزی مرتبط با واردات به طور قابل توجهی کاهش 

می یابد.
اگر یک کارخانه فولاد بتواند به جای تأمین مواد اولیه و تجهیزات از خارج، از 
شرکت های داخلی استفاده کند، می تواند هزینه های تولید خود را کم کند و به این 
ترتیب، قیمت نهایی محصولات خود را به نفع مصرف کنندگان کاهش دهد. این 

تصمیم نه تنها به نفع کارخانه است، بلکه به اقتصاد کشور نیز کمک می کند.
کاهش ارزبری همچنین موجب افزایش توان رقابتی صنایع داخلی می شود. با 
کاهش هزینه ها، تولیدکنندگان می توانند با قیمت های مناسب، در بازارهای داخلی 
و خارجی رقابت کنند. این موضوع می تواند به افزایش صادرات و بهبود تراز تجاری 
کشور منجر شود.توجه به بومی سازی همچنین فرصتی برای تقویت شرکت های 
دانش بنیان داخلی است. این شرکت ها با بهره گیری از دانش و تخصص داخلی 
می توانند در زمینه طراحی و تولید تجهیزات و قطعات پیشرفته فعالیت کنند. حمایت 
از این نوع شرکت ها نه تنها به شکوفایی نوآوری و فناوری در کشور کمک می کند، 

بلکه می تواند به توسعه یک اکوسیستم قوی فناوری و صنعتی منجر شود.
با  است.  داخلی  برای سازندگان  اشتغال  ایجاد  بومی سازی  مزایای  دیگر  از 
سرمایه گذاری در تولید داخلی و حمایت از سازندگان بومی، فرصت های شغلی 
متعددی در حوزه های مختلف ایجاد می شود. این امر به تقویت اقتصاد ملی و کاهش 

نرخ بیکاری کمک می کند. هم زمان با افزایش اشتغال، شاهد رونق اقتصادی بیشتری 
در کشور خواهیم بود و این امر به نوبه خود منجر به افزایش تولید و درآمد ملی 

می شود.
شرکت فولاد هرمزگان در طول فعالیت خود همواره به مقوله بومی سازی و 
ساخت داخل توجه کرده و توانسته طی چند سال گذشته، وابستگی خود را به واردات 
قطعات، تجهیزات، مواد اولیه و… به میزان زیادی کاهش دهد. به طوری که عمده 
مواد اولیه، نسوزها و برخی فروآلیاژهای موردنیاز فولاد هرمزگان از داخل تأمین 
می شوند. ضمن اینکه در زمینه بومی سازی قطعات و تجهیزات حیاتی واحدهای 
تولیدی نیز به پیشرفت های قابل توجهی دست یافته ایم. به طوری که هم اکنون بیش 
از ۶۰ درصد از نیازهای اساسی فولاد هرمزگان به تجهیزات و قطعات یدکی از 
داخل تأمین می شود، درحالی که این میزان چند سال قبل کمتر از ۲۰ درصد بود. 
ارزش، مواد اولیه، نسوز، قطعات و تجهیزات ساخت داخل فولاد هرمزگان در سال 
جاری به بیش از 3۶ میلیون دلار می رسد. اگر قرار بود این میزان تجهیز و قطعه را 
از خارج تأمین کنیم، متحمل هزینه گزافی می شدیم. به این ترتیب با بومی سازی 
علاوه بر جلوگیری از خروج ارز از کشور، به ساخت داخل و رونق صنایع جانبی 

فولاد نیز کمک کرده ایم.
نکته مهم دیگر این است که فولاد هرمزگان گام های اولیه را برای حرکت به 
سمت بومی سازی تکنولوژی برداشته و اقدامات اولیه را نیز آغاز کرده است. به طور 
مثال، این شرکت به دنبال ساخت دستگاه کوره دوار RHF در مقیاس صنعتی و 
بومی سازی آن به منظور استفاده از ضایعات و ایجاد ارزش افزوده است. همچنین 
بستر سیال  به روش  معادن کم عیار  استحصال  فناوری  توسعه  پایلوت  احداث 
)SMR( به عنوان یک پروژه تکنولوژی محور در دستور کار است. ضمن اینکه به 
دنبال بومی سازی فناوری تولید فولاد سبز با به کارگیری هیدروژن در خطوط تولید 

هستیم که در این خصوص اقدامات اولیه انجام شده است.
اکنون که ساخت تجهیزات و قطعات یدکی در داخل کشور رونق گرفته، باید از 
این مرحله عبور کنیم تا فصل جدیدی از بومی سازی در کشور آغاز شود. مهندسان 
و سازندگان توانمند کشور ما می توانند عمده تجهیزات و قطعات یدکی را بدون 
وابستگی به واردات بسازند. بااین حال عبور از این مرحله برای صنعت فولاد کشور 
ضروری است و باید به سمت بومی سازی تکنولوژی های روز دنیا و نرم افزارهای 
کاربردی برویم. قطعاً شرکت های دانش بنیان کشور ما و جوانان این مرزوبوم توانایی 
این را دارند که بدون کمک خارجی و با توانمندی و خلاقیت های خود حتی 
پیچیده ترین فناوری های روز دنیا را نیز بومی سازی کنند. نیازمندی رسیدن به این 

هدف نیز اعتماد به شرکت های دانش بنیان و دادن فرصت به آن هاست.
مهم است که تأکید کنیم صنعت فولاد به عنوان یکی از ارکان اقتصادی کشور 
قادر است با سرمایه گذاری در تولید داخلی و حمایت از کسب وکارهای کوچک و 
متوسط، اشتغال زایی ایجاد کند. توسعه فعالیت های اقتصادی در این بخش می تواند 
به بهبود شرایط زندگی عموم مردم و کاهش فقر اقتصادی در کشور منجر شود.در 
پایان، خاطرنشان می سازد که بومی سازی و ساخت داخل قطعات، تجهیزات و 
تکنولوژی ها برای صنعت فولاد کشور یک ضرورت اجتناب ناپذیر است. این اقدامات 
نه تنها به کاهش وابستگی ها و هزینه های ارزی کمک می کند، بلکه به ایجاد اشتغال، 
تقویت اقتصادی و ارتقای فناوری های داخلی منجر می شود. شرکت فولاد هرمزگان 
با اتخاذ سیاست های مناسب در این راستا نقش مؤثری در پیشرفت کشور ایفا کرده 
و توانست از این طریق به توسعه پایدار صنعت فولاد و اقتصاد ملی کمک کند. لازم 
است بر این نکته تأکید کنیم که همه ما، از دولت تا بخش خصوصی، باید دست به 

دست هم دهیم تا به اهداف خود در زمینه بومی سازی دست یابیم.

پیام مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان برای ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران؛

 بومی سازی تکنولوژی، راهکار اقتصادی برای مستقل 
شدن در عرصه تولید و صنعت

جبارعلی ذاکری، مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، در جریان بازدید از شرکت 
فولاد مبارکه گفت: امروز پس از بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه در جلسه ای با مدیرعامل و سایر 
مدیران این شرکت، راهکارهای همکاری های مشترک بین این شرکت و راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران را مورد بررسی و تبادل نظر قرار دادیم.وی تسهیل در امر حمل ونقل ریلی و حل مسائل موجود 
بین دو طرف را از مهم ترین اهداف این بازدید برشمرد و گفت: خوشبختانه تصمیمات خوبی برای 
افزایش حمل بار و تسهیلات متقابل اتخاذ شد و امید است این اقدامات به افزایش تولید در فولاد 
مبارکه و کاهش مشکلات حمل ونقل بار از مناطق سنگان و چادرملو کمک کند.وی با تأکید بر اینکه 
فولاد مبارکه به عنوان یکی از بهترین و بزرگ ترین شرکت های تولیدی کشور با تمام ظرفیت در حال 
فعالیت است و در حوزه های آب، برق و استفاده از انرژی های تجدیدپذیر اقدامات گسترده ای انجام 
داده است، تصریح کرد: تلاش خواهیم کرد تا شرایط بهتری را بر این شرکت در حوزه حمل ونقل 

ریلی فراهم کنیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در بازدید مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران:

 حمل ونقل در رقابت پذیری و اقتصادی بودن صنعت فولاد نقش محوری دارد
 محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه نیز در حاشیه بازدید مدیرعامل شرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران از این شرکت گفت: فولاد یکی از صنایع کلیدی کشور است که 
هزینه های حمل ونقل مواد اولیه و محصولات آن، نقشی محوری در رقابت پذیری و اقتصادی بودن 

این صنعت دارد و اساساً اقتصادی بودن و صنعتی شدن کشور به زیرساخت های حمل ونقل به ویژه 
حمل ونقل ریلی وابسته است.وی تأکید کرد: در صنعت فولاد به ازای تولید هر تن فولاد حداقل به 
سه برابر جابه جایی مواد اولیه و محصول نیاز داریم؛ بنابراین نیاز است که زیرساخت ها در حوزه حمل 
به ویژه حمل ریلی و دریایی ایجاد شده باشد. طیب نیا با تأکید بر اینکه طی سه دهه گذشته در کشورمان 
سرمایه گذاری های زیادی برای افزایش ظرفیت در صنعت فولاد انجام شده و امروز صنعت فولاد 
یکی از نقاط قوت کشور محسوب می شود، گفت: قطعاً اگر امروز با ناترازی انرژی در حوزه برق و گاز 
روبه رو نبودیم، چالش اصلی ما چالش حمل ونقل بود.وی با اشاره به اینکه در چند سال گذشته، 
چالش های ناترازی انرژی از حمل ونقل پیشی گرفته ادامه داد: در این شرایط فرصتی ایجاد شده است 
تا طی دو تا سه سال آینده، چالش زیرساخت های حمل ونقل، به ویژه حمل ونقل ریلی را برطرف کنیم؛ 
کما اینکه خوشبختانه در دولت و مجموعه راه آهن، عزم جدی برای اصلاحات مسیر گذشته در این 
حوزه وجود دارد و قطعاً موفقیت های آینده صنایعی مانند فولاد مبارکه، مرهون اتفاقات و اصلاحاتی 
است که باید در حوزه حمل ونقل صورت گیرد.مدیرعامل فولاد مبارکه با مفید خواندن جلسه با 
مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران و با اشاره به اینکه در گذشته بیش از 9۰ درصد حمل 
محصولات و مواد اولیه فولاد مبارکه از طریق ریل انجام می شده و این رقم امروز به 5۰ درصد کاهش 
یافته است، ادامه داد: خوشبختانه در جلسه امروز توافقاتی برای افزایش حمل ونقل ریلی صورت گرفت 

و امیدواریم در یک بازه زمانی کوتاه مدت به استانداردهای این حوزه برسیم.

شرکت فولاد شادگان به  عنوان یکی از طرح های هفت گانه 
فولادی کشور، در سال های اخیر توانسته است با اجرای 
پروژه های توسعه ای و افزایش ظرفیت تولید، جایگاه برجسته ای 
در صنعت فولاد ایران کسب کند. این شرکت که در جنوب 
شرقی شهرستان شادگان و نزدیکی بندر امام خمینی )ره( قرار 
دارد، با حمایت گروه فولاد خوزستان و تمرکز بر تکمیل زنجیره 
تولید، به یکی از قطب های استراتژیک فولاد کشور تبدیل 

شده است.
پیشرفت  شادگان،  فولاد  مهم  دستاوردهای  از  یکی 
چشمگیر در پروژه فولادسازی این مجتمع است که از سال 
۱3۸۸ آغاز شد و تا سال ۱4۰۱ تنها 3۰ درصد پیشرفت داشت. 
اما در سه سال اخیر، با مدیریت متمرکز و تغییر رویکرد گروه 
فولاد خوزستان، این پروژه به پیشرفت بیش از 95 درصدی 
رسیده است. این سرعت عمل، در تاریخ صنعت فولاد ایران 
بی سابقه است و زمینه ساز بهره برداری کامل از ظرفیت این 

مجموعه خواهد بود.
فازهای مختلف توسعه ای فولاد شادگان شامل راه اندازی 
واحدهای فولادسازی، احیا و تکمیل زنجیره تولید از آهن 
اسفنجی تا بیلت فولادی است. این اقدامات، علاوه بر افزایش 
ظرفیت تولید به ۸۰۰ هزار تن در سال، ارزش افزوده بالایی 
برای محصولات فولادی به ارمغان آورده است. موقعیت 
جغرافیایی استراتژیک این مجتمع و نزدیکی به آب های آزاد، 
امکان صادرات محصولات نهایی به بازارهای منطقه ای و 
جهانی را فراهم کرده و نقش آن را در تامین نیازهای داخلی 

و توسعه صادرات پررنگ تر ساخته است.
از دیگر جنبه های قابل توجه در عملکرد فولاد شادگان، 
توجه به مسئولیت های اجتماعی و زیست محیطی است. این 
شرکت با توسعه فضای سبز در مجموعه کارخانه و منطقه 
شادگان، ارائه خدمات پزشکی به مردم محلی و همکاری با 
شرکت های دانش بنیان در حوزه تولید فولاد سبز، تعهد خود 

به توسعه پایدار و بهبود کیفیت زندگی جامعه پیرامونی را به 
نمایش گذاشته است.

حمایت گروه فولاد خوزستان از این پروژه، نقشی حیاتی 
در پیشرفت آن ایفا کرده است. با هدف گذاری تولید ۱3.۶ 
میلیون تن فولاد تا سال ۱4۱۰، فولاد شادگان به  عنوان یکی 
از زیرمجموعه های استراتژیک این گروه، نقشی کلیدی در 
تحقق این هدف و تامین ۲5 درصد از کل تولید فولاد کشور 
دارد.عملکرد فولاد شادگان در سال های اخیر، نمونه ای موفق 
از مدیریت استراتژیک، بهره وری از منابع و توسعه صنعتی 
است. این شرکت نه تنها به افزایش تولید و تقویت زنجیره 
ارزش فولاد کمک کرده، بلکه با ایجاد فرصت های شغلی و 
محرومیت زدایی در منطقه، به یکی از ارکان توسعه اقتصادی 
و اجتماعی جنوب ایران تبدیل شده است. استمرار این مسیر، 
می تواند فولاد شادگان را به الگویی برجسته برای سایر 

پروژه های صنعتی کشور تبدیل کند.

متقاضیان خرید خودروی وارداتی از ساعت ۱3 امروز دوشنبه ۱۷ دی تا ساعت ۲3:59 
روز شنبه ۲۲ دی ماه می توانند با مراجعه به سامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی 

ثبت نام کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر، سامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: به اطلاع کلیه افراد واجد شرایط در ماده 4 دستورالعمل تنظیم بازار خودرو 
سواری )مصوبه جلسه 543 شورای رقابت( می رساند، از ساعت ۱3 روز دوشنبه مورخ 
۱۷/۱۰/۱4۰3 تا ساعت ۲3:59 روز شنبه ۲۲/۱۰/۱4۰3 می توانند ثبت نام انجام داده و سه 

اولویت از سبد محصولات اعلامی انتخاب نمایند.
پنجشنبه  روز   ۱۲:۰۰ ساعت  تا   ۱۱/۱۰/۱4۰3 شنبه  سه  مورخ  از  باید  متقاضیان 
۲۰/۱۰/۱4۰3 یکی از حساب های خود را فقط نزد شعب بانک های واجد شرایط اعلامی 

در سامانه به نام خودرو وارداتی وکالتی و مبلغ پنج میلیارد ریال مسدود نمایند.
الف- خودروهای دارای قیمت قطعی در مبادی ورودی:

قیمت مندرج در )جدول شماره ۱( قیمت قطعی در مبادی ورودی است. قیمت مصرف 
کننده شامل قیمت قطعی بعلاوه هزینه ها و عوارض قانونی پس از ترخیص از قبیل: بیمه 
شخص ثالث، مالیات بر ارزش افزوده، هزینه های شماره گذاری، اسقاط خودروی فرسوده، 

کرایه حمل و.... است.
۲( پس از اعلام اسامی منتخبان از سوی سامانه یکپارچه به شرکت عرضه کننده خودرو؛ 
شرکت ضمن فراخوان واجدین شرایط منتخب جهت واریز کل قیمت مصرف کننده خودور 
همزمان نسبت به عقد قرارداد فروش فوق العاده با موعد تحویل حداکثر 4 ماه اقدام می نماید

3( اعلام مشخصات کامل و آپشن ها به همراه مدل )سال( خودرو در قالب کاتالوگ 
محصول به خریداران همزمان با فراخوان واریز وجه و ذکر آن در متن یا پیوست قرارداد 

الزامی است.

ب- خودروهای دارای قیمت علی الحساب در مبادی ورودی:
تبصره ۱- قیمت مندرج در جدول شماره ۲، قیمت علی الحساب در مبادی ورودی بوده 
و قیمت قطعی خودروهای مذکور مطابق مصوبات شورای رقابت و پس از ارائه کلیه 
مستندات و مدارک مثبته و بر اساس آخرین ضوابط قیمت گذاری مصوب هیأت تعیین و 
تثبیت قیمت ها، توسط سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان محاسبه و متعاقباً 
در سامانه بارگذاری خواهد شد. بدیهی است در هنگام صدور فاکتور نهایی، هزینه ها و 
عوارض قانونی پس از ترخیص از قبیل مالیات بر ارزش افزوده، بیمه، اسقاط خودروی 
فرسوده، کرایه حمل و ... به قیمت های قطعی و مصوب اضافه خواهد شد.شرکت عرضه 
کننده خودرو پس از محاسبه قیمت قطعی خودروهای مندرج در جدول ۲ و اعلام آن در 
سامانه، برابر ترتیبات ذکر شده در ذیل جدول ۱ نسبت به فراخوان خریداران جهت واریز 
کل قیمت مصرف کننده خودرو و همزمان انعقاد قرارداد فروش فوق العاده اقدام خواهد 

کرد.
تبصره ۲- قراردادهای فروش می بایست صرفاً بر اساس آئین نامه اجرایی قانون حمایت 
از مصرف کنندگان خودرو منعقد گردد. در همین راستا و در کلیه روش های فروش توسط 
شرکت های واردکننده، مفاد مندرج در جدول ذیل ماده 4 آئین نامه اجرایی مذکور و اصلاحیه 

آن ملاک عمل خواهد بود.
تبصره 3- آن دسته از ثبت نام کنندگان خودرو وارداتی که در مراحل قبل انتخاب 
خودرو انجام داده و در پرتال خود گزینه ارسال به خودرو ساز و یا رزرو را مشاهده می نمایند، 

در این مرحله امکان انتخاب خودرو را نخواهند داشت.
تبصره 4- اطلاعات کلیه متقاضیان مرتبط با این طرح حسب ماده ۱9 آئین نامه اجرایی 
ماده ۱4 الحاقی قانون مبارزه با پولشویی و طرح مالیات بر عایدی سرمایه در اختیار نهادهای 

ذیربط قرار می گیرد.

جانشین وزیر صمت گفت: وزارت صمت که به بزرگی 
4 وزارت خانه است نیاز مند استفاده از هوش مصنوعی 

است.
به گزارش خبرنگار مهر محمد صادق مفتح جانشین 
وزیر صمت در همایش رمز ارزها و هوش مصنوعی از 
منظر مدیران دهمین رویداد بزرگ تراکنش ایران که در 
حال برگزاری است گفت: وزارت صنعت در دوره ای 
متشکل از 4 وزارتخانه بود بنابر این در این بخش مسئولیت 

اختیارت گسترده ای وجود دارد و با حجم وسیعی از داده ها 
رو به رو هستیم و هم اکنون نیز با تنوع کالاها و محصولات 

رو به رو هستیم.
وی ادامه داد: اگر بخواهم شفاف بگویم در حقیقت در 
دل یک بیگ دیتا و انبوه اطلاعات هستیم که تصمیم 

گیری را بسیار سخت می کند.
مفتح ادامه داد: هر مدیر ارشد که در هر حوزه مشغول 
به خدمت است با متغیرهای بی شماری رو به روست به 

همین دلیل استفاده از هوش مصنوعی به شدت احساس 
می شود. هرچند هنوز مورد توجه و استفاده قرار نگرفته 
است.این مقام مسئول ادامه داد: چند دستگی اطلاعات 
تصمیم گیری را دشوار می کنید و نیاز به هوش مصنوعی 
داریم. ما در برهه بسیار بحرانی قرار داریم و یکی از 
روش های تحریم شکن که ما را از تله تحریمی نجات 
می دهد بحث رمز ارزهاست. زیرا هم می توان مبادلات 

تجاری داخلی و خارجی را به کمک آنها انجام داد.

رئیس کل گمرک ایران گفت: ارزش گذاری نرخ پایه صادراتی در دستورکار قرار گرفته 
است.

به گزارش خبرگزاری مهر، فرود عسگری، مدیرکل گمرک ایران در جمع صادرکنندگان 
در اتاق بازرگانی ایران درباره ارزش گذاری نرخ پایه صادراتی و ضرورت به روز شدن ارزش ها 
گفت: این موضوع در دستورکار قرار گرفته و بدون شک با همکاری و دریافت نظر از اتاق ایران 
و تشکل های تخصصی در هر رشته کار را جلو می بریم.او درباره وضعیت محوطه و نرخ انبار 
در گمرک آستارا که مورد اعتراض فعالان اقتصادی بود نیز گفت: درباره وضعیت گمرک 
آستارا، انتقادهای زیادی دریافت کردیم، برای همین در اولین فرصت به این منطقه سفر و 

مشکلات را برطرف می کنیم. از طرفی به نظر می رسد که امکان تفکیک کامیون های حامل 
کالاهای فسادپذیر با سایر کامیون ها وجود دارد، بنابراین مرزهایی که بیشترین تمرکز را روی 
صادرات مواد غذایی و محصولات کشاورزی دارند را شناسایی و روند تفکیک را دنبال می کنیم.
رئیس کل گمرک همچنین از امکان افزایش ساعت کاری گمرک ها نیز سخن گفت و تأکید 
کرد: گمرکاتی که حجم تردد از آنها بالاست را پیشنهاد دهید تا بررسی ها روی آنها انجام شود

عسگری ضمن تأکید بر بررسی امکان تفکیک مسیر عبورومرور کامیون ها از تردد زائران 
در مرز مهران از اعضای کمیسیون صادرات اتاق ایران خواست چنانچه در گمرکی هزینه 

انبارداری از نرخ مصوب بیشتر است، آن را گزارش کنند تا از طرف گمرک پیگیری شود.

مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در بازدید از فولاد مبارکه مطرح کرد:

همکاری فولاد مبارکه وراه آهن گامی بزرگ در جهت 
افزایش حمل ونقل ریلی 

 نقش کلیدی فولاد شادگان در توسعه صنعت فولاد کشور

دور جدید ثبت نام خودروهای وارداتی آغاز شد
وزارت صمت نیازمند استفاده از هوش مصنوعی است

ارزش گذاری نرخ پایه صادراتی به روز می شود

شركت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان به استناد قانون برگزاري مناقصات مصوب 
1383 مجلس شوراي اسلامی و آئین نامه اجرایی بند )ج( ماده )13( قانون برگزاري 
مناقصات از محل اعتبارات طرحهاي عمرانی بمنظور اجراي پروژه اي مطابق مشخصات 
زیرار كلیه پیمانکاران حقوقی واجد شرایط جهت شركت در مناقصه عمومی یک مرحله 

آبی همراه با ارزیابی كیفی دعوت به عمل می آورد. 
1- كارفرما : شركت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان 

2- موضوع مناقصه: برقرسانی به چاه و ایستگاههاي سفید آبه ) اجراي شبکه برق فشار 
متوسط به طول  تقریبی 7000 متر - اجرا 4 باب پست ترانس هوایی 100 كاوا ( 

3- دستگاه نظارت : شركت آب و فاضلاب استان سیستان و بلوچستان 
4- مبلغ برآورد اولیه 70021695470  )هفتاد میلیارد و بیست و یک میلیون و ششصد و 

نود و پنج هزار و چهارصد و هفتاد ( ریال می باشد. 
5- مدت اجراي كار: 3 ) سه ( ماه شمسی 

6- رشته و پایه پیمانکار:  رشته برق حداقل پایه )5( 
7- مبلغ و نوع تضمین شركت در فرایند ارجاع كار : 3501084774 )سه میلیارد و پانصد 

و یک میلیون و هشتاد و چهار هزار و هفتصد و هفتاد و چهار( ریال می باشد . 
نوع تضمین : مطابق كاربرگ شركت در فرآیند ارجاع كار منضم به آئین نامه تضمین براي 

معاملات دولتی مصوب 1394/09/22 می باشد. 
8- تاریخ و مهلت تهیه و تحویل اسناد ارزیابی و مناقصه : 

مهلت تهیه اسناد ارزیابی و مناقصه از تاریخ 1403/10/17 لغایت 1403/10/19 می باشد. 
آخرین مهلت بارگذاري اسناد ارزیابی و مناقصه ساعت 14 مورخ1403/11/04می باشد. 

تاریخ ارزیابی كیفی ساعت 8 مورخ 1403/11/06 می باشد. 
تاریخ بازگشایی پیشنهادها ساعت 9 مورخ 1403/11/08 می باشد. 

لذا مناقصه گران واجد شرایط می توانند پس از انتشار فراخوان با مراجعه به سامانه 
تداركات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و با پرداخت مبلغ 
5000000 ) پنج میلیون ریال ( اسناد ارزیابی و مناقصه را دریافت و با توجه به مندرجات 
اسناد و در مواعد زمانی مندرج در سامانه مدارک لازم شامل پاكات ارزیابی كیفی )الف(، 
)ب( و )ج( را مطابق به شرایط مناقصه تهیه و بصورت فایلهاي pdf در سامانه فوق بارگذاري 

نمایند. 

فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی همراه با ارزیابی کیفی 

دفتر حقوقی و قراردادهای  شرکت آب و فاضلاب استان سیستان و بلوچستان 

نوبت دوم

بدینوسیله ازكلیه سهامداران شركت خدماتی شهرک 
صنعتی رنگسازان شهرضا دعوت به عمل می آید تا در 
جلسه مجمع عمومی عادي سالیانه )نوبت اول( شركت كه 
به   10صبح  1403/11/02ساعت  مورخ  شنبه  درروزسه 
نشانی شهرک صنعتی رنگسازان )رازي(خیابان یازدهم 
به  وآتشنشانی  ایمنی  واحدخدمات  فوقانی  طبقه 
بهم  حضور  میگردد  تشکیل  كدپستی8639111351 

رسانید.
دستورجلسه

1-ارائه گزارش عملکرد هیئت مدیره شركت
2-تصویب بودجه اصلاحی سال1403و بودجه  پیشنهادي 

سال1404
3-تعیین نرخ قدرالسهم هزینه هاي مشترک )شارژ(

وسایرخدمات اصلاحی1403وپیشنهادي1404 
4 -سایرمواردي كه در صلاحیت مجمع عمومی عادي 

میباشد.

شوراي   1403/05/24 مورخ   220 شماره  مجوز  استناد  به  دارد  نظر  در   
تحت  مسکونی  زمین  قطعه  پنج   فروش  به  نسبت  شهر  اسلامی  محترم 
پلاک هاي ثبتی 1264/1559 و  1264/1560 و 1264/1567و 1264/1568  
الکترونیکی  تداركات  سامانه  طریق  از  و  مزایده  طریق  از   1264/1570 و 
دولت به شرح ذیل اقدام نمایــد. متقاضیان می تـــوانند جهت دریافت 
اسناد مزایــده از روز  دوشنبه مــورخ 17 /1403/10 به سامانه تداركات 
مورخ   روز شنبه  بعدازظهر  تا ساعت 14/30  و  مراجعه  دولت   الکترونیکی 
1403/10/22 اسناد مربوطه را دریافت و تا ساعت 14/30 روز  سه شنبه مورخ 

1403/11/02 مهلت دارند پیشنهاد قیمت خود را ارائه نمایند.
شرایط : 

1.متقاضیان می بایست مبلغ 800/000/000 ریال بابت هر قطعه زمین مسکونی 
به حساب سپرده شهرداري به شماره 0105602932007 نزد بانک ملی شعبه 

آشتیان واریز و یک نسخه از فیش مربوطه را ضمیمه پیشنهاد خود نمایند.
2.كلیه متقاضیان شركت در مزایده می بایستی جهت خرید اسناد مزایده 
مبلغ 1/000/000 ریال به حساب  سیبا 0105602930000 شهرداري آشتیان 

واریز و یک نسخه از فیش را ضمیمه پیشنهاد خود نمایند .
راس   1403/11/02 مورخ  شنبه  سه  روز    شهرداري  معاملات  3.كمیسیون 

ساعت 15 عصر تشکیل و به پیشنهادات واصله رسیدگی خواهد شد.
4.به استناد تبصره ذیل بند 5 از ماده 5 آیین نامه مالی شهرداریها متقاضیان 
می بایستی از تاریخ انتشار آگهی حداكثر تا مدت 10 روز پیشنهادات خود را 

از طریق سامانه مذكور ارائه نمایند .
5.شهرداري در رد یا قبول یک یا كلیه پیشنهادات مجاز می باشد .  

 آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه   آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه  
)نوبت اول()نوبت اول(

 شرکت خدماتی شهرک صنعتی رنگسازان شهرضا شرکت خدماتی شهرک صنعتی رنگسازان شهرضا
)سهامی خاص()سهامی خاص(

شماره ثبتشماره ثبت15031503                 شناسه ملی                 شناسه ملی1400325356114003253561

تجدید آگهیتجدید آگهی
 مزایده عمومی  مزایده عمومی 

   هیئت مدیره شرکت خدماتی 

شهـردار ی آشتیانشهرک صنعتی رنگسازان شهرضا)رازی(

نوبت اول

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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  رضا پور حسین
 گروه زیربنایی

بر اساس قانون جدید دولت ترکیه رانندگان کامیون های 
ایرانی به ازای هر لیتر سوخت، ۲۷ لیر جریمه می شوند و به 
عبارتی برای هر باک بنزین باید حدود ۶۰ میلیون تومان به 

ترکیه پرداخت کنند.
اما مشکل کامیون های ترانزیتی ایرانی در مرزهای مشترک 
با ترکیه از آنجایی شروع شد که در پی تصمیم چند ماه پیش 
ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز که از مرداد ماه سال 
جاری در مورد سوخت اجرایی شده، اعمال باک پر برای رانندگان 
منظور  به  مقررات  این  واقع  در  است.  گرفته  ترکیه صورت 
باک  معافیت  در  ایجاد محدودیت  برای  متقابل  پاسخگویی 
استاندارد وسایل نقلیه تجاری با پلاک ایران تنظیم شده است. 
این مقررات زمانی اعمال می شود که وسایل نقلیه تجاری با 
پلاک ترکیه، بدون توجه به اینکه سوخت خود را از ایران تأمین 
کرده اند یا نه، هنگام ورود به ایران مشمول پرداخت هزینه ای 

معادل حجم باک سوخت خود می شوند.
بر همین اساس تصمیم ترکیه بر اساس اصل مقابله به مثل 
اتخاذ شده است؛ به این معنی که ایران هنگام ورود وسایل نقلیه 
تجاری با پلاک ترکیه، بدون توجه به منبع تأمین سوخت، 

هزینه ای معادل ظرفیت باک سوخت دریافت می کرد. ترکیه نیز 
به منظور پاسخگویی به این رفتار مشابه، معافیت های مربوط 
به باک استاندارد را برای وسایل نقلیه تجاری ایرانی لغو کرده 
و مالیات سنگینی )با افزایش ۱55 درصد( بر سوخت وارد شده 

به داخل کشور اعمال می کند.
و  ترانزیت  نقل،  و  حمل  کمیسیون  رئیس  نایب  قنبرپور 
لجستیک اتاق بازرگانی ایران در این رابطه توضیح داد: پیش از 

این کمیسیون حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران در جلسه ای که 
با ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز داشت در این باره هشدار داد 
که انجام هر حرکتی برای وضع مالیات سوخت برای کامیون های 
ترکی که از مسیر ترانزیت ایران عبور می کنند مقابله به مثل 

مقامات این کشور را در پی خواهد داشت.
وی تاکید کرد: مسئولان ما غافل هستند از اینکه ایران در 
محاصره کریدورها قرار دارد، تحریم است و بیمه سبز هم ندارد 

با این حال وقتی که این مالیات از کامیون های ترک گرفته شد 
و به خزانه رفت به مذاق خوش آمد و آنها قبول نکردند که هزینه 
از دست دادن ترانزیت ترکیه بیشتر از رقمی است که در پی 
فروش سوخت به قیمت ما به التفاوت قیمت ایران و ترکیه از 
کامیون های خارجی و حتی ایرانی گرفته می شود. وزارت امور 
خارجه هم به نامه های کمیسیون حمل و نقل اتاق ایران در این 

باره پاسخی نداد.
نایب رئیس کمیسیون حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران تصریح 
کرد: ترکیه امتیازاتی مانند دسترسی به کریدورها، اتفاقات سوریه 
و دسترسی به دریای مدیترانه را دارد و به همین دلیل به تدریج 
دیگری نیازی به مسیر ترانزیت ایران نخواهد داشت ضمن اینکه 
کریدورهای بصره و زنگزور نیز در حال ایجاد است، کامیون های 
ترک اکنون برای ارسال بار به قطر و امارات از خاک ایران عبور 
می کنند اما وقتی کریدور بصره فعال شود جایگاه ایران در تجارت 
اروپا و ترکیه با کشورهای حاشیه خلیج فارس دیگر جایگاه امروز 
نخواهد بود و این کریدورها جایگزین جاده های ناهموار ایران 
برای ترانزیت کالاهای ترک و اروپایی می شود. اینها چالش هایی 
است که از قدرت چانه زنی ایران در مذاکره با ترکیه ای ها کاسته 
است.آن چه مشخص است، این مورد است که بیشترین ضرر 
را در حال حاضر کامیون ها و رانندگان ایرانی  کرده اند و عملا 

قسمت از تجارت کشور به این شکل مختل شده است.
در این میان آن چه که دیده نمی شود، دیپلماسی اقتصادی 
است و عملا کامیون های ایرانی  زیر بار مقابله به مثل ترکیه 

زمین گیر شده اند.

»جهان اقتصاد« گزارش می دهد؛

مناقشه کامیون ها در مرز ترکیه

ابلاغ دادنامه 
ابلاغ دادنامه هیأت تشخیص به شماره ابلاغیه ۲۲۲۵۲۲۴۱۲۹۴۱۷۵۳ 
به تاریخ دعوتنامه ۱۰  بهمن ماه ۱۴۰۳ ساعت ۱۱.۳۰ صبح مربوط به 
خانم شیرین باباخانی  به طرفیت دانشــگاه بین الملل پردیس ) آقای 

محمد میرزایی مقدم ( به نشانی و تلفن نامعلوم.
نظر به اینکه دادخواستی برای خوانده دانشگاه بین المللی زاگرس 
)آقــای محمــد میرزایی مقدم( در اداره  کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
لرستان مطرح شده است برای اطلاع از مفاد آن و زمان و مکان حضور 
در جلسه رسیدگی لازم است در سامانه جامع روابط کار ثبت نام نمایید. 
بدین منظور چنانچه تاکنون اقدام به ثبت نام در ســامانه جامع روابط 
کار ننموده اید با همراه داشــتن کارت ملی به یکی از دفاتر پیشــخوان 
دولت مراجعه و ثبت نام نمایید. سپس برای مشاهده دادخواست مربوط 

به صفحه شخصی خود در سامانه رجوع نمایید.
راهنمای ورود به ســامانه: )پس از احراز هویت و ورود به ســامانه بر 
روی گزینــه پنجــره واحد خدمات کلیک کرده ســپس گزینه پنجره 
خدمات را انتخاب نمایید از نوار اداره کل روابط کار، دریافت دعوتنامه/ 
حکم جلســه رسیدگی با کد ابلاغیه را با کلیک بر روی گزینه شــروع 
انتخاب نمایید و در فرم ظاهر شده درخواست دریافت دعوتنامه جلسه 
رسیدگی با کد ابلاغیه را انتخاب نموده و کد ابلاغیه درج شده در این 
برگه را در کادر کد ابلاغیه موجود وارد نمایید. سپس به قسمت تمام 

وظایف رجوع نمایید. (
علی نادری
مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان خرم آباد

آگهی مزایده مورد وثیقه 
به موجب پرونده اجرایی کلاسه له بانک ملت علیه جعفر شجاعی و محمد شجاعی و تولید انواع پلاستیک تزریقی یکتا پلاست بروجرد و علی شجاعی و حمید شجاعی و مژگان شجاعی 

و مجید شجاعی و اقدس کریم زاده؛
۱. ششدانگ پلاک ثبتی ۱۸۳)یکصد و هشتاد و سه( فرعی از ۴۱۵۷) چهار هزار و یکصد و پنجاه و هفت( اصلی، مفروز و مجزا شده از )۳۵۳۴,۳۵۳۵,۴۱۵۷, B۳۵۰۶(BBB)سه هزار 
و پانصد و سی و چهار، سه هزار و پانصد و سی و پنج، چهار هزار و یکصد و پنجاه و هفت( ؛ )سه هزار و پانصد و شش باقیمانده ممیز ۶( فرعی از اصلی مذکور بخش ۰۲ )دو( ناحیه ۰۰ حوزه 
ثبــت ملــک بروجــرد واقــع در بروجــرد - خیابــان سید مصطفی-  کوچه نظام الملک )بلوار شــهرداری کوچه نظام الملک( کوچه نواب صفوی پلاک ۴۱- و ۳۱ که با شــماره مســتند مالکیت 
۱۴۰۰۳۶۳۹۰۰۰۴۶۹۴۳۴۶ تاریخ ۱۷. ۱۲. ۱۴۰۰ موضوع سند مالکیت اصلی به شماره چاپی ۴۵۳۱۴۳ سری سال ۶۵ که در صفحه ۵۴۷ دفتر املاک جلد ۱۷۰ ذیل شماره ۴۲۱۴۰ ثبت 

و به مالکیت آقای محمد شجاعی صادر گردیده و مورد وثیقه اسناد رهنی شماره ۱۴۷۴۰۶ و شماره ۱۵۴۳۱۵ تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره ۸ شهر بروجرد می باشد.
مشــخصات ملک: حســب گزارش کارشــناس رســمی؛ ملک فوق الذکر یک ســاختمان یک طبقه مسکونی می باشد که در عرصه ای به مساحت ۲۳۳)دویست و سی و سه( متر مربع احداث 
گردیده است. عرصه ملک از جنوب دارای بر ۹.۷۵ )نه و هفتاد و پنج( متر مربع به گذر بوده که دارای عقب نشینی یک متر و اعیانی زیرزمین )موتورخانه، انباری و حمام( ۷۱.۹۶)هفتاد و یک 
و نود و شش( متر مربع می باشد. ملک دارای سازه نیمه اسکلت فلزی با سقف طاق ضربی با تیرآهن، نما سنگ، درب و پنجره فلزی، فاقد پارکینگ، دارای انشعابات آب و برق و گاز می باشد. 

دارای گواهی پایان ساختمان از شهرداری به تاریخ ۸.۶.۱۳۸۷ می باشد. طبق مدارک ملک دارای زیربنای کل ۲۳۲.۲۹ متر مربع می باشد.
 با حدود اربعه: شمالا: دیوار بدیوار بطول)۹.۷۵( نه متر و هفتاد و پنج سانتی متر به))BBB( ۳۵۰۶ B/۶  ۴۱۵۷  ۳۵۳۵  ۳۵۳۴( اصلی شرقا:  در دو قسمت اول درب و دیوار به طول )۴( 
چهار متر به کوچه به عرض ۴ متر دوم دیوار به دیوار به طول )۲۰( بیست متر به شماره ۹۱ فرعی از ۳۵۳۶ اصلی جنوباً: درب و دیوار به طول )۹.۷۵( نه متر و هفتاد و پنج سانتی متر به کوچه 

به عرض ۸ متر غربا: دیواری است به طول )۲۳.۸۰( بیست و سه متر و هشتاد سانتی متر به )BBB )۳۵۳۴  ۳۵۳۵  ۴۱۵۷ اصلی 
ملک فوق بابت بدهی به بانک ملت شــعبه بازار جعفری بروجرد در رهن می باشــد و برابر نظریه هیات کارشــناسی رســمی به مبلغ:۸۴.۰۰۲.۴۵۰.۰۰۰ ریال ) هشــتاد و چهار میلیارد و دو 

میلیون و چهارصد و پنجاه هزار ریال( ارزیابی گردیده است.
-۲ ششــدانگ پلاک ثبتی ۳۶)سی و شــش( فرعی از ۲۳)بیســت و ســه( اصلی، مفروز و مجز ا شــده از ۰ فرعی از اصلی مذکور واقع در بخش ۰۴ )چهار( ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک بروجرد 
واقع در جاده اراکـ به طرف روستایی ولانجرد- نرسیده به پاسگاه که با شماره مستند مالکیت ۳۴۰۹۶ تاریخ ۴. ۱۱. ۱۴۰۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۲ شهر بروجرد و با شماره مستند 
مالکیت ۱۴۰۱۶۲۶۵۴۵۵۶۰۰۰۳۳۰ تاریخ ۸ .۱۱. ۱۴۰۱ ثبت و با جز ســهم ۶۱.۷۱ از کل ســهم ۹۶ به مالکیت آقای امیررضا شــجاعی و با جز ســهم ۳۴.۲۹ از کل ســهم ۹۶ به مالکیت خانم 

اقدس کریم زاده صادر گردیده و مورد وثیقه اسناد رهنی شماره ۱۴۷۴۰۶ و شماره ۱۵۴۳۱۵ تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره ۸  شهر بروجرد می باشد.
 مشخصات ملک: حسب گزارش کارشناس رسمی؛  ملک در حال حاضر سالن و تالار پذیرایی می باشد و بخشی از آن انبار پخش کالای پزشکی و بهداشتی شده است. عرصه با مساحت 
۹۸۱۸.۶۰ )نه هزار و هشتصد و هجده و شصت ( متر مربع و اعیانی شامل سالن اصلی به مساحت ۹۰۰ )نهصد( متر مربع به صورت سوله، کف سازی با سنگ، بدنه کاشی کاری، همراه با سقف 
کاذب با نورپردازی سالن پذیرایی. آشپزخانه به مساحت حدود ۶۰ متر مربع با کف سازی سنگ، بدنه تماماً کاشی کاری، با سقف کاذب و انباری وسایل و مواد آشپزخانه واقع در پشت آشپزخانه 
و سقف خرپا با مساحت حدود ۲۲۵ متر مربع و انباری بالایی سالن اصلی به صورت خرپا با کف سازی و مساحت حدود ۳۷۰ متر مربع و سالن پخش مواد دارویی و بهداشتی به صورت خرپا، 
کف سازی، بدنه کاشی کاری، سقف کاذب به مساحت حدود ۴۲۰ متر مربع و دستشویی داخل محوطه و جنب سالن اصلی با مساحت حدود ۳۰ متر مربع و ساختمان دو طبقه جنب درب 
ورودی به سالن اصلی دو طبقه با نماسازی سنگ و آلاچیق های محوطه جلوی سالن اصلی با محوطه سازی و کف سازی و دیوارسازی دور محوطه به انضمام ماشین آلات و تجهیزات غیرقابل 

حمل شامل: ترانس برق، سیستم روشنایی، سیستم آبرسانی، سیستم لوله کشی گاز بوده و کاربری عرصه صنعتی می باشد.
با حدود اربعه: شــمالا: مرزی اســت به طول)۵۲.۵۰(  پنجاه و دو متر و پنجاه ســانتی متر به باقیمانده ۲۳ اصلی شــرقا:  در چهار قســمت که قســمت ســوم آن شمالی است. اول مرزی است به 
طول )۳۸.۵۰( سی و هشت متر و پنجاه سانتی متر به باقی مانده بیست و سه اصلی دوم مرزی است به طول )۴۷( چهل و هفت متر به باقیمانده ۲۳ اصلی سوم به دیوار به طول )۴( چهار متر 
به باقیمانده ۲۳ اصلی چهارم به دیوار به طول )۵۰( پنجاه متر به باقیمانده ۲۳ اصلی جنوبا: در دو قسمت اول مرزی است به طول )۹۳.۲۵( نود و سه متر و ۲۵ سانتی متر به شماره ششصد و 
چهل و چهار فرعی از بیست و سه اصلی دوم دیواری است به طول )۳.۲۵( سه متر و بیست و پنج سانتی متر به گذر غربا: در دو قسمت اول مرزی است به طول )۶۱.۵۰( شصت و یک متر و 

پنجاه سانتی متر به جاده دوم مرزی است به طول )۶۰( شصت متر به جاده 
ملک فوق بابت بدهی به بانک ملت شعبه بازار جعفری بروجرد در رهن می باشد و برابر نظریه کارشناسی رسمی ارزش همگی عرصه و اعیان به انضمام ارزش کلیه تجهیزات جمعاً به مبلغ: 

۱۶۵.۸۷۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال ) یکصد و شصت و پنج میلیارد و هشتصد و هفتاد میلیون ریال( ارزیابی گردیده است.
و مزایده املاک مورد وثیقه از ساعت ۹ الی ۱۲ روز دوشنبه مورخ ۱. ۱۱. ۱۴۰۳ در اداره ثبت اسناد و املاک بروجرد، واحد اجرا واقع در بروجرد خیابان حافظ جنوبی، چهارراه شهید قندی 
از طریق مزایده از مبلغ پایه کارشناسی فوق شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته خواهد شد. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ 
مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد 
خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد و چنانچه احدی خواهان شرکت در مزایده باشد می بایست مطابق ماده ۱۳۶ آیین نامه اجرا ده درصد مبلغ پایه کارشناسی مزایده را 
بــه شــماره حســاب بانــک مرکــزی بــه نــام وجــوه تمرکز ســپرده اداره کل ثبــت و اســناد و املاک لرســتان بــه شــمارهIR۳۷۰۱۰۰۰۰۴۰۶۶۰۱۳۲۰۷۷۴۵۴۸۶  با شناســه واریز: 
۹۷۹۱۰۸۵۰۰۱۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲۲ سپرده نموده و خود یا نماینده قانونی اش در جلسه مزایده شرکت نماید. همچنین این اجرا مسئولیتی در قبال تأخیر عودت مبلغ پرداخت 
شده در صورت لغو مزایده ندارد. ضمناً ؛ برای برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید، در غیر این صورت عملیات 
فروش از درجه اعتبار ساقط و مبلغ سپرده قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. همچنین چنانچه روز مزایده به هر علت مواجه با تعطیل رسمی گردد؛ مزایده لغو می گردد

شناسه ۱۸۶۰۳۵۶

یادداشت

خبر

ضرورت تعرفه گذاری پلکانی گاز
احمد آریایی نژاد، نماینده ملایر در مجلس

 با وجود اینکه ایران یکی از بزرگترین ذخایر گازی جهان را در اختیار 
دارد، متأسفانه شاهد مصرف بی رویه و اسراف در این حوزه هستیم. این 

اسراف باعث شده تا در برخی مواقع با کمبود گاز مواجه شویم.
 طرح تعرفه گذاری پلکانی گاز می تواند به کاهش مصرف انرژی و 
بهینه سازی مصرف کمک کند و گامی برای کاهش ناترازی انرژی باشد، 
اما نباید تنها به این ابزار متکی باشیم. در کشور ما مشکل اصلی، نبود فرهنگ 

مصرف بهینه و همدلی اجتماعی است.
در مواردی مشاهده شده که برخی افراد بدون توجه به شرایط کشور، 
همچنان به اسراف ادامه می دهند. برای مثال، گزارش هایی از استفاده از 
استخرهای روباز در شمال تهران در زمستان وجود دارد. این رفتارها نشان 
می دهد که اگر اعتقاد به صرفه جویی و توجه به دیگران وجود نداشته باشد، 

تعرفه گذاری و جریمه ها نیز نمی توانند تأثیر پایدار داشته باشند.
تعرفه گذاری پلکانی نوعی جریمه محسوب می شود و نباید کشور را تنها 
با جریمه مدیریت کنیم. این گونه اقدامات زمانی مؤثر خواهند بود که با 

فرهنگ سازی همراه شوند.
 تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی در چند سال گذشته هم اجرایی شده 
و نتایج مطلوبی در کاهش مصرف داشته است و از استقبال خوبی برخوردار 
شده است. اینکه به یکسان برای همه مردم چه کم مصرف چه پر مصرف 
هزینه انرژی افزایش پیدا کند عادلانه نیست و با معیارها در کشور ما که 
یک کشور اسلامی است تطابق ندارد ولی اینکه هر کس به میزان مصرف 
نامتعادل خود هزینه بیشتری بابت گاز بپردازند طرحی مبتنی بر عدالت است

در این میان رسانه ها رسالت سنگینی در آگاه سازی و ترویج فرهنگ 
مصرف بهینه دارند. 

برای مدیریت بهینه مصرف انرژی، باید ابتدا به فرهنگ سازی و آموزش 
توجه کنیم و سپس از ابزارهایی مانند تعرفه گذاری استفاده کنیم. اگر این 
اقدامات به صورت همزمان انجام شوند، می توانیم به نتایج پایدار دست 

یابیم.

کارگران مشاغل سخت و زیان آور در 
معرض بیماری های شغلی

در صورتی که محیط کار از نظر فیزیکی، شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی 
استاندارد نباشد، سلامت افراد شاغل در آن محیط به خطر می افتد، از این 
بیماری های شغلی  به منظور کاهش تنش ها و  رو کارفرمایان مکلفند 
نیروهای کار به ویژه کارگران مشاغل سخت و زیان آور تدابیر فنی، مهندسی، 

ایمنی و بهداشتی در محیط کار را در پیش گیرند.
به گزارش ایسنا، آسیب شغلی یا مصدومیت کاری، به هرگونه آسیب 
فیزیکی به بافت های بدن گفته می شود که ناشی از بروز یک حادثه شغلی 
یا مواجهه با عوامل استرس زا در محیط کار رخ می دهد. آسیب های شغلی 
می توانند در اثر خطرات شغلی ناشی از کار اعم از فیزیکی، مواد شیمیایی 
یا زیست شناسی از قبیل دما، گزش حشرات، مواد شیمیایی خطرناک، پرتو 

و فرسودگی شغلی به وجود آید.
به موجب تبصره ۲ ماده ۷۶ قانون بیمه تامین اجتماعی، کارهای سخت 
و زیان آور به شغل هایی گفته می شود که در آن ها عوامل فیزیکی، شیمیایی 
و بیولوژیکی محیط کار غیر استاندارد بوده و فرد با انجام آن کار، فشار 
جسمی و روانی بیش از ظرفیت طبیعی را متحمل و در اثر آن به بیماری و 

عوارض آن مبتلا شود.
به گفته مدیر روابط کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران 
در صورتی که محیط کاری از نظر فیزیکی، شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی 
استاندارد نباشد بدون شک سلامت افراد را به خطر می اندازد لذا در چنین 
شرایطی کارفرما باید تلاش کند با بهره گیری از تدابیر فنی، مهندسی، 

ایمنی و بهداشتی از شرایط سخت و زیان آور محیط بکاهد.
ماده یک آیین نامه مشاغل سخت و زیان آور این مشاغل را که به آنها 

سختی کار تعلق گرفته به دو دسته تقسیم کرده است:
الف ـ مشاغلی که صفت سخت و زیان آور با ماهیت شغلی وابستگی 
دارد اما می توان با به کارگیری تمهیدات بهداشتی، ایمنی و تدابیر فنی 

مناسب توسط کارفرما سختی و زیان آوری آنها را حذف کرد.
ب ـ مشاغلی که ماهیتاً سخت و زیان آور بوده و با به کارگیر تمهیدات 
بهداشتی، ایمنی و تدابیر فنی کارفرما، صفت سخت و زیان آوری کاهش 
یافته اما کماکان سخت و زیان آوری آنها حفظ می شود.در واقع برخلاف 
مشاغل گروه "الف" که با بکارگیری تمهیدات ایمنی و تلاش کارفرمایان 
سختی کار کاهش می یابد، مشاغل گروه "ب" ماهیتا سخت و زیان آور 

هستند و صفت سخت و زیان آوری در ذات آنها وجود دارد.
مطابق آمار سازمان بین المللی کار )ILO(، روزانه یک میلیون حادثه 
ناشی از کار در سطح جهان به وقوع می پیوندد و سالانه ۲.۸ میلیون نفر 
جان خود را در اثر حوادث و بیماری های شغلی از دست می دهند. در این 
بین سهم فوتی های ناشی از بیماری های شغلی ۶ برابر فوتی های ناشی از 
حوادث شغلی است.همچنین 5 درصد از کارگران به واسطه حوادث شغلی 
هر روز از کار غایب هتسند که تاثیر بسزایی در کاهش بهره وری نیروی 

کار دارد.
به لحاظ اقتصادی به طور میانگین 4 درصد تولید ناخالص داخلی جهان 
به خسارات مستقیم حوادث و بیماری های شغلی اختصاص می یابد، این 
در حالی است که این نرخ در کشورهای در حال توسعه به مراتب بیشتر 
است.از سوی دیگر 4۰ درصد از بازنشستگی های پیش از موعد در سطح 

جهان ناشی از حوادث و بیماری های شغلی است.
در همین راستا، مجید شایق - مدیر روابط کار اداره کل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان تهران به اثرگذاری مشاغل در کیفیت زندگی افراد 
اشاره کرده و می گوید: به طور کلی مشاغل در کیفیت زندگی افراد اثرگذار 
هستند و به مشاغلی که جسم و روان انسان را به خطر بیاندازد، مشاغل 
سخت و زیان آور گفته می شود.به گفته وی اگر محیط کاری از نظر فیزیکی، 
شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی استاندارد نباشد بدون شک سلامت افراد 

را به خطر می اندازد.
مدیر روابط کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران با بیان 
اینکه این خطرات،تنش های روحی و جسمی سنگینی را به شاغلان چنین 
محیط هایی وارد می کند، اظهار کرد:تنش های مزبور باعث عوارض و 
بیماری های شغلی می شود که در چنین شرایطی کارفرما باید تلاش کند 
با بهره گیری از تدابیر فنی، مهندسی، ایمنی و بهداشتی از شرایط سخت و 
زیان آور محیط بکاهد.شایق معتقد است: با وجود اقدام کارفرما باز هم افراد 
در مشاغل سخت و زیان آور همچنان در معرض فرسودگی و آسیب قرار 
دارند به همین دلیل قانونگذار در تعیین سن بازنشستگی این دسته از افراد 
تمهیداتی در نظر گرفته تا تاثیر مخاطرات شغلی بر جسم و روان افراد شاغل 
در مشاغل سخت و زیان آور به حداقل ممکن برسد.به گفته وی شغل هایی 
مثل غواصی، کار در معادن، کار در مخازن سربسته، کار در مجاورت 

کوره های ذوب در دسته بندی مشاغل سخت و زیان آور قرار می گیرند.

وزیـر راه و شهرسـازی بـا بیـان اینکـه بـا ایجـاد ارتبـاط 
میـان سـامانه »تـم« و سـامانه وزارت کار، تعـاون و رفـاه 
اجتمـاعی، دریافتیـم کـه بخـشی از ۸۰۰ هـزار نفـر متقاضی 
مسـکن های حمایتی از دهک های ۸ تا ۱۰ هسـتند، گفت: 
اولویـت وزارت راه و شهرسـازی و دولـت بـر اسـاس اصـل 
3۱ قانـون اسـاسی؛ مسـکن دار کـردن اقشـار کم درآمـد و 

محروم جامعه از دهک های یک تا سه است.
بـه گـزارش ایسـنا، فرزانـه صـادق عصـر یکشـنبه ) ۱۶ 
دی( در نشسـت بـا اعضـای کمیسیـون عمـران مجلـس، 
اعضـای  میـان  مسـکن«  »کمیتـه  تشـکیل  پیشـنهاد 
کمیسیون عمران و معاون مسـکن وزارت راه و شهرسـازی 
و دیگـر معاونیـن مرتبـط را مطـرح کـرد تـا هـدف گـذاری 
هـای برنامـه هفتـم پیشـرفت در حـوزه مسـکن را بـا جدیت 

بیشتری پیگیری کنند.

وی در واکنـش بـه سـخنان بـرخی از اعضـای کمیسیون 
عمـران، بـه ضـرورت واقـعی سـازی اطلاعـات موجـود در 
سـامانه »تـم« اشـاره و اظهـار کـرد: بـا ایجـاد ارتبـاط میان 
ایـن سـامانه و سـامانه وزارت کار، تعـاون و رفـاه اجتمـاعی، 
دریافتیـم کـه بخـشی از ۸۰۰ هزار نفر متقاضی مسـکن های 
حمایـتی از دهک هـای ۸ تـا ۱۰ هسـتند! در حالیکـه اولویت 
وزارت راه و شهرسـازی و دولت بر اسـاس اصل 3۱ قانون 
اسـاسی؛ مسـکن دار کردن اقشـار کم درآمد و محروم جامعه 
از دهک هـای یـک تـا سـه اسـت. در تمـامی مدل هـای در 
دسـتور کار وزارت راه و شهرسـازی، از الحـاق زمیـن گرفتـه 
تـا شـهرک سـازی و ... اولویـت بـا دهک هـای یـک تـا سـه 

است.
وزیـر راه و شهرسـازی بـا تاکیـد بـر اینکه ایـن وزارتخانه 
در دولت چهاردهم در پی تسـریع در سـاخت مسـکن و ارائه 

آن بـا تمـامی خدمـات زیربنـایی و روبنـایی بـه مردم اسـت، 
ادامـه داد: هیـچ توقـفی در ایـن زمینـه صـورت نگرفتـه و از 
ایـن بابـت بـه شـما اطمینـان می دهـم کـه در تمـامی 
حوزه هـای انتخابیـه در سراسـر کشـور ایـن موضـوع در 

دستور کار است.
بـه نقـش تخصـصی کمیسیـون عمـران و  صـادق 
ارتباطـش بـا وزارت راه و شهرسـازی اشـاره و خاطرنشـان 
کـرد: اعضـای ایـن کمیسیـون فقـط نماینـده مـردم حـوزه 
انتخابیـه خـود نیسـتند؛ بلکـه نماینـده تمـامی مـردم در 
پیگیـری مطالبـات مرتبـط با مسـکن و حمل و نقل از وزارت 
راه و شهرسـازی در این کمیسیون هسـتند.وی ضمن تقدیر 
از زحمـات اعضـای کمیسیـون عمـران مجلـس در بـررسی 
لایحـه بودجـه ۱4۰3 و نظـارت بـر حسـن اجـرای قوانیـن 
مرتبـط بـا مسـکن، ادامـه داد: وزارت راه و شهرسـازی خـود 

را پاسـخگوی کمیسیـون عمـران می دانـد و امیـدوار اسـت 
تـا دیگـر دسـتگاه هایی کـه در سـاخت مسـکن نقش آفرین 
هسـتند نیـز در قبـال ایـن کمیسیـون پاسـخگو باشـند.وزیر 
راه و شهرسـازی بـر ایـن اسـاس از ورود کمیسیـون عمـران 
بـه موضـوع تسـهیلات بانـکی در سـاخت مسـکن تشـکر 
کـرد و افـزود: بـا اقـدام کمیسیـون عمران، ارایه تسـهیلات 
بانـکی جدیـت بیشـتری یافـت کـه ایـن در نتیجـه تعامـل 
خـوب کمیسیـون عمـران بـا وزارت راه و شهرسـازی بـه 

شمار می رود.
صـادق در پایـان دغدغه منـدی اعضـای کمیسیـون 
عمران را نشـانه تعامل خوب و پشـتیبانی آنها از وزارت راه 
و شهرسـازی خوانـد کـه در نتیجـه آن مطالبـات مـردم بـه 
بـار نشسـته و اقدامـات اجـرایی پررنـگ تری انجـام خواهد 

شد.

وزیر راه و شهرسازی:

اولویت دولت تامین مسکن اقشار کم درآمد و محروم جامعه است

 مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور، تکمیل کریدورهای 
شمال-جنوب و شرق به غرب کشور را از اولویت های اصلی دولت و وزارت راه وشهرسازی 
برشمرد و گفت: توسعه متوازن، فراگیر و عادلانه از شاخص های گفتمان دولت وفاق ملی 
است که بی تردید یکی از اولویت های مصداقی و عملیاتی این گفتمان ایجاد و تکمیل 

قطعات باقی مانده یا کار نشده در کریدورهای ترانزیتی آزادراهی است.
به گزارش ایرنا از شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور، »هوشنگ 
بازوند« تکمیل کریدورهای آزادراهی را در قالب هفت طرح تشریح کرد و افزود:  این 
کریدورهای شمال-جنوب و شرق به غربی کشور در مجموع ۶ هزار و ۱۸۶ کیلومتر است 
که در حال حاضر ۲ هزار و ۸3۶ کیلومتر از آنها به بهره برداری رسیده است.معاون وزیر راه 
و شهرسازی گفت: اکنون 339 کیلومتر از این کریدورها در دست اجراست و برای تکمیل 
بخش های باقی مانده بیش از پنج میلیون و 3۰۰ هزار میلیارد ریال اعتبار مورد نیاز است.وی، 
کریدور شماره یک آزادراهی کشور را که از شمال تا جنوب کشور امتداد دارد را یکی از 
مهمترین شریان های ترانزیتی کشور اعلام کرد و ادامه داد: این کریدور از تهران آغاز می شود 

و با عبور از قم، اراک، خرم آباد و اهواز به بندر امام خمینی در جنوب متصل می شود.

 تکمیل کریدورهای آزادراهی
 لازمه توسعه متوازن و فراگیر
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بازار سرمایه که از ابتدای هفته روند افزایشی به خود گرفته 
بود . روز گذشته نیز با افت مواجه شده به گونه ایکه  شاخص 
کل با بیش از ۱۱ هزار واحد ریزش در کانال ۲ میلیون ۸۵۶ 
هزار واحدی قرار گرفت . موضوعی که کارشناسان معتقدند 
۶۶ هزار تومانی بازار توافقی به دلیل سودی که شرکت های 
صادرات محور می کنند می تواند به نفع بازار سرمایه باشد، 
اما باید توجه داشت که سودی که در این یکی دو ماهه به 
برخی از سهامداران داده شده با تورم پس گرفته شده است.

بر اساس این گزارش؛  بازار سرمایه که ابتدای هفته روند 
افزایشی به خود گرفته بود روز گذشته با کاهش مواجه شده 

به طوریکه 
شاخص کل بازار سرمایه بعد از کم شدن هیجان و عطش 
فروش در بازار با افت ۱۱۶۰۸ واحدی به تراز ۲,۸۵۶,۷۶۴ 

واحد رسید.
و این در حالی است که در بازگشایی بازار، هیجان و عطش 
در سمت فروش این شاخص را تا تراز ۲,۸۵۲,۱۶۴ پایین برده 
بود. همچنین  شاخص کل هم وزن بورس تهران نیز همسو با 
شاخص کل با افزایش ۲۴۲۷ واحدی مواجه شد و به تراز 

۸۷۹,۵۴۴ واحدی رسید.
گروه شیمیایی، بانک ها و فرآورده های نفتی به ترتیب با 
ارزش معاملات ۲۴۷، ۱۷۴ و ۱۴۰ میلیارد تومانی برترین 

گروه های صنعت بودند
نمادهای فولاد، وبملت و شپنا از مؤثرترین نمادهای بورسی 
بر بالا رفتن شاخص کل تا این لحظه بوده اند و نمادهای فزر، 
سامان و مادیرا سه نماد پر تأثیر بر شاخص کل فرابورس تا 

این لحظه هستند.
ضمناً در صدر پرتراکنش ترین نمادهای بورسی به ترتیب 
سه نماد وبملت، شپنا و ذوب قرار دارند و در بازار فرابورس 
نمادهای  پرتراکنش ترین  شپنا  و  کربن  خبرنا،  نمادهای 

فرابورسی هستند.
در سمت تقاضا نماد سیسکو )تازه وارد بازار( و صندوق 
دارویی دارو نو و نماد وپارس به ترتیب با صف خرید به ارزش 
۴۹۵، ۲۲۲ و ۲۰۲ میلیارد تومانی برترین تقاضای بازار را در 
کوارتر اول بازار ثبت کرده اند و از طرف دیگر سه نماد ثفارس، 
وپترو و ونیرو به ترتیب هرکدام با صف فروش های ۱۴، ۱۱ و 

۵ میلیارد تومانی در صدر صف های فروش جای گرفته اند.
در این رابطه رحمان رحیمی، کارشناس بورس در تحلیل 
خود از روند این بازار در هفته جاری به  گفت: پس از روند 
منفی که هفته گذشته داشتیم، روز شنبه و یکشنبه رشد خوبی 

داشتیم که نوید این را می دهد که به بازار سهام اقبالی صورت 
گرفته است. همچنین افزایش سهم معاملات نشان می دهد 
که پول جدیدی دارد وارد بازار می شود و این امر نگرانی های 
هفته گذشته را کاهش می دهد. البته به معنای رشد پایدار 
بازار نخواهد بود. در واقع خیلی نباید به شاخص توجه کنیم 
چراکه ممکن است شاخص به مقاومت سه میلیون تومان هم 
برسد، اما بسیاری از سهم ها و سهامداران سود نکنند. در واقع 
یکسری سهام های شاخص ها هستند که گاهی می آیند و 
شاخص را بالا می برند؛ بنابراین شاخص معیار چندان خوبی 

برای ما نیست.
وی با اشاره به اثر افزایش نرخ دلار نیمایی بر بازار سهام 
عنوان کرد: موضوع دیگری که وجود دارد نرخ دلار توافقی 
است که به ۶۶ هزار تومان رسیده است. این امر تا حدی می تواند 
به نفع بازار سرمایه باشد به این دلیل که سهم های دلاری محور، 

فولادی و پتروشیمی ها سود می کنند، اما سودی که در این 
یکی دو ماهه به برخی از سهامداران داده شده با تورم پس 
گرفته شده است. در واقع اگر تورم را حساب کنیم سهامداران 
سودی نکرده اند. تک نرخی کردن ارز با این هدف بود که فاصله 
میان نرخ دلار آزاد و نیما کم شود نه اینکه قیمت دلار نیما و 

آزاد هر یک افزایش پیدا کند.
رحیمی ضمن بیان اینکه صعود قیمت دلار باعث افزایش 
تورم و انتظارات تورمی می شود و سهامداران سودی نکرده اند، 
افزود: این سود ها سود اسمی است و سود واقعی نیست. هنوز 
که هنوز است بازار سهام خیلی باید رشد کند تا به بازاری مانند 
طلا برسد. از چهار پنج ماه گذشته بازار طلا ۵۰ درصد سود 

کرده، اما بازار سهام عقب مانده و هنوز به آن نرسیده است.

این تحلیلگر بازار در خصوص نمادههای دارویی گفت: یک 
به دلیل اظهارات وزیر  اقبالی به سمت گروه های دارویی 
بهداشت داشتیم. یک زمانی با افزایش نرخ دلار، بازار سهام به 
تبع آن رشد می کرد ولی الان آنقدر افزایش نرخ دلار و تورم 
زیاد شده است که دیگر سهامداران هم از رشد بازار سرمایه 
خوشحال نیستند چراکه از آن طرف هم تورم دارد افزایش 
پیدا می کند و هم عنوان کرده اند ارز دارو سال آینده قطع 
می شود. از این رو مردم انتظار دارند سال آینده قیمت دارو 

افزایش پیدا کند.
رحیمی ادامه داد: »در یکی دو هفته اخیر چند بار بیشتر 
سهم ها منفی بود؛ درصورتی که بازار طلا و دلار به این شکل 
نبودند. هفته گذشته دلار از ۸۲ هزار تومان به کانال ۷۰ هزار 
تومان هم رسید ولی دوباره به همان ۸۰ هزار تومان برگشت 
و ثابت ماند. درواقع باید با دلار کمتر از ۸۰ هزار تومان 
خداحافظی کنیم چراکه بین ۸۰ تا ۸۲ هزار تومان دارد مقاومت 
می کند. وقتی بازار سهام این ریزش را دارد سهمداران را بسیار 
یا  می دهند  ترجیح  خرد  سهامداران  و  می کند  دلسرد 
صندوق های طلا خریداری کنند یا به سمت خرید طلای 

فیزیکی می روند.

سودهای غیر واقعی در بازار سرمایه 

اداره کل ثبت اســناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اســناد و املاک حوزه ثبت ملک مشــهد ناحیه سه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی
 آگــهی موضــوع مــاده ۳ قانون و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و

 ســاختمانهای فاقد ســند رسمی برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۶۲۶۶۰۰۰۶۰۸ هیات اول / موضوع
 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی
 حوزه ثبت ملک مشــهد ناحیه ســه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / عباس باغبان فرزند
 ابراهیم بشــماره شناســنامه ۲۶۶۱ صادره از مشــهد در ششــدانگ باب خانه به مساحت ۶۵ متر مربع
 مفروز و مجزی شــده از پلاک ۲۱۵ فرعی از ۲۳۸ اصلی بخش ۹ مشــهد واقع در سیدی ســبحان ۲۸
 بین شهید ناظر ۲۰ و ۲۲ پلاک ۴۴ خریداری از مالک رسمی آقای علی اکبر حسینی محرز گردیده
 اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که
 اشــخاص نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار
 اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک
 ماه از تاریخ تســلیم ،اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در

.صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد
تاریخ انتشــار نوبت اول : ۱۸ / ۱۰ / ۱۴۰۳

تاریخ انتشــار نوبت دوم ۳ / ۱۱ / ۱۴۰۳
 ۴۸۱۱م الف

جهان اقتصاد
ابوالقاسم نظام زاده
رئیس ثبت اســناد و املاک 

اداره کل ثبت اســناد و املاک استان خراسان شمالی
اداره ثبت اســناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد

 هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند
رسمی

 آگــهی موضــوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت
ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رأی شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۷۰۰۵۰۱۳۹۹۷ کلاســه ۱۴۰۳/۵۰۰ موضوع قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مستقر در واحد
 ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم
 محمد تقی ســعیدی برجی فرزند حسین بشــماره شناســنامه ۵۱۴ ششدانگ یک قطعه
 باغ به مساحت ۸۹۲/۶۴ مترمربع از پلاک شماره ۱۰۶ و ۱۰۸ فرعی از ۱۳۹ اصلی واقع
 در برج در خراســان شــمالی بخش ۲ بجنورد حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد قســمتی
 از مالکیت ثبتی مشــاعی متقاضی محرز گردیده اســت . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب
 در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود . در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور
 ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به
 مــدت دو مــاه اعتــراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک
 ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی
 اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت

 . صادر خواهد شد
شــماره آگهی / ۱۸۵۹۸۸۳  

    تاریخ انتشــار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۱۸
تاریخ انتشــار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۱/۰۳  

سعید عقیقی
رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اســناد و املاک استان خراسان شمالی
اداره ثبت اســناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد

 هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند
رسمی

 آگــهی موضــوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت
ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رأی شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۷۰۰۵۰۱۳۹۹۹ کلاســه ۱۴۰۳/۴۹۹ موضوع قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مستقر در واحد
 ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم
 براتعلی ســعیدی برجی فرزند حسین بشــماره شناســنامه ۱ ششدانگ یک قطعه باغ به
 مساحت ۹۰۲/۶۴ مترمربع از پلاک شماره ۱۰۶ و ۱۰۸ فرعی از ۱۳۹ اصلی واقع در برج
 در خراسان شمالی بخش ۲ بجنورد حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد قسمتی از مالکیت
 ثبتی مشاعی متقاضی محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت
 به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود . در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت
 متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه
 اعتــراض خــود را بــه این اداره تســلیم و پس از اخذ رسیــد ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ
 تســلیم اعتراض ، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در
 صــورت انقضــای مــدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر

 . خواهد شد
شــماره آگهی / ۱۸۵۹۸۹۱  

    تاریخ انتشــار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۱۸
تاریخ انتشــار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۱/۰۳  

سعید عقیقی
رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(
به موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۳۰۲۰۱۱۱۲ له بانک کشاورزی دهگلان علیه خانمها 
فهیمه رشیدی هلیزآباد و بهیه رشیدی هلیزآباد، ششدانگ پلاک ثیتی ۶۴۱۱ فرعی از پلاک 
۵۴ اصلی در بخش ۴ واقع در بخش چهار ایلاق کردســتان ، ملکی نامبردگان با مســاحت 
۱۱۷۶۵۰ متر مربع با حدود اربعه شمالا در چهارده قسمت که قسمتهای دوم و سوم و چهارم 
آن شرقی قسمتهای دهم و یازدهم آن غربی است. اول مرزیست بطول یکصد و چهارده متر 
دوم مرزیست بطول هفتاد و چهار متر سوم مرزیست بطول شصت . ونه متر چهارم مرزیست 
بطول پنجاه و دو متر پنجم مرزیست بطول پنجاه متر ششم مرزیست بطول چهل و سه متر 
هفتم مرزیست بطول پنجاه متر هشتم مرزیست بطول هجده متر نهم مرزیست بطول چهار 
متر دهم مرزیســت بطول هفده متر یازدهم مرزیســت بطول بیســت و هفت متر دوازدهم 
مرزیست بطول چهل و سه متر سیزدهم مرزیست بطول سی و هفت متر چهاردهم مرزیست 
بطول سی و هفت متر به اراضی باقیمانده ۵۴ اصلی شرقا در نه قسمت که قسمتهای ششم 
و هشــتم آن جنوبی اســت . اول مرزیســت بطول بیست و سه متر به جاده خاکی بین المزارع 
دوم مرزیست بطول هفتاد و سه متر به جاده خاکی بین المزارع سوم مرزیست بطول پنجاه 
و یک متر به جاده خاکی بین المزارع چهارم مرزیست بطول چهل و سه متر به جاده خاکی 
بین المزارع پنجم مرزیست بطول پنجاه و یک متر به جاده خاکی بین المزارع ششم مرزیست 
بطول بیست و هفت متر هفتم مرزیست بطول پنجاه وسه متر هشتم مرزیست بطول شصت 
و هشت متر نهم مرزیست بطول یکصد و شصت و دو متر به اراضی باقیمانده ۵۴ اصلی جنوبا 
در هشــت قســمت که قسمت ششم آن شــرقی قسمت چهارم آن غربی است اول مرزیست 
بطول هشــتاد و هفت متر دوم مرزیســت بطول سی و هفت متر ســوم مرزیست بطول سی و 
پنج متر چهارم مرزیســت بطول یکصد و بیســت و هشــت متر پنجم مرزیست بطول یکصد و 
سیزده متر ششــم مرزیســت بطول چهل و هفت متر هفتم مرزیســت بطول یکصد و بیست و 
یک متر هشتم مرزیست بطول شصت و هفت متر به اراضی باقیمانده ۵۴ اصلی غربا در سه 
قســمت که قســمت دوم آن شــمانی است . اول مرزیست بطول دویست و شصت و هفت متر 
به لوله گاز دوم مرزیست بطول هجده متز به اراضی باقیمانده ۵۴ اصلی سوم مرزیست بطول 
شصت و پنج متر به اراضی باقیمانده ۵۴ اصلی برابر گزارش کارشناس رسمی دهگلان ، ملک 
مورد نظر برابر پروانه مورخه ۱۳۹۲/۰۱/۰۱ به کلاسه ۳۰۹۰۱۶۲ صادره از شرکت آب منطقه 
ای اســتان کردســتان مجوز بهره برداری از یک حلقه چاه به عمق ۷۰ متر یا حداکثر میزان 
بهره برداری ۱۳ لیتر در ثانیه ، با اراضی تحت شــرب به مســاحت سیزده هکتار و میزان دبی 
بهره برداری ۱۰.۴ لیتر در ثانیه و میزان اراضی پروانه ۱۳ هکتار می باشد. عرصه مورد ارزیابی 
با کاربری آبی چاه و دارای تاسیســات برقی و آبیاری بارانی از نوع کلاسیک ثابت ، در اراضی 
کشاورزی حریم شهر دهگلان واقع گردیده و با در نظر گرفتن موقعیت اراضی، میزان آبدهی 
چاه، بافت و ســاختمان خاک ، شــکل هندسی عرصه ، دســترسی و ســایر عوامل دخیل در 
موضوع، ارزش ششدانگ ملک جمعاً به مبلغ ۱۸۵۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال ) معادل هجده میلیارد 
و پانصد میلیون تومان ) ارزیابی گردیده که از طریق مزایده و به قیمت پایه کارشــناسی به 
مبلغ فوق الذکر به فروش می رسد . مزایده از ساعت ۹ الی ۱۲ روز یکشنبه مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۳۰ 
در واحد اجرای اسناد رسمی دهگلان واقع در دهگلان میدان شهید فهمیده، اداره ثبت اسناد 
و املاک، از مبلغ ارزیابی آغاز و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته خواهد شد . ضمناً 
شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت 
و حضور خریدار یا نماینده قانون وی در جلســه مزایده اســت. برنده مزایده مکلف اســت ما به 
التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت واریز کند. 
در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور 
قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. در این صورت عملیات فروش از درجه 
اعتبار ســاقط و مزایده تجدید می گردد . لازم به ذکر اســت پرداخت بدهیهای مربوط به آب 
برق گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها 
باشد و نیز بدهیهای مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی 
آن معلوم شــده با نشــده باشــد به عهده برنده مزایده اســت و نیز در صورت وجود مازاد وجوه 
پرداختی بابت هزینههای فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و 
حق مزایده نقداً وصول می گردد ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی گردد. مزایده روز 

اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد.
 تاریخ انتشار : سه شنبه ۱۴۰۳/۱۰/۱۸

ئول واحد اجرای اسناد رسمی دهگلان عطا الله شاه نظری

آگهی مفقودی
به  عارف  محمد  فرزند  اباد   علی  مشیرپناهی  زانیار  اینجانب  التحصیلی  فارغ  مدرک 
مهندسی  رشته  کارشناسی  مقطع  در  دهگلان  صادره   ۳۷۹۰۱۱۸۰۴۴ ملی  شماره 
 ۱۴۹۲۱۱۰۰۰۴۸۵ شماره  به  سنندج  دانشگاهی  واخحد  صادره  معماری  تکنولوژی 
مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه 
آزاد اسلامی ولحد سنندج به نشانی سنندج سه راه ادب ارسال نمایند  - تاریخ چاپ 

اول:۱۴۰۳/۱۰/۱۸ چاپ دوم:۱۴۰۳/۱۱/۰۳ چاپ سوم :۱۴۰۳/۱۱/۱۸         دهگلان

برگ سبزخودرو کامیون کشنده فاومدل ۱۴۰۲ رنگ سفید روغنی
CA۶DM۲۴۶E۵۲۵۳۹۵۱۳۱۷شماره موتور
N۵T۶CA۴۱۸PET۰۰۱۶۷شماره شاسی

شماره انتظامی۳۹ ع ۴۳۲ ایران ۶۵
بنام آقای  یاسر یکتاپرست مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط 

میباشد.

اصل کارت تردد فرودگاهی اینجانب علی صادقی 

گوغری فرزند نیاز علی کد ملی

۳۱۷۰۱۲۴۱۳۷مفقود گردیده و فاقد اعتبار است

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

یادداشت

سبقت بی سابقه اقتصادی 
همسایگان

حامد پاک طینت - اقتصاد دان
صدرنشینی در ۲۲3 شاخص جهانی، رتبه هفتم در شاخص قدرت رقابتی 
کشورها، رتبه پنجم در شاخص هوش مصنوعی، اجرای 4۰ پروژه نوین در 
دنیا ، ابتکار و قانون ملی در حوزه فناوری و هوش مصنوعی، 4۰۰ میلیارد 
دلار تولید ناخالص داخلی غیرنفتی، ۸۰۰ میلیارد دلار تجارت خارجی، ۱5۰ 
میلیون بازدیدکننده از طریق فرودگاه ها و بنادر کشور، ثبت ۲۰۰,۰۰۰ شرکت 
جدید برای اولین بار در تاریخ، صدور ۸۷ تصمیم و ابتکار برای پایداری 
محیط زیست، ۱۰۰ میلیارد دلار کمک خارجی از زمان تأسیس اتحادیه تا 

میانه سال... 
اینها دستاوردهای کشور کوچک امارات در سال ۲۰۲4 است که حاکم 

این کشور با افتخار در سال جدید میلادی به مردم اعلام کرده است.
ترکیه در آنسو شاهد کاهش بیش از ۲۰ درصدی تورم با رشد اقتصادی 
5.5 درصدی، شکستن رکورد صادرات با ۲9۰ میلیارد دلار و رسیدن ذخایر 
ارزی به ۱۶۰ میلیارد دلار، ورود حجیم سرمایه گذاران خارجی به خصوص 
در بخش خودروسازی و رسیدن صادرات خودرو به بیش از 4۰ میلیارد دلار 
حتی بیشتر از آلمان و حتی به خود آلمان و بیشتر از درآمد نفت ایران، شروع 
پروژه هسته ای سازی با ۲۰ هزار مگاوات انرژی بدون کوچکترین تنش 
بین المللی و با اجماع جهانی، شکستن رکورد جهانی تعداد پرواز به کشورها 
و ثبت در گینس، آغاز پروژه بزرگ جاده ابریشم با عراق، شکستن رکورد 
ورود گردشگر ۷.3 میلیون نفر فقط در ماه جولای و 5۰ میلیون نفر در یک 

سال و 3۰ میلیارد دلار درآمد حاصل از آن، ... بود
عربستان از سوی دیگر با سیاست متنوع سازی اقتصادش و فاصله گرفتن 
از نفت، سرمایه گذاری خیره کننده معدنی را شروع و ظرفیت این بخش را 
از 5۰۰۰ میلیارد دلار به ۱۰.۰۰۰ میلیارد دلار رساند. ۲۰ گیگاوات تولید برق 
از انرژی خورشیدی را به بخش تولید اضافه و پیاده سازی ۱3۰ گیگاوات 
دیگر را آغاز کرد تا نیمی از برق این کشور را خورشیدی کند!، برقی کردن 
حمل و نقل عمومی و ساخت یک کارخانه بزرگ تولید خودروی برقی، رشد 
خیره کننده بخش گردشگری با رکورد ۱۰۰ میلیون بازدیدکننده و میزبان 
آینده جام جهانی فوتبال، و صدالبته افتخار پرسودترین شرکت جهان آرامکو 
را در سال قبل بنام خود ثبت کرد و از همه اینها مهمتر تصویر جدیدی از 

عربستان نوین به جهان نمایش داد.
قطر از اینسو امروز دیگر نه بعنوان کشوری کوچک بلکه بعنوان کشوری 
تعیین کننده در سیاست منطقه، بازار گاز جهان را با صادرات ۷۸ میلیون تن 
مدیریت کرد و با برنامه ریزی برای تولید ۱4۲ میلیون تن با تضمین امنیت 
کامل، سرمایه گذاران مطرح دنیا را بخود جلب کرد، تولید هیدروژن سبز، 
آمونیوم سبز، متانول سبز را بعنوان یک کشور پیشرو در دستور کار قرار داد 
و کارنامه درخشان 5 درصدی رشد مداوم اقتصادی همراه با رشد 9 درصدی 
در بخش لجستیک این کشور را بعنوان هاب جدید منطقه معرفی و بیشترین 
سرانه در دنیا را بنام خود ثبت کرد. قطر موفق به نصف کردن تورم و رساندن 
آن به رقم ۲.9درصد در سال قبل شد و بعد از برگزاری درخشان جام جهانی 
کانون جذب سرمایه گذاری خارجی در بخش مسکن و گردشگری شد و 

افتخار بهترین فرودگاه و خط هوایی جهان را به نام خود ثبت کرد.
از ایران مان اما آنچه می دانیم از سالی که گذشت سقوط ۶۰ درصدی 
ارزش پول ملی، نصف شدن رشد اقتصادی، رسیدن میزان سرمایه گذاری 
خارجی به نیم میلیارد دلار که در بیست سال گذشته بی سابقه است، عدم 
بازگشت بیش از ۲۰ میلیارد دلار به کشور، رسیدن ذخایر ارزی به میزان 
تامین حدود 3 ماه کشور، قطع مکرر برق، گاز و آب در سراسر کشور و زیان 
هر روز ۸ هزار میلیارد تومان، افتخار آلوده ترین شهر دنیا و حسن ختام آن 
کیفیت زندگی در پایتختمان که در رتبه بندیهای بین المللی از آخر سوم در 
جهان شدیم. شاید مهمترین دستاورد سال میلادی قبل برای مردم را بتوان 

رفع فیلتر واتس اپ و گوگل پلی عنوان کرد!

رئیس سازمان بورس گفت:در بورس توکنایز کردن دارایی ها 
را نیز شروع کرده ایم.

به گزارش خبرنگار مهر حجت الله صیدی در همایش در میزگرد 
رمز ارزها و هوش مصنوعی از منظر مدیران که در دهمین رویداد 
بزرگ تراکنش ایران در حال برگزاری است گفت: در بازارهای 
مالی نقش هوش مصنوعی و رمز ارز مشخص است و نیاز به 

توضیح ندارد.
وی ادامه داد: این دو چه در بعد اجرا و چه در بعد تنظیم گیری 

و نظارت مورد توجه همه قرار دارد.
رئیس سازمان بورس ادامه داد: من در مقام یک کاربر مهم ترین 
ویژگی هوش مصنوعی را نسبت به پدیده های قبلی در حوزه 
فناوری، بحث قضاوت میدانم. لذا بیشتر از آنکه توصیفی عمل 
کند به صورت قضاوتی عمل می کند و کاربر را دچار بحران می کند 
که چقدر آن خروجی درست است. زیرا با توجه به خلق، فقط جمع 

آوری اطلاعات نیست و این باید توجه شود.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه در بازار سرمایه تنها ابزار کار 

اطلاعات است خاطر نشان کرد: اطلاعات باید به موقع و کافی و 
درست باشد و این چیزی است که با آن کار داریم.

صیدی تصریح کرد: اینکه از هوش مصنوعی برای سهل شدن 
و سرعت گرفتن کارها استفاده کنیم این است که در بحث تحلیل 
چقدر می شود با درجه اتکا بالا استفاده کنیم و این مورد بررسی ما 
قرار دارد.وی ادامه داد: در مورد رمز ارز و رمز دارایی ها باید گفت 
جنبه مبادلاتی آن حل شده و مورد پذیرش قرار گرفته اما واحد 

شمارش بودن و ذخیره ارزش بودنش محل چالش است.

به گفته وی هرچند بانک مرکزی در این زمینه در حال کار 
است و بنابر نظر و همفکری با بانک مرکزی قرار بر این است که 
بانک متولی رمز ارز باشد و ما متولی رمزدارایی ها نیستیم اما در 
بورس توکنایز کردن دارایی ها را نیز شروع کرده ایم؛ ما در تلاشیم 
که این را تبدیل کنیم به یک مورد سرمایه گذاری کنیم. باید به 

عنوان یک ابزار و هدف سرمایه گذاری مورد توجه قرار بگیرد.
رئیس سازمان بورس ادامه داد: صندوق های بسیار مشتاق به 
ورود به این عرصه هستند و بورس از دو طریق می تواند در خدمت 
رمز ارز و ارز دارایی ها باشد یکی بازار نو آفرین و دیگری انتشار 
اوراق برای دانش بنیان هاست که فرصت خوبی برای گسترش 

فعالیتشان در این حوزه به آنها می دهد.

آغاز توکنایز کردن دارایی ها در بورس

در  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  نماینده  یک 
شرایطی که تولیدکننده به ناچار مواد اولیه را با نرخ آزاد 
تهیه می کند، صادرات در بازار نیمایی و با توجه به 

قیمت گذاری دستوری امکان پذیر نیست.
جعفر قادری نماینده مجلس شورای اسلامی در 
گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه با لزوم حذف قیمت 
گذاری دستوری اظهار کرد: در قانون برنامه هفتم 
توسعه و قانون تأمین مالی تعیین کردیم که دولت حق 
ورود به قیمت گذاری دستوری ندارد و فقط در مواردی 
این حق برای دولت محفوظ است که تولیدکننده از ارز 
دولتی استفاده کند و آنجا حتماً باید قیمت گذاری 
صورت گیرد. در اصل جایی که برای تولیدکننده رانت 

ایجاد می کند امکان و حق قیمت گذاری وجود ندارد.

وی عنوان کرد: قیمت گذاری تأثیر مستقیم روی 
رانت دارد. یکی از معضلاتی که این سیستم ارزی را 
واحدهای  تولیدکننده های  که  بود  این  کرد  مختل 
هیدروکربنی و واحدهای قیر می گفتند درست است که 
مواد اولیه با قیمت پایه در بورس عرضه می شود ولی 
با توجه به ظرفیت های ایجاد شده در کشور که چند 
برابر مواد اولیه موجود در کشور است و در شرایط رقابتی، 
مواد به گونه ای عرضه می شود که ناچار هستیم مواد 
اولیه را با نرخ ارز آزاد تهیه کنیم اینکه زمان صادرات، 
دولت می گوید باید در بازار نیمایی عرضه شود، شدنی 

نیست.
قادری تاکید کرد: در نهایت این نوع قیمت گذاری، 

زمینه صادرات را از بین می برد.

قیمت گذاری دستوری مانع صادرات است

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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  گلناز پرتوی مهر 
گروه انرژی

قطع گاز ۱۲ پتروشیمی بزرگ کشور به دلیل کاهش عرضه گاز 
طبیعی، زنگ خطر مهمی برای صنعت پتروشیمی و حتی اقتصاد 
کلان کشور به صدا درآورده است. پتروشیمی ها به عنوان یکی از 
ارکان اصلی تأمین ارز و مواد اولیه برای صنایع داخلی، ارتباط 

مستقیمی با امنیت اقتصادی و تجاری کشور دارند. 
یه گزارش خبرنگار»جهان اقتصاد«، گاز طبیعی به عنوان 
خوراک اصلی در بسیاری از واحدهای پتروشیمی استفاده می شود 
و نقش حیاتی در تولید محصولات پایه مانند متانول، آمونیاک و 
اوره ایفا می کند. همچنین، گاز به عنوان سوخت تولید انرژی مورد 
نیاز این واحدها استفاده می شود. قطع یا کاهش گاز، عملًا این 
صنایع را از کار می اندازد و تأثیرات مستقیم بر زنجیره تولید و تجارت 

خارجی دارد.
علت اصلی قطع گاز ۱۲ پتروشیمی، کاهش تولید گاز در فصل 
زمستان و اولویت تأمین گاز مصرف خانگی عنوان شده است. با 
افزایش مصرف خانگی گاز و محدودیت در تولید، دولت مجبور به 
اولویت بندی میان صنایع مختلف و مصرف عمومی شده است. 
این در حالی است که صنعت پتروشیمی به دلیل نقش ارزآوری و 
ارزش افزوده ای که دارد، نیازمند حمایت و تأمین پایدار انرژی 

است.
قطع گاز مستقیماً تولید محصولات پتروشیمی را متوقف می کند 
و باعث کاهش عرضه این محصولات در بازارهای داخلی و خارجی 
می شود. این موضوع می تواند به افزایش قیمت ها در بازار داخلی 
و کاهش صادرات منجر شود. از آنجا که برخی از محصولات 
پتروشیمی مانند متانول و پلیمرها تقاضای بالایی در بازار جهانی 
دارند، کاهش تولید ممکن است منجر به از دست رفتن سهم بازار 

کشور در رقابت جهانی شود.

در همین زمینه، مهدی اسلامی، کارشناس حوزه انرژی، در 
صنایع  داشت:  اظهار  اقتصاد«،  »جهان  خبرنگار  با  گفت گو 
پایین دستی که مواد اولیه خود را از پتروشیمی ها تأمین می کنند، 
مستقیماً تحت تأثیر کاهش عرضه قرار می گیرند. این امر باعث 
اختلال در تولید، افزایش هزینه ها و حتی تعطیلی برخی از این 

واحدها خواهد شد.
وی تصریح کرد: پتروشیمی ها یکی از بزرگ ترین تأمین کنندگان 
ارز در کشور هستند. قطع گاز و کاهش تولید باعث افت صادرات 
و در نتیجه کاهش ارزآوری می شود. در شرایطی که کشور به شدت 
نیازمند ارز برای واردات کالاهای اساسی و تجهیزات است، این 

مسأله می تواند بحران های اقتصادی عمیقی ایجاد کند.
وی عنوان کرد: در صورتی که پتروشیمی ها مجبور به تأمین 
خوراک از منابع جایگزین باشند، هزینه تولید افزایش می یابد. 

به عنوان مثال، استفاده از مایعات گازی )NGL( یا نفتا به جای 
گاز طبیعی می تواند هزینه تولید محصولات را چندین برابر افزایش 

دهد.
وی بیان داشت: بخش بزرگی از محصولات پتروشیمی ایران 
به بازارهای جهانی صادر می شود. کاهش تولید به دلیل قطع گاز، 
مستقیماً صادرات این محصولات را کاهش داده و درآمدهای 
ارزی را تحت تأثیر قرار می دهد. در بلندمدت، این مسأله ممکن 
است باعث از دست رفتن مشتریان بین المللی و کاهش رقابت پذیری 

ایران در بازار جهانی شود.
وی خاطرنشان کرد: قطع تولید و تأخیر در تحویل سفارشات 
به مشتریان خارجی می تواند اعتماد شرکای تجاری به توانایی 
ایران در تأمین پایدار محصولات را کاهش دهد. این موضوع، 

تأثیر منفی بر جایگاه ایران در بازارهای جهانی خواهد داشت.

اسلامی تصریح کرد: در شرایط تحریمی، صادرات محصولات 
پتروشیمی یکی از معدود راه های کسب درآمد ارزی است. کاهش 
صادرات این بخش، فشارهای اقتصادی را تشدید کرده و منابع 

ارزی کشور را محدودتر می کند.
وی عنوان کرد: با کاهش عرضه ناشی از قطع گاز، احتمال 
افزایش قیمت محصولات پتروشیمی در بازار داخلی وجود دارد. 

این افزایش قیمت ممکن است به دو دلیل اصلی رخ دهد:
وی گفت: در چنین شرایطی، دولت ممکن است برای جبران 
کاهش درآمد پتروشیمی ها و تأمین هزینه های اضافی، به سمت 
تعدیل قیمت خوراک گاز یا افزایش قیمت محصولات پتروشیمی 
و  پایین دستی  صنایع  می تواند  موضوع  این  کند.  حرکت 

مصرف کنندگان نهایی را با چالش های جدی روبه رو کند.
وی در پاسخ به این سوال که یکی از مهم ترین پرسش ها این 
است که آیا دولت قصد دارد با افزایش قیمت خوراک گاز، هزینه های 
پتروشیمی ها را افزایش دهد؟ گفت: در حال حاضر، نرخ خوراک 
گاز در ایران نسبت به قیمت های جهانی پایین تر است و این موضوع 
یکی از مزیت های رقابتی پتروشیمی های کشور محسوب می شود. 
هرگونه افزایش در نرخ خوراک گاز می تواند حاشیه سود این صنایع 
را کاهش دهد و توان رقابتی آن ها را در بازارهای بین المللی از بین 

ببرد.
وی عنوان کرد: با این حال، دولت ممکن است در مواجهه با 
کاهش درآمدها، به دنبال افزایش نرخ خوراک گاز باشد. چنین 
تصمیمی، علاوه بر افزایش هزینه تولید، ریسک سرمایه گذاری 

در این صنعت را نیز افزایش می دهد.
وی اظهار داشت: قطع گاز پتروشیمی ها می تواند تأثیرات 
گسترده ای بر اقتصاد کشور، تجارت خارجی و زنجیره تأمین صنایع 
داخلی داشته باشد. هرچند دلایل قطع گاز منطقی به نظر می رسد، 
اما پیامدهای آن نیازمند مدیریت دقیق و تصمیم گیری های فوری 
است. چالش اصلی این است که آیا این وضعیت به افزایش قیمت 
محصولات و تغییر نرخ خوراک منجر خواهد شد یا خیر. پاسخ به 
این سؤال، به سیاست گذاری های دولت در هفته ها و ماه های آینده 

بستگی دارد.

»جهان اقتصاد« از تبعات قطعی گاز گزارش می دهد؛ 

پتروشیمی ها به کما می روند...!

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با تأکید بر اینکه در دولت 
چهاردهم 4 مرتبه رکورد تولید گاز در کشور شکسته شده است، 
گفت: هم اکنون روزانه بیش از ۸۷۲ میلیون مترمکعب گاز تولید و 

به شبکه تزریق می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، سعید توکلی مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران اظهار کرد: دلیل اینکه گاز را پیشران توسعه و 

همین طور عامل امنیت آفرین در کشور می دانیم، این است که 
رویکرد ما نسبت به گاز از بعد انقلاب اسلامی و به ویژه بعد از جنگ 
تحمیلی این بوده است که گاز عاملی برای رشد اقتصادی کشور 
به حساب می آید و منجر به رونق زندگی و توسعه کشور شده و 
امنیت و آسایش را به ارمغان آورده است. همین رویکرد سبب شد 
تا با هدف گسترش عدالت و افزایش درآمد ارزی کشور استفاده 

از گاز در بخش های مختلف کشور جایگزین نفت شود.
توکلی با تأکید بر اینکه از ابتدای دولت چهاردهم تاکنون چهار 
مرتبه رکورد تولید گاز در کشور شکسته شده است، افزود: هم اکنون 
روزانه بیش از ۸۷۲ میلیون مترمکعب گاز تولید و به شبکه تزریق 
می شود و این در حالی است که با همفکری و تصمیم های مدیریتی 
و کارشناسی در بسیاری از بخش های شبکه برای مدت مدیدی 

و  بهره برداری  حال  در  تأسیسات  موجود  ظرفیت  از  بالاتر 
خدمات رسانی هستیم.وی همچنین با اشاره به موضوع ناترازی 
گاز گفت: در همه جای دنیا در دوره سرد سال آرایش مصرف به 
نفع بخش خانگی تغییر می کند و بخش هایی مثل صنعت و 
نیروگاه ها که قابلیت مصرف سوخت دوم یا جایگزین را دارند باید 

این انعطاف را به خرج بدهند.

رکورد تولید گاز ۴ مرتبه شکست

بین الملل

قیمت فروش نفت عربستان افزایش 
یافت

عربستان سعودی، قیمت فروش نفت را برای خریداران آسیایی در 
ماه آینده، افزایش داد.

به گزارش ایسنا، شرکت دولتی آرامکوی سعودی، قیمت گرید نفتی 
»عرب لایت« را برای فوریه، یک دلار و 5۰ سنت در هر بشکه بالاتر 
از قیمت پایه منطقه ای تعیین کرد. این نرخ، افزایش ۶۰ سنتی داشت 
که در مقایسه با افزایش ۱۰ سنتی که معامله گران و پالایشگاه ها در 

نظرسنجی بلومبرگ پیش بینی کرده بودند، بالاتر بود.
این شرکت، قیمت سایر گریدهای نفتی به خریداران آسیایی را بین 
4۰ تا ۶۰ سنت در هر بشکه افزایش داد. قیمت فروش همه گریدهای 
افزایش  نیز  اروپا  غربی  و شمال  مدیترانه  منطقه  به  عربستان  نفتی 

داشت، اما قیمت فروش به آمریکا کاهش یافت.
قیمت نفت در بازار لندن، پس از افت سه درصدی در سال میلادی 
گذشته، در حدود ۷5 دلار در هر بشکه مانده است. رشد ضعیف تقاضا 
به خصوص در چین، بازار را در معرض ریسک مازاد عرضه قرار داده 

است.
معامله گران تا حد زیادی ریسک های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه را 
در سال ۲۰۲4  نادیده گرفتند و در نتیجه، نرخ ریسک در بازار ضعیف 
شد. اکنون بازار نفت منتظر است ببیند آیا دولت دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور منتخب آمریکا، تولید نفت آمریکا را بالاتر خواهد برد یا تلاش 
خواهد کرد از طریق تحریم ها، تولید کشورهای دیگر را محدود کند.

بر اساس گزارش بلومبرگ، تولیدکنندگان اوپک پلاس در دسامبر، 
موافقت کردند افزایش تولید برنامه ریزی شده که قرار بود از ژانویه 
آغاز شود را به تعویق بیندازند. چشم انداز شکل گیری مازاد عرضه، 
این گروه را وادار کرده است برنامه افزایش تولید خود را سه بار، به 

تاخیر بیندازد.

عطش آسیا برای نفت فروکش کرد
واردات نفت به آسیا در سال ۲۰۲4، برای نخستین بار در سه سال 
گذشته، تحت تاثیر تقاضای کمتر چین و سایر خریداران بزرگ این 

منطقه، کاهش یافت.
به گزارش ایسنا، داده های گردآوری شده توسط بخش تحقیقات 
نفت شرکت مالی LSEG  نشان داد واردات نفت به آسیا در سال ۲۰۲4، 
به ۲۶.5۱ میلیون بشکه در روز رسید که ۱.4 درصد در مقایسه با ۲۶.۸۸ 

میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۲3، کاهش داشت.
افت 3۷۰ هزار بشکه در روز واردات به آسیا، نخستین کاهش واردات 
سالانه به این منطقه از سال ۲۰۲۱ است که قرنطینه کرونا در چین، 
تقاضای این کشور برای نفت را کاهش داده بود. در سال ۲۰۲4 هم 

واردات کمتر از سوی چین، در کاهش واردات به آسیا نقش داشت.
طبق آمار گمرکی، چین در ۱۱ ماه نخست سال گذشته، ۱۱.۰۲ 
میلیون بشکه در روز وارد کرد، در حالی که واردات این کشور در دسامبر، 
به ۱۱.۶3 میلیون بشکه در روز رسید. میزان واردات چین در سال 
۲۰۲4، احتمالا حدود ۱.9 درصد معادل ۲۱۰ هزار بشکه در روز کاهش 
یافته است. اگر آمار رسمی واردات دسامبر مطابق با برآورد شرکت 
LSEG باشد، واردات چین در سال ۲۰۲4، حدود ۱۱.۰۷ میلیون بشکه 
در روز بوده که کمتر از آمار گمرکی ۱۱.۲۸ میلیون بشکه در روز برای 
سال ۲۰۲3 است.                                                                                                                 

کاهش واردات نفت به چین تحت تاثیر چندین عامل روی داد که 
شامل رشد اقتصادی ضعیف تر، افزایش استفاده از خودروهای برقی و 
استفاده از گاز طبیعی مایع در بخش حمل و نقل جاده ای بود. سوال 
بازار این است که آیا این روندها، احتمالا در سال ۲۰۲5 معکوس خواهد 
شد یا آیا واردات نفت به چین، به اوج خود رسیده و امسال هم دوباره 

کاهش می یابد.
برای نفت در  انتظار دارد تقاضای چین  انرژی  بین المللی  آژانس 
سال ۲۰۲5، به میزان ۲۲۰ هزار بشکه در روز رشد کند زیرا تدابیر 
محرک مالی پکن، در نهایت به قوی تر شدن اقتصاد این کشور کمک 
خواهد کرد. اما این پیش بینی به مقابله موفق با تنش های تجاری با 

دولت ترامپ بستگی دارد.
واردات نفت به هند که دومین واردکننده بزرگ آسیا پس از چین 
است، در سال ۲۰۲4، رشد ملایمی داشت و احتمالا در سال ۲۰۲5 هم 
ظرفیت  افزایش  دلیل  به  زیادی،  حدود  تا  که  یافت  خواهد  افزایش 

پالایش این کشور است.
کره جنوبی و ژاپن که سومین و چهارمین واردکننده آسیا هستند، 
در سال ۲۰۲4، افت اندک واردات نفت را ثبت کردند که منعکس کننده 

رشد اقتصادی ضعیف این دو کشور است.
مسئله اصلی برای واردات نفت در سال ۲۰۲5، عدم قطعیت است 
و شفاف شدن دورنمای آن، مستلزم روشن شدن سیاست دولت ترامپ 
است.یک عامل دیگر که قطعا به رشد واردات آسیا کمک می کند، 
قیمت ارزان تر است اما تاکنون، اعضای اوپک پلاس هیچ نشانه ای از 

ترک سیاست محدودیت عرضه نداشتند.

1-نام و نشانی مناقصه گزار : شركت برق منطقه اي تهران به شماره ثبت 9764، شناسه ملی 10100402664 و كد پستی 1981969961، به نشانی 
تهران، سعادت آباد ، بالاتراز كوي فراز ، بلوار برق تهران ، شركت برق منطقه اي تهران ، ساختمان حوزه ستادي ، طبقه سوم ، بال شرقی، امور 

تداركات و قراردادها
2-موضوع مناقصات: مناقصه عمومی یک مرحله اي بشرح ذیل :

شماره مناقصه
)مرجع(

 شماره فراخوان در سامانه
موضوع تجدید مناقصهتداركات الکترونیکی دولت

مبلغ برآوردی )ریال(
 میزان تضمین )

سپرده (
 شركت در فرآیند
ارجاع كار )ریال(

 زمان گشایش
پیشنهادات

 تجدید خرید پیچ، مهره و ۱۴۰۲/۱۱۰۱۳۲۰۰۳۰۰۱۰۰۸۰۰۰۲۱۵
 روز یکشنبه مورخ۵۲.۰۷۱.۳۵۵.۳۴۸۲.۶۰۰.۰۰۰.۰۰۰   واشرفنری گالوانیزه گرم

۱۴۰۳/۱۱/۰۷ ساعت ۹

3- زمان ، مهلت ، مبلغ ومحل دریافت اسناد : متقاضیان می توانند از تاریخ1403/10/19. لغایت 1403/10/22 ، به سامانه الکترونیکی تداركات 
دولت به آدرس setadiran.ir www. مراجعه و با پرداخت مبلغ 000‘500 ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی به شماره حساب 
4001050904005655 )شماره شبا IR 890100004001050904005655( به نام شركت برق منطقه اي تهران نزد اداره كل خزانه بانک مركزي به 

شماره شناسه واریزي 0000000001003-82-221500-74-0509-64-3 جهت خرید اسناد مناقصه فوق اقدام نمایند.
4-مدت اعتبار پیشنهادات : اعتبار پیشنهادات از زمان افتتاح پاكات شش ماه می باشد.

5-نوع و مبلغ تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار : مبلغ تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار بصورت ضمانتنامه بانکی معتبر یا واریز نقدي 
بحساب 4001050906372822 )شماره شبا IR 740100004001050906372822( تمركز سپرده هاي برق تهران نزد خزانه می باشد .

6-نام ونشانی دستگاه نظارت : شركت برق منطقه اي تهران به نشانی مندرج در بند یک
7-زمان و محل تحویل پیشنهادات : پیشنهاد دهندگان می باید ضمن بارگذاري تصویر كلیه مدارک پاكات )الف ، ب ، ج( در سامانه تداركات 
الکترونیکی دولت تا ساعت 17 روز شنبه مورخ1403/11/06 ، نسبت به ارسال اصل مدارک مطابق شرایط درج شده در اسناد مناقصه، در پاكت 
لاک ومهر شده تا ساعت13/30 روز شنبه مورخ 1403/11/06 به دبیرخانه حراست به نشانی مندرج در بند یک )طبقه دوم( تحویل و رسید دریافت 

دارند. تمامی فرآیند برگزاري مناقصه از طریق سامانه تداركات الکترونیکی دولت صورت می پذیرد.
8-گشایش پیشنهادات : پیشنهادات ارائه شده در سامانه درروز یکشنبه مورخ1403/11/07 ساعت مطابق جدول بالا صبح درسالن پژوهش 3 

واقع در طبقه سوم ساختمان ستادي شركت برق منطقه اي تهران گشایش خواهد یافت .
9- سایر شرایط 

•ارائه پروانه تولید از وزارت صنعت ، معدن و تجارت )با توجه به تولید داخل محصولات موضوع مناقصه( و یانماینده انحصاري تولید كنندگان 
داخلی باشد.

•مناقصه گرانی كه در پنج سال گذشته با شركت برق منطقه اي تهران قرارداد مرتبط با موضوع مناقصه را داشته باشند و قرارداد آنها پایان یافته 
باشد، ارائه یک فقره رضایت نامه انجام كار از آخرین قرارداد مرتبط الزامی می باشد، در صورت عدم ارائه رضایت نامه مذكور پیشنهاد آن مناقصه 

گر مردود اعلام می گردد.
علاقمندان به شركت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضاي الکترونیکی )توكن( با شماره هاي دفتر ثبت نام 88969737 

و 85193768 و مركز تماس 27313131 تماس حاصل نمایند.
www.setadiran.ir سامانه تداركات الکترونیکی دولت 

http://iets.mporg.ir پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات
http://tender.tavanir.org.ir پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شركت توانیر

www.trec.co.ir پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شركت برق منطقه اي تهران

آگهی  تجدید مناقصه عمومی یک آگهی  تجدید مناقصه عمومی یک 
مرحله ای مرحله ای 1101311013//14021402

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران

نوبت اول

شركت سهامی برق 
منطقه اي تهران

شركت سهامی برق 
منطقه اي تهران

  شركت سهامی برق منطقه اي تهران درنظر دارد، جهت واگذاري عملیات "احداث پست 400/63 كیلوولت شهرک صنعتی الغدیر 
قم )EPC("، از طریق فراخوان ارزیابی كیفی)به شماره 2003001008000214  در سامانه تداركات الکترونیکی دولت(، نسبت به 

شناسایی پیمانکاران واجد صلاحیت با داشتن شرط زیر اقدام نماید. 
•داراي گواهی نامه صلاحیت EPC یا داراي گواهی نامه صلاحیت پیمانکاري پایه1 در رشته  نیرو با معرفی مشاور همکار پایه1 در 

رشته نیرو از سازمان  برنامه و بودجه  كشور
بدین وسیله از كلیه شركت  /مشاركت ها ي واجد شرایط كه مایل به حضور در این ارزیابی كیفی هستند، دعوت می گردد، جهت دریافت 
پرسش نامه از تاریخ 1403/10/20  الی 1403/10/24  به سامانه تداركات  الکترونیکی دولت به آدرسwww.setadiran.ir مراجعه 

نمایند.
اسنادتکمیل شده بایستی تا پایان مورخ 1403/11/10 از طریق سامانه)www.setadiran.ir( ثبت گردد. 

علاقمندان به شركت در فراخوان می بایست، جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضاي الکترونیکی )توكن( با شماره هاي دفتر ثبت 
نام88969737 و 85193768 و مركز تماس 27313131 ارتباط برقرار نمایند. شركت برق منطقه اي تهران پس از بررسی اسناد و 
مدارک واصله و اطلاعات مندرج در پرسش نامه در چارچوب ضوابط و مقررات  نسبت  به ارزیابی  كیفی شركت /مشاركت  ها  اقدام و از 

شركت /مشاركت ها ي واجد شرایط جهت دریافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد. 
 بدیهی است ارائه مدارک و پرسش نامه هاي تکمیل شده هیچگونه حقی را براي متقاضیان جهت شركت در مناقصه ایجاد نخواهد 

كرد. 
مناقصات ملی  وپایگاه  تهران(  برق  www.tavanir.org.ir)مناقصات  رسانی  اطلاع  شبکه  در  فوق  اطلاعات  ضمناً    

iets.mporg.ir//:http موجود می باشد.

آگهی فراخوان ارزیابی کیفی آگهی فراخوان ارزیابی کیفی 

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران

نوبت اول

نوبت اول

**قابل توجه بازنشستگان و مستمري 
بگیران  تامین اجتماعی بندرعباس*

و  بررسی  منظور  به  جلسه اي  كه  می رساند  اطلاع  به  وسیله  بدین 

تصویب اساسنامه كانون بازنشستگان در تاریخ 10 بهمن ماه 1403 

برگزار خواهد شد. از تمامی بازنشستگان و مستمري بگیران گرامی 

دعوت می شود تا در این جلسه مهم حضور به هم رسانند.

زمان برگزاري: ساعت 9 صبح  

محل برگزاري: بندرعباس ،چهار راه مصلی،  مسجد نبی اكرم

حضور شما عزیزان در این جلسه، به منظور ارتقاء و بهبود خدمات 

كانون، بسیار حائز اهمیت است.

 

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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 رامین نیکرفتار
 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی آذربایجان شرقی 
گفت: امکان استقرار ۷۰۰ واحد صنعتی و اشتغالزایی برای 
بیش از ۱4 هزار نفر در فاز توسعه شهرک صنعتی شهید سلیمی 

تبریز فراهم شد.
سهراب فیض زاده با بیان اینکه فاز توسعه این شهرک در 
زمینی به مساحت بیش از 4۰۶ هکتار در سال ۱399 آغاز شده 
است، افزود: همزمان با آغاز فاز توسعه این شهرک، عملیات 
اجرایی شهرک تخصصی »سنگ شهر« نیز آغاز شده و اکنون 
عملیات آماده سازی این شهرک ها به 95 درصد پیشرفت 

فیزیکی رسیده است.
وی اظهار کرد: در اجرای این عملیات، اقدامات لازم در 
خصوص زیرسازی و روسازی خیابان ها، آسفالت خیابان های 
اصلی و جدول گذاری اجرا شده و عملیات آبرسانی، گازرسانی، 

برق رسانی، مخابرات و فیبرنوری در حال اجراست.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی آذربایجان شرقی 
گفت: شهرک شهید سلیمی تبریز در زمینی به مساحت بیش 

از ۱۱3 هکتار اجرا شده و به عنوان بزرگترین شهرک صنعتی 
شمال غرب کشور اکنون بیش از یکهزار و 9۶ واحد و طرح 

صنعتی در آن مستقر است.
فیض زاده، ادامه داد: با توجه به اتمام زمین صنعتی در 
شهرک شهید سلیمی و تقاضای زیاد متقاضیان برای سرمایه 
گذاری در شهرک های صنعتی، فاز توسعه این شهرک در 

ضلع غربی آن آغاز شد.
زمین های صنعتی شهرک تخصصی »سنگ شهر« آماده 

واگذاری به سرمایه گذاران است
ایستگاه قطار در شهرک صنعتی شهید سلیمی در کاهش 
قیمت تمام شده محصولات تولیدی نقش بسزایی ایفا می 

کند
وی یادآور شد: شهرک تخصصی سنگ شهر نیز به علت 
وجود ظرفیت های بالای آذرشهر در بخش معادن سنگ های 
از خام فروشی و  به منظور جلوگیری  زینتی و ساختمانی 
اشتغالزایی در زمینی به مساحت ۷۸ هکتار در این شهرستان 
در حال اجرا بوده و زمین های صنعتی این شهرک آماده 

واگذاری به سرمایه گذاران است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی آذربایجان شرقی 
گفت: برای اتصال شهرک صنعتی شهید سلیمی به فاز توسعه 
تقاطع  پل  شهر،  سنگ  تخصصی  شهرک  و  شهرک  این 
غیرهمسطح بر روی راه آهن سراسری و کمربندی غربی در 
حال ساخت است و امکان اتصال خیابان 35 متری شهرک 
سلیمی را به خیابان 35 متری فاز توسعه این شهرک فراهم 
می کند.فیض زاده، افزود: راه دسترسی به فاز توسعه شهرک 
شهید سلیمی و شهرک تخصصی سنگ شهر از کیلومتر سه 
اتوبان تبریز   ارومیه و اتوبان تبریز   آذرشهر فراهم شده است 
و از طریق آن ها می توان با استان های جنوبی، غربی و شرقی 
برقرار کرد.ایستگاه قطار در شهرک صنعتی شهید  ارتباط 
سلیمی در کاهش قیمت تمام شده محصولات تولیدی نقش 
بسزایی ایفا می کندوی با اشاره به وجود ایستگاه مسافری و 
باری مابین شهرک شهید سلیمی و فاز توسعه این شهرک، 
اظهار کرد: وجود این ظرفیت، علاوه بر کاهش ترافیک جاده 
ای، امکان بارگیری و ارسال مواد اولیه و محصولات تولیدی 

این شهرک ها را از طریق قطارهای باری فراهم و در کاهش 
قیمت تمام شده محصولات تولیدی نقش بسزایی ایفا می 
کند.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی آذربایجان شرقی 
گفت: در زمان کنونی امکان استقرار طرح های صنعتی تا رده 
۶ زیست محیطی ) شاخص زیست محیطی بر پایه مکان ( در 
فاز توسعه شهرک صنعتی شهید سلیمی و سنگ شهر فراهم 

شده است.
واگذاری زمین شهرک های صنعتی با اقساط بلندمدت به 

سرمایه گذاران
فیض زاده، ادامه داد: این شرکت به منظور حمایت از سرمایه 
گذاران و صاحبان صنایع، آماده واگذاری زمین صنعتی این 
شهرک ها با شرایط ویژه به صورت اقساط ۱۲،۲4 و 3۶ ماهه 
برای واحدهای تولیدی و اقساط 4۸ ماهه برای شرکت های 
دانش بنیان است.اکنون شرکت شهرک های صنعتی استان، 
صنعتی  شهرک   ۱۰ دولتی،  مصوب  صنعتی  شهرک   5۷
غیردولتی دارای پروانه بهره برداری و ۲ شهرک صنعتی دارای 

پروانه تاسیس زیرپوشش دارد.

 معاون امور معادن اداره کل صمت سمنان از استخراج 
سالانه ۲5 میلیون تن انواع مواد معدنی در استان خبر داد و 
گفت: با صدور پروانه های بهره برداری جدید، به این ظرفیت 

افزوده خواهد شد.
به گزارش خبرنگار مهر، علی اکبر علیخانی بعد از ظهر 
دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران به میزبانی اداره کل صمت 

سمنان با بیان اینکه این استان منابع خوبی به لحاظ مواد 
معدنی دارد، ابراز داشت: سیلیس، آهک، گچ، سولفات سدیم، 
نمک، منگنز، آهن و مس از جمله این مواد معدنی با ارزش 
هستند.وی تعداد معادن دارای پروانه بهره برداری را ۷5۰ 
مورد برشمرد و افزود: با افزایش تعداد پروانه بهره برداری 
ظرفیت استخراج سالانه ۲5 هزار تن مواد معدنی فراتر از این 

مقدار خواهد رفت.معاون امور معادن اداره کل صمت استان 
سمنان با بیان اینکه ذخیره قطعی این تعداد معدن موجود ۷5۰ 
میلیون تن برآورد می شود، ابراز داشت: طی هشت ماهه سال 
جاری ۱3 پروانه بهره برداری معدن صادر شد که ذخیره قطعی 

مواد معدنی را به یک میلیون و 3۰۰ هزار تن خواهد رساند.
علیخانی با بیان اینکه برای صدور این تعداد پروانه بهره 

برداری سرمایه گذاری 935 میلیارد ریالی انجام گرفته است، 
تصریح کرد: این امر زمینه اشتغال ۸5 نفر در بخش معدن را 

فراهم می کند.
وی تعداد پروانه اکتشاف را طی بازه مذکور ۲۸ فقره خواند 
و افزود: پروانه اکتشاف و گواهی کشف با هزینه بالغ بر ۱4۶ 

میلیارد ریال صادر شدند.

ایسنا/سیستان و بلوچستان رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
سیستان و بلوچستان با اشاره به ظرفیت بالای معدن، 
پتروشیمی و ظرفیت دریا، تربیت نیروی متخصص برای 
این استان را ضروری و مهم دانست و تاکید کرد: باید از 
آموزش  برای  دانشگاه  امکانات  و  فرصت ها  همه 

مهارت های لازم به دانشجویان استفاده کرد.
کامبیز نرماشیری روز دوشنبه در جلسه شورای دانشگاه 
الزامات  از  یکی  بلوچستان،  و  سیستان  اسلامی  آزاد 
پیشرفت و موفقیت را بررسی و ارزیابی عملکرد واحدها 
و مراکز آموزشی استان در بازه های زمانی مشخص دانست 
پیرامون شاخص های  تبادل نظر  و  اظهار کرد: بحث  و 
و  نخبگانی  جمع  در  مختلف  حوزه های  در  توسعه 
فرهیختگان دانشگاهی باید منتج به دستیابی به اهداف 

متعالی در راستای توسعه و پیشرفت جامعه باشد.
وی افزود: جلسات هم اندیشی و تعاملات فکری اگر 
به صورت مستمر و با دستور کار مشخص برگزار شود، 
منجر به تصمیم درست در شرایط ویژه و بحرانی، بهبود 

مستمر و تعالی و رسیدن به سطوح بالا خواهد شد.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی سیستان و بلوچستان با 
اشاره به بررسی جذب دانشجو و آمایش سرزمینی رشته 
معدن،  بالای  ظرفیت  به  توجه  با  داد:  ادامه  محل، 
پتروشیمی و ظرفیت دریا و نیاز به نیروی متخصص برای 
این استان ضروری و مهم است؛ در ترم گذشته اقدامات 
در  دانشجو  جذب  درباره  دانشگاه  این  توسط  خوبی 
رشته های مرتبط با حوزه های فوق الذکر انجام شد که 
این برنامه باید به صورت مستمر و تلاش بیشتر ادامه 

داشته باشد.
وی بیان کرد: تمرکز بر کارکرد مناسب و ایجاد زمینه 
و شرایط لازم برای رسیدن به اهداف علمی و مطالعاتی 
و چگونگی توسعه آن ضروری و ناگزیر بوده و رسالت 
دانشگاه نسل پنجم آگاهی بخشی شفاف و مفید به جامعه 
و تلاش برای رسیدن به جامعه متعالی با حل مسائل و 

مشکلات است.
نرماشیری تصریح کرد: یکی از کارکردهای مناسب 
دانشگاه آزاد اسلامی سیستان و بلوچستان افزایش میزان 
بازدهی برنامه ها و فعالیت هاست که در این زمینه باید در 
عرصه هدایت تحصیلی بتوانیم خانواده ها و داوطلبان را 
با جایگاه اصلی رشته های تحصیلی، آینده و بازار کار 
برای  را  رشته  انتخاب  مسیر  و  آشنا  خوبی  به  رشته ها 

مشتاقان به تحصیل روشن و از همه فرصت ها و امکانات 
دانشجو  به  لازم  مهارت های  آموزش  برای  دانشگاه 

استفاده کنیم.
وی با اشاره به اینکه در سند تحول و تعالی دانشگاه 
آزاد اسلامی اهداف بسیار دقیق با بررسی های خردمندانه 
تدوین شده و در اختیار واحدها و مراکز دانشگاهی قرار 
گرفته، مطرح کرد: با توجه به ظرفیت های سیستان و 
بلوچستان و برنامه ریزی های انجام شده انتظار می رود در 
محقق شدن برنامه های این دانشگاه بیش ازپیش موفق 
عمل شود و بررسی عملکرد سه ماهه بودجه واحدها و 
و  خودارزیابی  عنوان  به   استان  دانشگاهی  مراکز 
حل  راهگشای  می تواند  علمی  و  دقیق  آسیب شناسی 

مسائل باشد.

امکان استقرار ۷00 واحد صنعتی در فاز توسعه شهرک صنعتی شهید سلیمی تبریز فراهم شد

سالانه 2۵ میلیون تن مواد معدنی در استان سمنان استخراج می شود

تربیت نیروی متخصص و ماهر در دانشگاه متناسب با ظرفیت های سیستان و بلوچستان ضروری است

مدیرعامل شرکت گفت و گاز اروندان از افزایش تولید ۲ 
هزار بشکه ای نفت در میدان مشترک آزادگان جنوبی خبرداد

بــه گزارش روابط عمومی شــرکت نفــت و گاز اروندان، 
مهندس عبدالله عذاری اهوازی، مدیرعامل این شــرکت، در 
جلسه تولید که روز شنبه، ۱5 دی ۱4۰3، با حضور مدیران و 
رؤســای ارشــد در دفتر خرمشهر برگزار شد، از افزایش قابل 
توجه تولید نفت در میدان مشترک آزادگان جنوبی خبر داد.

وی اظهــار  کــرد: بــا تلاش بی وقفه کارکنــان و اجرای 
مجموعه ای از عملیات های فنی و عملیاتی، میزان برداشــت 
نفت از این میدان طی هفته گذشته با افزایش ۲ هزار بشکه ای، 

به رکورد جدیدی دست یافته است.
مهندس عذاری اهوازی ضمن اعلام این خبر، این دستاورد 
مهم را حاصل همدلی، تلاش و پشتکار شبانه روزی کارکنان 

شرکت دانست و از زحمات آن ها صمیمانه قدردانی کرد.
وی تاکید کرد: این افزایش تولید، گامی مهم در راستای 

تحقق برنامه های افزایش تولید وزارت نفت و شــرکت ملی 
نفت ایران و در جهت خدمت به اقتصاد کشور است.

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان با اشاره به اهمیت 
رفع موانع تولید، افزود: در این جلســه، ضمن بررسی آخرین 
وضعیــت تولید، موضوعاتی از قبیــل تعمیر چاه های از مدار 
خارج شده، تأمین لوله های مورد نیاز و ارائه راهکارهای مؤثر 
بــرای حل چالش های تولید بــه صورت جامع مورد بحث و 
تبــادل نظر قرار گرفــت و تصمیمات لازم برای رفع موانع و 

تسهیل روند تولید اتخاذ شد.
میدان مشــترک آزادگان جنوبی به دلیل هم مرز بودن با 
کشــور عراق، از میادین اســتراتژیک نفتی کشور محسوب 
می شود و افزایش تولید در این میدان، نقش بسزایی در افزایش 
درآمدهــای ارزی و تقویــت اقتصاد ملی ایفــا می کند. این 
موفقیت، نشان از عزم جدی شرکت نفت و گاز اروندان برای 

تحقق اهداف تولیدی و توسعه صنعت نفت کشور دارد.

افزایش تولید نفت در غرب کارون ادامه دارد؛

ثبت رکورد جدید؛ افزایش 2 هزار بشکه ای تول ید نفت در میدان آزادگان جنوبی
خبر

صدور هرگونه مقرره توسط دستگاههای 
اجرایی برای مناطق ازاد منوط به هماهنگی 

بادبیرخانه شورایعالی است

بـا پیگیری هـای رضامسـروردبیر شـورای عـالی؛ دبیـر دولت طی بخشـنامه 
ای صـدور هرگونـه مقـرره توسـط دسـتگاههای اجـرایی در ارتبـاط بـا مناطـق 

ازاد را منوط به هماهنگی بادبیرخانه شـورایعالی نمود .
بـه گـزارش پایـگاه خبـری منطقـه آزاد ماکـو به نقل از فرینـا؛ در این ابلاغیه 

آمده است:
طبـق بنـد »الـف« مـاده )۶5( قانـون احـکام دایـمی برنامه هـای توسـعه 
کشـور مصـوب ۱395، مدیـران سـازمان های مناطق آزاد بـه نمایندگی از طرف 
دولـت، بالاتریـن مقـام منطقـه محسـوب می شـوند و کلیه وظایـف، اختیارات و 
مسـئولیت های دسـتگاه های اجـرائی دولـتی مسـتقر در ایـن مناطـق بـه 

اسـتثنای نهادهای دفاعی و امنیتی به عهده آن ها اسـت.
همچنیـن بـه موجـب تصویب نامـه شـماره ۱۶۰۶5۱/ت59959 هـــ مورخ 
هدایـت،  هماهنـگی،  ایجـاد  آن،  بعـدی  اصلاحـات  بـا   ۱4۰۱/۰9/۰۲
صلاحیـت  در  آزاد،  مناطـق  سـازمان های  بـر  نظـارت  و  سیاسـت گذاری 
شـورای عالی مناطـق آزاد تجـاری - صنعـتی و ویـژه اقتصـادی می باشـد و بـر 
ایـن اسـاس، مقررات گذاری هـای پراکنـده از سـوی مراجـع گوناگـون در زمینه 
ایـن مناطـق، موجـب سـردرگمی فعـالان اقتصـادی در مناطق یاد شـده خواهد 

بود.
آزاد،  مناطـق  بـر  تأثیرگـذار  مقـرره  هرگونـه  از  قبـل  اسـت  ضـروری 

هماهنگی های لازم با دبیرخانه شـورای عالی به عمل آید.

منطقه آزاد اروند؛ میزبان جشنواره 
بین المللی تئاتر مقاومت

در  مقاومـت  تئاتـر  بین الملـلی  جشـنواره  نوزدهمیـن  خیابـانی  بخـش 
شـهرهای آبادان و خرمشـهر خبر داد.

بـه گـزارش روابـط عمـومی و امـور بین الملـل سـازمان منطقـه آزاد ارونـد، 
»محمـود ازنـد« مدیـر توسـعه فرهنگی-هنـری ایـن سـازمان، بیـان کـرد: 
نوزدهمیـن جشـنواره بین الملـلی تئاتـر مقاومـت بـه همت انجمـن تئاتر انقلاب 

و دفاع مقدس در آذرماه سـال جاری آغاز به کار کرد.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه بـا پیگیری هـای صـورت گرفتـه، منطقـه آزاد اروند 
بـه عنـوان میزبـان بخـش آثـار خیابـانی ایـن جشـنواره خواهـد بود، افـزود: آثار 
خیابـانی ایـن جشـنواره طی روزهـای ۱۶ و ۱۷ دی مـاه جـاری در نقـاط مختلفی 

از شـهرهای آبادان و خرمشـهر به اجرا می رسـد.
مدیـر توسـعه فرهنگی-هنـری سـازمان منطقـه آزاد ارونـد، تصریـح کـرد: 
بالـغ بـر 43 اثـر خیابـانی از نقـاط مختلـف کشـور، در منطقـه آزاد ارونـد توسـط 

گروه های هنری، اجرا خواهد شـد.
ازنـد ادامـه داد: در خلال برگـزاری ایـن جشـنواره، هشـت گـروه هنـری از 
شـهرهای آبـادان و خرمشـهر بـا حمایـت سـازمان منطقـه آزاد ارونـد، به اجرای 

آثـار خود خواهند پرداخت.
بـر اسـاس ایـن گـزارش، نوزدهمیـن جشـنواره بین الملـلی تئاتـر مقاومـت 
در 4 بخـش مسـابقه نمایشـنامه نویـسی، مسـابقه تئاتـر صحنـه ای، سـردار 
آسـمانی )تئاتر خیابانی( و سـمینار علمی و پژوهشی، آذر و دی ماه سـال ۱4۰3 
برگـزار می شـود کـه منطقـه آزاد ارونـد، میزبـانی بخـش خیابانی این جشـنواره 

را بر عهده خواهد داشـت.
گفتـنی اسـت، ایـن بخـش از جشـنواره در روز ۱9 دی مـاه جـاری، در سـالن 
همایش هـای شـهید سیاح طاهـری سـازمان منطقـه آزاد ارونـد بـا برگـزاری 

مراسـم اختتامیه و معرفی برگزیدگان، به کار خود پایان می دهد.

سرپرست معاونت سیاسی استانداری فارس:
رویکرد مسئولان پیگیری جدی مطالبات 

مردمی باشد
 

سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار فارس گفت: رویکرد 
مسئولان باید پیگیری جدی مطالبات مردمی و استفاده حداکثری از ظرفیت ها 

و فرصت ها باشد.
حجت الله رضایی در آیین تکریم و معارفه فرماندار استهبان گفت: تغییر یک 
موهبت الهی است و زمینه ساز پیشرفت می شود و تغییرات مدیران نیز در این 
راستا به حساب آمده و لازم است با این رویکرد به این امر نگریست البته تغییری 
که بر مبنای تدبیر باشد.وی افزود: یکی از تفاوت های نظام جمهوری اسلامی با 
رژیم پهلوی همین رویکرد توزیع قدرت است که در دوران گذشته وجود نداشت 
و در عصر حاضر انقلاب اسلامی ایران با رهبری و گفتمان حضرت امام )ره( به 
این اصل مهم دست یافت و باید قدر آن را دانست.رضایی با تاکید بر اینکه رویکرد 
مسئولان باید پیگیری جدی مطالبات مردمی و استفاده حداکثری از ظرفیت ها 
باشد، از فرماندار جدید خواست تا با این رویکرد و نگاه جدید عهده دار مسئولیت 

خطیر خود باشد.
سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس نقش مردم 
در امنیت کشور را بسیار مهم و خطیر برشمرد و تاکید کرد: عملکرد نامناسب 
مدیران می تواند به شکل گیری جامعه طردشدگان و فاصله گیری از نظام منجر 
شود، پس یک مسئول باید با تمام قوا به دنبال جذب حداکثری باشد چرا که مردم 
هستند که مردم سالاری دینی را محقق می کنند و لازم است یک مدیر با این 

رویکرد برنامه های خود را به پیش ببرد.

بوشهر- با حضور شرکت پلیمر آریاساسول در نمایشگاه ملی صنایع شیلاتی بوشهر؛ 
طرح احیای زیستگاه و جمعیت گونه های آبزیان بومی خلیج فارس معرفی شد.

سومین نمایشگاه ملی صنایع شیلاتی با حضور استاندار و مسئولان ارشد این استان 
و  شرکت ها و فعالان صنعت شیلات در بوشهر گشایش یافت و شرکت پلیمر آریاساسول 
نیز با ارائه طرح احیای زیستگاه و جمعیت گونه های آبزیان بومی خلیج فارس در این 

نمایشگاه حضور پیدا کرد.
بر اساس این گزارش شرکت پلیمر آریاساسول با حضور در میان ۲۸ شرکت 
دانش بنیان در این نمایشگاه، با تکیه به دانش موجود در شرکت پیشرو، طرح حفظ 
ذخایر دریایی خلیج فارس با ایجاد زیستگاه های مصنوعی را به بازدیدکنندگان ارائه 

کرد.
پیش از این، به منظور حفظ ذخایر دریایی در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی 
خود، تفاهم نامه احیای زیستگاه و جمعیت گونه های آبزیان بومی خلیج فارس در استان 
بوشهر با تکثیر و پرورش ماهی »شانک زرد باله« به امضای آریاساسول و اداره کل 

شیلات استان بوشهر رسید.این طرح که فاز مطالعاتی و شناسایی پهنه های دریایی آن 
به پایان رسیده، به زودی وارد فاز اجرایی و ساخت سازه های بتنی زیستگاه مصنوعی 
خواهد شد که انتظار می رود با اجرای آن، علاوه بر پیشگیری از انقراض گونه شانک 

زرد باله و حفظ محیط زیست به امرار معاش جوامع محلی نیز کمک شایانی کند.
ارسلان زارع، استاندار بوشهر نیز در بازدید از این نمایشگاه، در جریان میزان پیشرفت 
این طرح قرار گرفت و بر ارتقا کیفی تولیدات و رونق بیشتر صنایع شیلاتی با تکیه بر 

تقویت و حفظ زیستگاه های آبزیان تأکید کرد.
وی ضمن تقدیر از عملکرد شرکت پلیمر آریاساسول در حفظ و غنای زیستگاه های 
آبزیان در جنوب استان، گفت: ظرفیت های اقتصادی موجود در این صنعت و نیز میزان 
اشتغالی که در آن وجود دارد، در کنار رویکرد دولت چهاردهم مبنی بر توسعه اقتصاد 
دریامحور در مناطق ساحلی، اهمیت توجه به این صنعت را افزون تر می کند و فعالان 
بومی و مجرب این صنعت، سرمایه های ارزشمندی هستند که به توسعه همه جانبه 

پرورش آبزیان کمک می کند.

ایسنا/گیلان مدیرکل راه و شهرسازی گیلان، از ثبت نام بالغ بر سه هزار و 4۰۰ 
متقاضی دارای سه و چهار فرزند جهت واگذاری زمین خبر داد و گفت: بالغ بر هزار و 

5۰۰ متقاضی تایید شدند.
محمدرضا فلاحتگر در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آخرین وضعیت واگذاری زمین 
در راستای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در استان گیلان، اظهار کرد: 

تاکنون سه هزار و 4۶۱ متقاضی جوانی جمعیت در استان گیلان ثبت نام کردند.
وی از تایید نهایی هزار و 5۸3 متقاضی خبر داد و افزود: خانوارهایی که فرزند سوم 
به بعدشان پس از ۲4 مهرماه ۱4۰۰ متولد شده و خانوارهای دارای چهار فرزند زیر ۲۰ 

سال می توانند از مزایای واگذاری زمین رایگان بهره مند شوند.
مدیرکل راه و شهرسازی گیلان عمده ترین مشکل نهضت ملی مسکن در استان 
را کمبود زمین دانست و متذکر شد: به دنبال تامین ۱۲۰ هکتار زمین با کمک دستگاه های 

اجرایی استان هستیم.
فلاحتگر از تخصیص زمین به ۶۶4 متقاضی جوانی جمعیت استان خبر داد و 
خاطرنشان کرد: تخصیص زمین از طریق قرعه کشی انجام می شود.و ۱۰۰ خانوار 
دارای چهار فرزند و مابقی خانوارهایی هستند که فرزند سوم به بعدشان پس از ۲4 

مهرماه ۱4۰۰ متولد شده است.

وی مساحت اراضی تخصیص داده شده در طرح جوانی جمعیت را ۸.5 هکتار در 
شهرهای فومن، کیاشهر، شفت، املش، رودسر، منجیل، تولم شهر و زیباکنار به ارزش 
۶۱4 میلیارد تومان دانست و بیان کرد: تعداد 54۶ متقاضی ساکن روستا نیز تشکیل 

پرونده داده اند که به بنیاد مسکن استان منتقل شد.
مدیرکل راه و شهرسازی گیلان همچنین از تخصیص دو قطعه پنج هزار مترمربعی 
در مسکن مهر رشت برای ساخت خوابگاه متاهلین خبر داد و گفت: یک قطعه به 
دانشگاه گیلان و یک قطعه به دانشگاه علوم پزشکی استان جهت ساخت واگذار شده 

است.

با مشارکت پتروشمی آریاساسول؛

ساخت سازه های بتنی زیستگاه مصنوعی آبزیان خلیج فارس عملیاتی می شود

مدیرکل راه و شهرسازی:

3 هزار متقاضی واگذاری زمین در گیلان داریم
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کارتون روز

چهل وسومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر، میزبان آثار 
منتخب برگزیدگان جشنواره های منطقه ای تئاتر افراد دارای 

معلولیت خواهد بود.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی چهل و سومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر، براساس فراخوان منتشر شده، این جشنواره 
در دو بخش صحنه ای و خیابانی، میزبان حداکثر یک اثر برگزیده 
جشنواره های ملی برگزار شده در سال ۱4۰3 به انتخاب ستاد 
جشنواره است.با توجه به  همراهی سازمان بهزیستی در برگزاری 
جشنواره های منطقه ای تئاتر برای هنرمندان دارای معلولیت و 
لزوم حمایت نهادهای هنری از فعالیت هنرمندان این حوزه، ستاد 
برگزاری جشنواره تئاتر فجر، میزبان سه نمایش )دو نمایش 
برگزیدگان  میان  از  خیابانی(  نمایش  ویک  صحنه ای 

جشنواره های منطقه ای برگزار شده توسط سازمان بهزیستی در 
سال جاری خواهد بود.چهل وسومین جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر، سوم تا ۱3 بهمن به دبیری خیرالله تقیانی پور در تهران 

برگزار خواهد شد.

 گلدن گلوب ۲۰۲5 در شرایطی برگزیدگان خود را معرفی کرد که برخی 
انتخاب ها، قابل تامل است؛ از آن جهت که احساس می شود در فراسوی برخی از 
این انتخاب ها، تلاشی برای توجه به سینمای مستقل و آثار آوانگارد صورت گرفته 
که می تواند نتیجه جریان سازی حیات جدید این رویداد طی ۶ سال اخیر تعریف 

شود.
به گزارش خبرنگار سینمایی ایرنا، گلدن گلوب را بسیاری، دروازه ورود به اسکار 
می دانند. جمع کثیری از داوران آکادمی، گزینش های گلدن گلوب را مورد وثوق 
می دانند و به همین دلیل، بسیاری از برندگان این رویداد در فهرست منتخبان 
اسکار نیز جای می گیرند. زمان برگزاری این جایزه نیز با آخرین روزهای فصل 
جوایز مصادف است؛ در این بازه است که فیلم ها، تمام توان خود را گذاشته  و تور 
اکران جهانی خود را به سرانجام رسانده اند و محک خوبی در جشنواره های کوچک 
و بزرگ بین المللی خورده اند. نسخه های بلوری عمده فیلم ها منتشر شده و 

مخاطبان بسیاری در سراسر جهان، حالا می توانند در مورد فیلم های سال اظهارنظر 
کنند.

گلدن گلوب در چنین شرایطی، برگزیدگان خود را اعلام می کند و به نخستین 
جایزه بزرگی تبدیل می شود که عصاره قدرت نمایی فیلم ها را پس از چندماه رقابت، 
محک می زند. به همین دلیل، انتخاب های این رویداد، همواره از اهمیت بسزایی 

در میان سینمادوستان و البته حدود ۱۱هزار داور آکادمی برخوردار است.
گلدن گلوب ۲۰۲5، اگرچه انتخاب هایی نسبتا قابل پیش بینی داشت اما نکات 

جالب و بعضا قابل تاملی نیز دارد که در ادامه به مهمترین آنها خواهیم پرداخت.
۱. گلدن گلوب امسال بی توجهی عجیبی به ۲ برگزیده مهم جشنواره  کن داشت. 
تصور اینکه »آنورا«، گلدن گلوب را با دست خالی ترک کند، برای سینمادوستان 
سخت و شاید غیرقابل  پیش بینی بود. فیلمی که با دریافت نخل طلا، رکورد 
۱3ساله ناکامی فیلم های آمریکایی در تصاحب این جایزه معتبر را شکست و 
سونامی مهیبی به راه انداخت و در ادامه، فصل جوایز را به خوبی طی کرد. فیلم 
در اکران عمومی نیز موفق ظاهر شد و توانست 5 برابر هزینه تولید خود بفروشد. 
اولین نشانه کم میلی داوران گلدن گلوب به این فیلم در زمان اعلام اسامی نامزدها 
مشخص شد؛ جایی که فیلم تنها در 5 شاخه، نامزد شد اما تصور اینکه فیلم در هیچ 
شاخه ای نتواند افتخارآفرین ظاهر شود، نکته دور از انتظاری بود که قطعا از آن 

به عنوان غافلگیری بزرگ گلدن گلوب امسال یاد خواهد شد.
انیمیشن صامت سینمای لتونی )جریان( که یک تولید مستقل است، به عنوان 
برگزیده این بخش انتخاب شد تا انیمیشن هایی که طی سال گذشته، در سطح 

بین المللی قشقرق به راه انداخته بودند، گلدن گلوب را دست خالی ترک کنند
فیلم هندی »همه  آن چه نور می پنداریم« که پس از 3۰ سال، پرچم سینمای 
هند را در عالی ترین سطح سینمای جهان به اهتزاز درآورد و موفق شد تا جایزه 

ویژه هیات داوران کن ۲۰۲4 را از آن خود کند، قطعا دیگر ناکام گلدن گلوب امسال 
است. درحالی که طبق گمانه زنی ها، این فیلم، برنده اصلی گلدن گلوب در شاخه 
بهترین فیلم غیرانگلیسی زبان بسیاری از نظرسنجی های معتبر جهان بود اما 
نتوانست حریف هژمونی »امیلیا پرز« شود تا یکی از شگفتی های مسلم گلدن گلوب 
امسال، در این شاخه رقم بخورد.۲. شگفتی دیگر گلدن گلوب هشتادودوم در شاخه 
بهترین انیمیشن رقم خورد. شاخه ای که حداقل 3 رقیب بزرگ داشت: »درون و 
بیرون ۲«، »موآنا ۲« و »ربات وحشی«، یک رقابت نزدیک را در این شاخه به راه 
انداختند. آثاری که هم در اکران و هم در فصل جوایز، طوفانی ظاهر شدند و 
مشتاقان انیمیشن منتظر بودند تا ببینند قرعه داوران گلدن گلوب به نام کدام یک 
از این رقبای سخت درخواهد آمد اما در کمال تعجب، انیمیشن صامت سینمای 
لتونی )جریان( که یک تولید مستقل است، به عنوان برگزیده این بخش انتخاب 
شد تا انیمیشن هایی که طی سال گذشته، در سطح بین المللی قشقرق به راه 

انداخته بودند، گلدن گلوب را دست خالی ترک کنند.
3. درباره »بروتالیست« هنوز آن حجم خبررسانی گسترده شکل نگرفته است. 
فیلم محبوبی که حتی می تواند با تاریخ سازی در اسکار، به یکی از آثار کالت این 
دهه تاریخ سینمای جهان تبدیل شود. بردی کوربت ۷ سال از عمر خود را صرف 
کرد تا بتواند این فیلم 3ساعته را آن طور که می خواهد، بسازد. قطعا از میان 3 
جایزه مهمی که این فیلم در گلدن گلوب کسب کرد، افتخارآفرینی آدرین برودی 
بیشتر کام سینمادوستان را شیرین کرد. بازیگری که ۲3 سال پس از دریافت اسکار 
»پیانیست«، دیگر هیچ گاه در اندازه لیاقت خود، مورد تقدیر قرار نگرفت. این 
جایزه، اتفاق بزرگ زندگی این بازیگر جریان مستقل سینماست که از هم اکنون 
نام او را برای تصاحب اسکار بهترین بازیگر نقش اول مرد ۲۰۲5 برجسته کرده 
است. اگر از حق نگذریم، او مسیر دشواری برای تصاحب این جایزه دارد؛ جایی 

که رالف فاینس برای »ملاقات محرمانه«، تیموتی شالامی برای »ناشناخته 
کامل«، کولمن دومینگو برای »سینگ سینگ«، سباستین استن برای »کارآموز«، 
جسی آیزنبرگ برای »درد واقعی« و حتی دنیل کریگ برای »کوئیر« شمشیر 

کشیده اند، پیروزی برودی محبوب می تواند به یک حماسه تشبیه شود.
4. جرمی آلن وایت حالا به یک تاریخ سازی بزرگ در گلدن گلوب رسیده و 
توانسته طی 3 سال متوالی، برای نقش آفرینی در سریال »خرس« عنوان بهترین 
بازیگر مرد سریال های کمدی یا موزیکال را از آن خود کند. با این جایزه، آلن وایت 
33 ساله، فاصله خود را برای رقابت با مایکل جی. فاکس و آلن آلدا که با 5 و ۶ 
جایزه، رکوردداران پرافتخارترین بازیگران مرد شاخه سریال هستند، کمتر کرد.

5. یکی از جوایز غرورانگیز گلدن گلوب امسال، مربوط به کالین فارل است که 
برای ارائه یک بازی زیرپوستی در قالب نقش دشوارش برای سریال »پنگوئن«، 
جایزه بهترین بازیگر مرد در مجموعه کوتاه یا فیلم تلویزیونی را از آن خود کرد. 
غرورآمیز از این جهت که فارل طی حدود 3 دهه حضور در سینمای حرفه ای، 
سال هاست که به چهره مورد وثوق جریان بلاک باستری هالیوود و سینمای مستقل 
تبدیل شده اما در تمام این سال ها، با وجود محبوبیت و تاثیرگذاری، هیچ گاه به 
جز سال ۲۰۰۸ که در همین گلدن گلوب تقدیر شد، موردتوجه قرار نگرفت. اتفاقی 
که دوستداران این بازیگر کم حاشیه امیدوار هستند تا در ادامه فصل جوایز برای 

این بازیگر تکرار شود.
با این گزینش های گلدن گلوب، باید دید داوران آکادمی تا چه اندازه از این 
انتخاب ها حمایت خواهند کرد. ۱۱ روز دیگر، نامزدهای نهایی اسکار معرفی 
می شوند و باید تا آن روز صبر کرد تا دید در سالی که رقابت ها در بسیاری از 
شاخه های کلیدی، تنگاتنگ است، چه غافلگیری یا ناکامی از منظر تعدد نامزدها، 

نصیب فیلم ها خواهد شد.

میزبانی جشنواره تئاتر فجر از 3 نمایش 
هنرمندان دارای معلولیت

۵ نکته قابل تامل گلدن گلوب هشتادودوم

توجه: اعلام آمادگی جهت شركت در این مناقصه صرفاً بصورت الکترونیکی)توكن( و از طریق 
سامانه ستاد به نشانی www.setadIran.ir   می باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله اي شماره  م م/03/0261مربوط به  تعمیرات انتقالی و بهسازي 
7 باب منزل نوع بی واقع در شهرک نفت سال 1403 

الف- شرح مختصر خدمات
عملیات تخریب،بتن درجا،كارهاي فولادي سبک و سنگین،كاشی و سرامیک،رنگ 
آمیزي،كلید و پریز،سیم كشی ،چراغهاي صنعتی،وسایل فشار ضعیف تابلویی،لوازم 

بهداشتی و شیر آلات
ب-   محل اجراي خدمات و مدت انجام كار

محل اجراي خدمات در اهوازو مدت انجام آن 6مـاه  می باشد.
ج-   برآورد كارفرما

برآورد كارفرما جهت انجام خدمات   -/57,090,736,929ریال  می باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفیت آزاد)تعدادي و ریالی( در رشته مربوطه 
- مناقصه گران داراي  حداقل پایه 5 گرایش ساختمان و ابنیه- در تعیین برنده مناقصه و در 
شرایط برابر،الویت با شركت هاي بومی استانی می باشد.-دارا بودن گواهینامه تایید صلاحیت 
ایمنی از اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعی در هنگام عقد قرارداد از سوي مناقصه گر برنده 
مبلغ  به  كار  ارجاع  فرآیند  در  شركت  تضمین  ارائه  توانایی  باشد.-  می  الزامی 

-/2,854,536,846ریال كه بایستی به یکی از دو صورت زیر ارائه گردد :
الف:  ارائـه رسیـد وجـه صـادره از سـوي حسابداري كارفـرما مبنی بـر واریـز مبلـغ 
فـوق الـذكربه شماره حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  مركزي جمهوري 
اسلامی ایران شعبه مركزي جمهوري اسلامی ایران - اهوازكد 0 حساب - بنام  شركت ملی 

مناطق نفتخیز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانکی به میزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )90روز( 

معتبر بوده  وپس از آن نیز با اعلام كارفرما براي مدت )90 روز( دیگر قابل تمدید باشد.
- توانایی ارائه 5% مبلغ پیمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمین انجام تعهدات-مناقصه 
گر جهت تحویل تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار علاوه بر بارگذاري تصویر تضمین از 
طریق سامانه لازم است بصورت حضوري به دفتر كمیسیون مناقصات در اهواز، كوي فدائیان 
اسلام مجتمع تندگویان، واقع در روبروي بلوک دو، ساختمان طرحهاي راه و ساختمان در 

مهلت مقرر مراجعه و تضمین را تسلیم نمایند.
توجه: ضمانت نامه فرآیند ارجاع كار و انجام تعهدات صادره توسط بانک پاسارگاد قابل پذیرش 

نمی باشد .
  هـ-محل و  مهلت دریافت مدارک مناقصه گران

از كلیه متقاضـیان واجد شرایط دعـوت بهعمل میآید ظرف مهلت مقرر در این فراخوان 
www.setadIran. جهت دریافت اسناد و اعلام آمادگی از طریق سامانه ستاد و به نشانی

ir مراجعه نمایند تا ارزیابیهاي لازم وفق آییننامه اجرایی بند ج ماده 12 قانون برگزاري 
مناقصات)ارزیابی ساده(بر روي مدارک ارسالی مناقصه گران به عمل آید.

1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونیکی )غیر حضوري و( از ساعت 8:00 تاریخ  
1403/10/22 لغایت  ساعت 19:00  تاریخ   1403/11/02

2- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واریز مبـلغ  7,616,000ریال  از طریق درگاه موجود 
www.setadIran.ir در سامانه به نشانی

محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 
متقاضیان مکلفند پیشنهادات خود را حداكثر تا ساعت 14:00روز  چهارشنبه مورخ  
1403/11/24 به صورت الکترونیکی و از طریق سامانه ستاد تسلیم نمایند. ضمناَ پیشنهادات 
در ساعت 08:00 روز دوشنبه مورخ  1403/11/29 گشایش و قرائت خواهد شد و حضور نماینده 
مناقصه گران با معرفی نامه و كارت شناسایی معتبر بلامانع است.همچنین مناقصه گران می 
بایست ضمن بارگذاري الکترونیکی تصویر تضمین شركت در فرایند ارجاع كار در سامانه تا 
ساعت 14:00روز  چهارشنبه مورخ 1403/11/24 اصل تضمین مذكور را به صورت فیزیکی به 
كمیسیون مناقصات شركت ملی مناطق نفتخیز جنوب در آدرس: اهواز- كوي فدائیان اسلام 
مجتمع تندگویان، واقع در روبروي بلوک دو، ساختمان سابق طرحهاي راه و ساختمان تسلیم 

نمایند.
همزمان ارائه معرفی نامه و كارت ملی براي متقاضیان شركت در مناقصه و نمایندگان شركتها 

در همه مراحل لازم و ضروري می باشد.
تذكر: حسب مورد ارائه یک نسخه اصلی از اساسنامه شركتها، آگهی تاسیس، آخرین تغییرات 
ثبتی و هرگونه گواهی مبنی بر واجد شرایط بودن شركت مطابق با مفاد آگهی الزامی می باشد.

WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir
شناسه آگهی: 

1860026

فراخوان  مناقصه عمومیفراخوان  مناقصه عمومی

امور حقوقی و قراردادها - شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب

دیدار معاون پارلمانی رئیس جمهور، دیدار معاون پارلمانی رئیس جمهور، 
رئیس فدراسیون کشتی، استاندار گلستان رئیس فدراسیون کشتی، استاندار گلستان 
، نمایندگان مردم استان در مجلس شورای ، نمایندگان مردم استان در مجلس شورای 

اسلامی و رئیس اتاق  بازرگانی، صنایع، اسلامی و رئیس اتاق  بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی گرگان با آیت الله معادن و کشاورزی گرگان با آیت الله 
نورمفیدی نماینده ولی فقیه در گلستاننورمفیدی نماینده ولی فقیه در گلستان

شرکت ملی نفت ایران   
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب

تاریخ درصد تغییرپایانیبازگشایی
539,300,000540,950,000%0,71403/10/16
539,300,000537,200,000%1,541403/10/15
539,300,000545,450,000%0,231403/10/13
544,300,000544,200,000%0,361403/10/12
547,200,000546,150,000%0,081403/10/11
540,800,000545,700,000%0,991403/10/10
553,550,000540,350,000%2,191403/10/09
538,800,000552,200,000%2,871403/10/08
531,850,000536,800,000%1,291403/10/06

تاریخ درصد تغییرپایانیبازگشایی

51,596,00051,206,000%0,71403/10/16
51,982,00051,564,000%0,761403/10/15
52,169,00051,956,000%0,441403/10/13
52,430,00052,185,000%0,441403/10/12
52,298,00052,413,000%0,211403/10/11
51,629,00052,305,000%1,341403/10/10
52,621,00051,612,000%1,971403/10/09
51,421,00052,630,000%2,331403/10/08
50,763,00051,432,000%1,291403/10/06

نمودار تغییرات نمودار تغییرات 1010 روز  روز 
گذشته سکه و طلاگذشته سکه و طلا

اینفوگرافی
 جهان اقتصاد:احسان کاظمی

نوبت اول
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نماینده مجلس شورای اسلامی خواستار نظارت بیشتر وزارت 
راه و شهرسازی برای جلوگیری از تغییر کاربری و تصرف اراضی 

شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، یاسر عربی، عضو کمیسیون عمران 
مجلس شــورای اسلامی در نشســت مشــترک میان وزیر راه و 
شهرســازی و معاونان با اعضای این کمیسیون، به نقاط قوت و 
چالش های وزارت راه و شهرســازی پرداخت و بر اهمیت نظارت 

دقیق تر بر اراضی ملی و منابع طبیعی تأکید کرد.
وی گفت: یکی از نقاط قوت وزارت راه و شهرســازی، تعامل 
مناسب و پاسخگویی معاونین این وزارتخانه به نمایندگان، به ویژه 
اعضای کمیسیون عمران است. اما لازم است نظارت بیشتری بر 

زمین های ملی اعمال شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: زمین، بزرگ ترین 
دارایی کشور است که متأسفانه گاهی با تغییر کاربری غیرمجاز و 
تصرف اراضی منابع طبیعی از ســوی مردم مواجه می شــویم. این 
مسئله نیازمند دخالت و نظارت جدی تر وزارت راه و شهرسازی است.

عــربی همچنین به دغدغه تأمین منابع مالی برای انجام تعهدات 
وزارت راه اشاره کرد و گفت: مهم ترین چالش وزارت راه و شهرسازی 
در اجرای تعهدات خود، تأمین منابع مالی است. یکی از راهکارها، 
ارائه زمین به متقاضیان برای تأمین این منابع اســت. این رویکرد 
می تواند به بهبود وضعیت اقتصادی پروژه های این وزارتخانه کمک 

شایانی کند.
وی از آمادگی کمیسیون عمران مجلس برای همکاری با وزارت 
راه و شهرســازی در این زمینه خبر داد و افزود: کمیسیون عمران 
آماده است تا با تشکیل یک کمیته مشترک با وزارت راه، راهکارهایی 
برای تأمین منابع مالی و مدیریت بهتر اراضی ارائه دهد. همکاری 
نزدیک میان مجلس و وزارت راه می تواند به حل بسیاری از مشکلات 

این حوزه کمک کند.
نماینده گرمسار همچنین تأکید کرد: نظارت دقیق تر و استفاده 
بهینه از اراضی ملی می تواند علاوه بر جلوگیری از تخلفات، منابع 
ارزشمندی را برای پیشبرد پروژه های زیرساختی و تأمین مسکن 

در اختیار کشور قرار دهد.

موقعیت باستان شناختی دره  تقویت نظارت وزارت راه برای جلوگیری از تغییر کاربری اراضی ضروری است
میشخاص در عصر آهن

ایسـنا/ایلام عضـو هیئـت علـمی دانشـگاه آزاد اسلامی ایلام گفـت: در 
دره باسـتانی »میشـخاص« حـدود 35 اثـر باسـتانی کشـف شـده کـه اکثـر 

این آثار در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده  است.
دکتـر »حبیـب الله محمودیـان« در خصـوص ایـن دره  و آثـار باسـتانی 
فراوانـش بـه خبرنـگار ایسـنا اظهـار کـرد: دره  »میشـخاص« در فاصلـه ی 
۲5 کیلومتـری جنـوب شـرقی مرکـز اسـتان و بـر سـر راه ایلام بـه 
شهرسـتان های بـدره و دره شـهر واقـع شـده اسـت، منطقـه  میشـخاص از 
نواحی آباد و حاصلخیز اسـتان به شـمار می رود و دارای روسـتاهای مختلفی 
اسـت و اکثـر روسـتاها و مراکـز جمعیـتی ایـن بخـش کـه به بخـش سیـوان  
ایلام معـروف اسـت در  بخـش شـمال شـرقی دره  کوهسـتانی حـد فاصـل 
کبیرکـوه و کوه هـای شـلم، انجیـر، طـولاب و در بخش شـمال شـرقی واقع 

شده اند.
وی خاطرنشـان کـرد: دره  میشـخاص در حـد فاصـل بلندی هـای جانبی 
و در دامنـه  ارتفاعـات طـولاب واقـع شـده و رودخانـه ی میشـخاص آن را 
مشـروب می سـازد، بیش تـر آثـار باسـتانی آن بـر روی تپه هـای طبیـعی 
مشـرف بـر رودخانـه و زمین هـای پسـت واقـع شـده اند،  شـرایط مطلـوب 
جغرافیـایی ایـن منطقـه عامـل عمده اسـتقرار انسـان در دوران گذشـته بوده 
اسـت، بنابرایـن در جریـان بـررسی ایـن منطقـه، آثـار متعـدد و شـاخصی 

شناسایی شده است.
عضـو هیئـت علـمی دانشـگاه آزاد اسلامی ایلام تشـریح کـرد: مطالعات 
باستان شـناسی نشـان می دهـد کـه اسـتقرار در ایـن منطقـه از دوران پیـش 
از تاریخ تا دوره  اسلامی متأخر اسـتمرار داشـته اسـت، هرچند شناسـه های 

فرهنگی عصر مفرغ از تعداد و تراکم بیش تری برخوردار است.
محمودیـان گفـت: بـه نظـر می رسـد منابـع دائمی آب، زمیـن حاصلخیز، 
دسـترسی بـه کوهسـتان و اقلیـم مناسـب منطقـه از دلایـل جـذب جمعیت 

و استمرار استقرار بوده است.
این پژوهشـگر افزود: محوطه های جعفرآباد I و II ، محوطه  محمودآباد، 
تپـه  چـگا کلیـه، تپـه  دن کاو و محوطـه  تاریـخی لـره از جملـه ایـن آثـار بـه 
شـمار می رونـد کـه شـواهدی از عصـر مفـرغ  و آهـن در ایـن مکان هـا 

ملاحظه شده است .
وی گفـت: تپـه  پـاکاو، محوطـه  منجـلی، چگاگـرا، تپـه  صیدمحمـد، تپه  
باسـتانی  گورسـتان  میـدان،  محوطـه   دارتخـت،  محوطـه   اله ویـس، 
بان طـولاب، محوطـه  دارونـد و تپـه  باسـتانی دارونـد بخـش دیگـری از آثار 
باسـتانی دره میشـخاص اسـت کـه گاه نـگاری شناسـه های فرهنـگی ایـن 
محوطه ها نشـانگر اسـتقرار در دوران پیش از تاریخ تا دوره  تاریخی اسـت، 
از جهـتی می تـوان ارتبـاط فرهنـگی محوطـه  دارونـد و تپه هـای بان ارجنی 

را تأیید کرد.
محمودیـان اضافـه کـرد: گورسـتان بان کلکیـن از دیگـر آثـار این منطقه 
اسـت کـه در حاشیـه  جنـوبی روسـتای حیدرآبـاد واقـع شـده اسـت بـه نظـر 
می رسـد، این گورسـتان از وسـعت زیادی برخوردار باشـد و برای سـاکنان 
روسـتاهای حیدرآبـاد و دارونـد در ادوار گذشـته مـورد اسـتفاده بـوده اسـت. 
بافـت معمـاری گورهـای حفـاری شـده شـامل گـودال نسـبتاً عمیق اسـت 
کـه بـا اسـتفاده از سـنگ های یـک پارچـه »دوتختـه« دیـوار جانـبی و یک 
یا چند تخته سـنگ برای پوشـش اسـتفاده شـده اسـت، موردی از گورها، 
سـنگ های جانـبی و پوشـش آن هنـوز سـالم مانـده اسـت.این عضـو هیئت 
علـمی دانشـگاه آزاد اسلامی ایلام تأکیـد کـرد: بافـت معمـاری گورهـا بـا 
گورسـتان های عصـر مفـرغ خصوصـاً گورهای بردبـال، چنارباشی و ورکبود 
مطالعـات  کـرد:  اظهـار  اسـت.محمودیان  مقایسـه  قابـل  کاملًا  چـوار 
باستان شـناسی محوطه های دره میشـخاص نشـان دهنده  دوره ی فرهنگی 
خـاصی اسـت کـه بـا فرهنـگ دشـت های حاشیـه  غـربی زاگـرس چـون 
موسیـان، دهلـران و مهـران متفـاوت اسـت بـه هـر حـال دره  میشـخاص به 
دلیـل تراکـم آثـار تاریـخی و فرهنـگی از قطب هـای مهـم باسـتانی منطقـه 

محسوب می شود.

عبابافی نایین از رونق افتاده است
 رئیـس اداره میـراث فرهنـگی، گردشـگری و صنایع دسـتی شهرسـتان 
ناییـن، گفـت: یـکی از صنایـع دسـتی شهرسـتان ناییـن صنعـت عبابـافی 
اسـت کـه اکنـون عنـوان نشـان جغرافیـایی مـلی بـه این صنعت داده شـده، 

ولی حدود 4۰ سال است که از رونق این صنعت کاسته شده است.
محمـود مدنیـان در گفت وگـو بـا ایسـنا، اظهـار کـرد: یـکی از مهم تریـن 
صنایع دسـتی شهرسـتان نایین که ریشـه در تاریخ این منطقه دارد صنعت 
دسـتی عبابـافی اسـت کـه یـکی از صنایـع دسـتی کل کشـور اسـت. ایـن 
صنعـت در اواخـر دهـه ۸۰ در فهرسـت آثـار مـلی ایـران بـه ثبـت رسیـده 
اسـت. همـه مراحـل ایـن صنعـت در ۷ مرحلـه بـا دسـت انجـام می شـود و 

کاملًا سنتی است که اهمیت این صنعت را نشان می دهد.
وی افـزود: مهم تریـن مرکـز اصـلی ایـن صنعـت در کارگاه عبابـافی 
محمدیـه ناییـن بـوده کـه زیـر زمیـن آن بـا دسـت کنده شـده اسـت. قدمت 
ایـن صنعـت حـدود ۲۰۰ سـال اسـت کـه در محمدیـه رونـق پیـدا کـرده و 
می شـود گفـت ۲۰۰۰ نفـر به صـورت مسـتقیم و غیرمسـتقیم از ایـن صنعت 

امرار معاش می کردند.
رئیـس اداره  میـراث فرهنـگی نائیـن بیـان کـرد: عبابـافی مختـص 
شهرسـتان ناییـن اسـت و در جـای دیگـر وجود ندارد. گـزارشی درباره هیمن 
موضـوع تهیـه و بـرای اسـتان ارسـال شـد کـه به عنـوان نشـان جغرافیـایی 
مـلی ثبـت شـود.مدنیان گفـت: دو نـوع پارچـه بـرای دوخت عبـا وجود دارد؛ 
تابسـتانی و زمسـتانی کـه نـوع تابسـتانی بـا پارچـه نـازکی اسـت کـه برای 
ایـن منطقـه نیسـت و در ناییـن عبـای نـوع زمسـتانی تولیـد می شـود کـه 

مختص این منطقه است.
وی ادامـه داد: از حـدود 4۰ سـال پیـش از رونـق عبـای ناییـن کـم شـده 
کـه دلایـل متعـددی را داشـته یـکی از مهم تریـن دلایـل این بـوده که بازار 
فـروش نـدارد، در قدیـم بـه کشـورهای عـربی مثـل لبنـان، سـوریه و عراق 
صـادر می شـد، ولی بـا توجـه بـه عـوض شـدن فرهنـگ، کاربـرد اصلی خود 
را از دسـت داد. بـه دلیـل اینکـه پارچـه، پارچـه زمسـتانی اسـت و از رونق آن 

کاسته شده و بازار فروشی در تابستان ندارد.
مدنیـان اضافـه کـرد: اقدامـات خیـلی زیادی در این سـال ها انجام گرفته 
کـه بتوانیـم راهـکاری را بـرای ایـن مسـئله ایجاد کنیم؛ از جملـه اینکه تغییر 
کاربـری دهیـم، پارچـه عبـا را بـه چیزهـایی کـه مطـرح اسـت مثـل جلیقه، 
شـال و کلاه تغییر دهیم. مشـکل بزرگ دیگر اینکه همه مراحل با دسـت 
اسـت و هزینـه بـالا می رود، یعـنی تقریبـاً یـک پارچـه عبـایی کـه ۶ متـر در 
۷5 سـانتی متر اسـت از نـوع درجـه یـک از ۱۲ میلیـون تومـان تـا ۱۸ میلیون 
تومـان می رسـد و ایـن در بـازار فـروش تأثیـر می گـذارد کـه اگـر ایـن پارچه 
تبدیـل بشـود بـه جلیقـه، شـال و... بـاز هزینـه دیگری اضافه می شـود و این 
مشـکلات بـازار فـروش را خیـلی سـخت تر می کنـد. این امر باعث می شـود 
هنرمنـدانی کـه در ایـن زمینـه فعالیـت می کننـد، خیـلی کسـب درآمـدی 

نداشته باشند و به همین دلیل نسل جدید وارد این حرفه نمی شود.
رئیـس اداره میـراث فرهنـگی، گردشـگری و صنایع دسـتی شهرسـتان 
ناییـن، گفـت: تلاش هـای زیـادی بـرای رونـق و جلوگیـری از نابـودی این 
صنعت شـده اسـت، ولی به دلایلی که گفته شـد نتوانسـتیم اقدامات مؤثر 
را داشـته باشیم، ولی باز هم در تلاش هسـتیم که راهکاری برای مشـکلات 

پیش روی این صنعت پیدا کنیم.

خبر

شمس العماره در کاخ گلستان بازگشایی شد تا منتخبی از 
قالی های نفیس این کاخ به صوت دوره ای در آن به نمایش 

گذاشته شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، نشست آئین بازگشایی شمس 
العماره، مستندنگاری و چیدمانی منتخب از قالی های مجموعه 
میراث جهانی کاخ گلستان در موزه مردم شناسی کاخ گلستان 

برگزار شد.
مدیر  میر  محسن  سید  موزه ها،  مدیرکل  خسروی  لیلا 
مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد، محمدجواد اینانلو مدیر 
موزه ملی فرش ایران، تورج ژوله مدرس، مؤلف و محقق فرش 

دستباف ایران در این مراسم حضور داشتند.
آفرین امامی مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان در 
این مراسم گفت: ما اجازه نداریم روایت اصلی بناهای تاریخی 
را به سلیقه خودمان تغییر دهیم باید تلاش کرده تا هر بنای 
فرهنگی تاریخی طرح محتوایی خود را داشته باشد یعنی باید 
هر آنچه در طول تاریخ بر سر آن اثر آمده در نظر گرفته شود 
و چیدمانی که انجام می شود هویت اصلی بنا را تغییر ندهد و 
در کنار آن با روایت محوری اطلاعات بیشتری را در اختیار 

مخاطب قرار دهد.
وی ادامه داد: روال اجرای طرح محتوایی از نظر زمانی 
کاری طولانی است و چیدمان و روایت فرش ها در عمارت 
شمس العماره حدود یکسال زمان برد و از زمان طرح تا اجرا 
نیز زمان دیگری طول کشید. بعد از آن نوبت تخصیص اعتبار 
و هزینه ها بود و بعد موزه را با همراهی اداره کل موزه ها پیش 

بردیم تا موزه به موزه ای تبدیل شود که هدف اصلی آن معرفی 
بهتر فضا است.

مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان در ادامه بیان 
کرد: مخازن زیاد با فضای نمایشی کم در برخی مجموعه های 
فرهنگی تاریخی باعث می شود نتوانیم فضا را به خوبی برای 
روایت درست آثار فراهم کنیم. سه سال پیش آقای دارابی از 
ما خواستند تا موزه ها از شیء محوری به سمت روایت محوری 

رفته و ما هم همین روال را پیش گرفتیم.
وی افزود: درباره شمس العماره نیز تا زمانی که این اتفاق 
بیفتد فرصتی است که این فضا نمایشگاه فرش های کاخ 
گلستان شود. اگر ابعاد فرش ها بزرگ باشد به صورت تک اثر 
عکس هایشان در چادرخانه به نمایش درخواهد آمد. افتتاح این 
موزه بهانه ای شد که فرش های کاخ گلستان دیده شود و 
برنامه ای داریم به نام جامپ که می توان تصاویر را به طور 

مکتوب را در آن قرار داد.
امامی تصریح کرد: مستندنگاری و عکاسی این فرش ها را 
توسط حبیب میری شروع کردیم تا کاتالوگ خوبی از این 

فرش ها تهیه شود و در معرض نمایش قرار بگیرد.
تورج ژوله محقق، مدرس و مؤلف فرش دستباف ایران در 
این مراسم گفت: سالهاست در دنیا بروشورهای نمایشگاهی 
و موزه ها از منابع دسته اول و مرجع متخصصان است. اما این 
اتفاق درباره فرش در ایران خیلی ضعیف بوده است. شیوع 
ویروس کرونا برای دنیا دستاوردی داشت که خیلی از موزه ها 
به دلیل تعطیلی دو ساله، اطلاعات خود را به سرعت به صورت 

آنلاین در اختیار مردم قرار دادند و مستندنگاران آثارشان را 
زودتر از این زمان شروع کرده بودند.

وی ادامه داد: مستندنگاری به این معنی است که تصاویر 
شیء را در اختیار مردم بگذاریم، اولین نکته هم تصاویر و 
عکاسی بسیار دقیق و حرفه ای است. سال ۱3۸9 این اتفاق 
در ایران شروع شد و ۲۲۰ قالی را عکاسی کرده و کتاب آن 
منتشر شد. سه سال پیش در کاخ گلستان مستندنگاری از 
اثری را داشتیم که خیلی سخت بود. عکاسی از فرش بزرگی 
که شناسنامه آن در سال 93 صادر شده و بزرگترین قالی در 
ایران بود و بازتاب خبری آن انعکاس جهانی پیدا کرد. تا الان 
چند پژوهش درباره این فرش انجام شده و طی این تحقیقات 
متوجه شدیم این فرش همتای دیگری در انگلیس دارد که 
اعتبار بیشتری پیدا کرد. باید گفت مستندنگاری صحیح و 
دقیق باعث چنین مواردی می شود و بازتاب های گسترده ای 

را در بر خواهد داشت.
ژوله افزود: ۲5 اثر از میان فرش های موجود انتخاب کردیم 
که ۱۱ فرش در عمارت شمس العماره و عکس های ۱۱ فرش 
در اینجا دیده می شود. بعد از عکاسی و با دیدن عکس ها 
اتفاق های جدیدی افتاد. تا آن زمان فکر می کردیم تالار آئینه 
فقط یکی هست و از دقتی که کردیم متوجه شدیم تالار آینه 
دوم و سوم هم داریم و این در مستندنگاری ها برایمان مسجل 
شد.وی ادامه داد: با مستندنگاری فرش ها می توانیم روایت و 
داستان های هر فرشی را متوجه شویم. برخی فرش های بزرگ 
در اینجا به دلیل کمبود فضا به صورت فیزیکی قرار ندارد و 

دارد.  قرار  اینجا  در  عموم  نمایش  برای  عکس هایش 
مستندنگاری از گنجینه فرش ها می تواند اتفاق جدیدی برای 

دنیای هنر و مستندنگاری باشد.
وی درباره سایر قالی های عمارت شمس العماره نیز گفت: 
قالی بختیاری ابعاد بزرگی دارد. این قالی جفتی دارد که در 
قالی،  بررسی آن  با  ما می توانیم  بازار است و  مغازه ای در 
شناسنامه این قالی را کامل کنیم. همتای سوم این قالی در 
موزه اردل قرار دارد.ژوله ادامه داد: یکی از فرش های این موزه 
سجاده نماز ناصرالدین شاه است. زمانیکه او از سومین سفر 
فرنگ برمی گردد شرح سفر خود را روی پلاکی می نویسد و 
آن پلاک در شرح سجاده جانمازی مرتبط با این فرش است 
که دارای ابعاد یک و نیم مترمربع هست و ناصرالدین شاه 
علاقه خاصی به آن داشته است. او در سفرنامه خود به این 
فرش اشاره کرده است. این فرش از نظر کیفیت، ظرافت، 
طراحی و نقش از شاهکارهایی است که غلامحسین کرمانی 
بافته و از راور کرمان به ما رسیده و از گنجینه های ارزشمند 
راور کرمان هست که بسیار خوب از آن نگهداری شده است

ژوله افزود: تمام این فرش ها کتبیه دار هستند. یکی از 
کتیبه ها با نوشته ابوالقاسم کرمانی هنرمند فرش بافی است 
است. همچنین  او دو جفت موجود  از فرش دستبافته  که 
مجموعه ای شش یا هشت تایی از گره بافت های خراسان 
داریم با طرح محرمات از ۶ تا ۱۲ متر هست و امیدواریم تا پنج 
سال آینده مجموعه فرش های عمارت شمس العماره کاخ 

گلستان کامل شود.

سرپرست اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
شوشتر درخصوص احتمال تاریخی بودن حفره رؤیت شده در 

محل ترمینال مسافربری شوشتر توضیحاتی ارائه کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، داود نجارآسیابانی، سرپرست 
اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شوشتر اظهار 
کرد: به دنبال گزارش های رسیده مبنی بر رؤیت حفره ای در 
محل ترمینال مسافربری شوشتر حین عملیات ساختمان سازی، 

بی درنگ گروهی متشکل از کارشناسان باستان شناس، مرمت 
بنا و یگان حفاظت برای انجام امور کارشناسی لازم به محل 

اعزام شدند.
سرپرست اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
شهرستان شوشتر ادامه داد: نظر به این که تشخیص دقیق تر 
میدانی  بررسی های  و  شناسایی  نیازمند  این چنینی،  موارد 
موردنیاز است؛ به همین دلیل از ادامه روند فعالیت ساختمانی 

در حال اجرا جلوگیری به عمل آمده و در راستای احصا اطلاعات 
معاونت  تخصصی  توان  از  نیز  موازی  به صورت  جامع تر، 
میراث فرهنگی استان خوزستان و کارشناسان استانی در این 

زمینه بهره گرفته شده است.
وی تصریح کرد: حفره یادشده بر اثر گودبرداری برای 
ساخت زیرزمین یک باب مغازه در ترمینال مسافربری این 
شهرستان به دست آمده است که مشاهدات اولیه حاکی از 

احتمال وجود کانال آب رسان در آن محدوده است.
نجارآسیابانی بیان کرد: با عنایت به این که محدوده مورد 
اشاره، توسط رسوب های رسی متراکم مدفون است، نمی توان 
از ابعاد و میزان گستردگی آن اطلاعات دقیقی را ارائه داد و 
قطعاً نتیجه گیری در این خصوص نیازمند مطالعات پژوهشی 
و باستان شناسی و ارائه نظرات نهایی کارشناسان تخصصی 

در این زمینه است.

ایسنا/اصفهان مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهر 
اصفهان گفت: این پروژه شامل ساماندهی ۲۰۰۰ متر مربع از 
محوطه اطراف منار بوده است که در آن مسیرهای پیاده روی 
جدید با استفاده از مصالحی همچون آجر و سنگ طراحی و 

فضاهای نشیمن برای بازدیدکنندگان فراهم شده است.
محمدعلی ایزدخواستی اظهار کرد: منار تاریخی راران با 
قدمتی حدود ۱۰۰۰ سال، یکی از آثار ارزشمند دوره سلجوقیان 
است که به دلیل موقعیت تاریخی و معماری منحصربه فرد 

خود، از جایگاه ویژه ای در میراث فرهنگی ایران برخوردار است.
وی با بیان اینکه سازمان نوسازی و بهسازی شهر اصفهان 
طرح ساماندهی اطراف منار راران را با هدف ایجاد حلقه حفاظتی 
و جذب  پیرامونی  فضاهای  کیفیت  ارتقاء  منار،  اطراف  در 
گردشگران اجرا کرده است، افزود: تلاش شده است تا طراحی 
محوطه با استفاده از مصالح بومی و هماهنگ با بافت تاریخی 
منطقه انجام گیرد تا اصالت و زیبایی این اثر تاریخی حفظ 
شود، از سویی ایجاد یک مکان رویداد در جلوی منار، ضمن 

خلق فرصت برای اجرای برنامه های فرهنگی هنری،  توجه 
شهروندان و اهالی محل را نسبت به منار بیشتر می کند که 
نتیجه آن افزایش حفاظت اجتماعی از این اثر ارزشمند شهر 

اصفهان است.
به گزارش ایسنا و به نقل از اداره ارتباطات رسانه ای 
شهرداری اصفهان، ایزدخواستی با تأکید بر اهمیت این پروژه 
گفت: هدف از این ساماندهی، حفظ هویت تاریخی محوطه و 
ایجاد فضایی مناسب برای حضور شهروندان و گردشگران 

به ویژه ساکنان محلی بوده است. این منار با کتیبه های کوفی 
دوره  از  ارزشمند  یادگاری  خود،  منحصربه فرد  معماری  و 
سلجوقیان است و ساماندهی محوطه اطراف آن می تواند به 

تقویت ظرفیت گردشگری منطقه کمک کند.
وی با اشاره به مراحل پیشرفت پروژه تصریح کرد: در حال 
حاضر، بیش از 95 درصد از عملیات اجرایی این پروژه به پایان 
رسیده و پیش بینی می شود ظرف دو ماه آینده به طور کامل 

تکمیل شود.

پژوهشگران در جریان مستندنگاری و بررسی فرش های کاخ گلستان، دریافتند 
که این کاخ، سه تالار آینه با سه فرش مخصوص به خود داشته است. سه تخته 
فرش اکنون در این کاخ نگهداری می شوند اما از آن سه تالار آینه، فقط یک تالار 

باقی مانده است.
به گزارش ایسنا، تـورج ژولـه، محقق، مولف و مدرس فرش دستباف ایران که 
درحال پژوهش روی فرش های کاخ گلستان است، در آیین رونمایی از حدود ۲۰ 
تخته فرش  از گنجینه این کاخ که دوشنبه ۱۷ دی ماه در شمس العماره برگزار شد، 
به یافته های جدیدی در نتیجه مستندنگاری و بررسی های خود اشاره کرد و گفت: 
این مجموعه حدود 343 قطعه گره بافته یا قالی دارد که در مرحله اول حدود ۲5 
قطعه مستندنگاری شدند. پیش از این و در حدود سه سال گذشته قالی های بسیار 
بزرگی، که یکی از آنها قالی تالار آینه با حدود ۱۱۰ متر مربع است که دیگر امکان 
نمایش ندارد، مستندنگاری و پژوهش جامعی شد، که بر این اساس، متوجه شدیم 

یک تالار آیینه دیگری هم در کاخ گلستان وجود داشته است.
او اضافه کرد: تالار آینه دوم در عمارت دیگری بود که وقتی ناصرالدین شاه از 
سفر فرنگ برگشت دستور تخریب آن عمارت را داد. آن ساختمان که نامش »عمارت 
خروجی« بوده، یک تالار آینه داشته که فرش مخصوص به خود را داشت. ما از 
نقاشی »ابوالحسن خان صبا« متوجه شدیم تالار آینه مفروش بوده و بلافاصله آن 
را با تمام فرش ها مقایسه کردیم و به کشف تازه ای رسیدیم؛ تا حالا ما فکر می کردیم 
از آن عمارت خروجی فقط تخت طاووس )تخت خورشید(، که در موزه جواهرات 
سلطنتی نگهداری می شود، باقی مانده است و الان متوجه شدیم غیر از تخت طاوس، 
از عمارت خروجی و تالار آینه آن، یک فرش هم باقی مانده است. این فرش در کاخ 
گلستان موجود است اما به دلیل آنکه حدود 5۱ متر مربع است فضای لازم برای 

نمایش آن فعلا فراهم نیست.
تقریبا متصل به ضلع شمال شرقی شمس العماره یک دستگاه عمارت بزرگ و 
طولانی باغ گلستان را به دوقسمت تقسیم می کرد که آن را عمارت خروجی 

می نامیدند.
اساس این قصر در زمان آغامحمدخان نهاده شد ولی به سال ۱۲۱۶ هجری 
قمری در عهد فتحعلی شاه پایان یافت. ناصرالدین شاه پس از مراجعت از سفر فرنگ 

چون موزه بزرگتری احداث کرد، این بنا را در سال ۱۲9۶ هجری قمری منهدم کرد 
و محل آن را تبدیل به دریاچه یا استخر بزرگی کردند. این استخر را در اوایل سلطنت 

پهلوی اول پر کرده و در حال حاضر به فضای سبز اختصاص یافته است.
این پژوهشگر فرش همچنین گفت: در ادامه پژوهش و مستندنگاری، از ازاره های 
شمس العماره متوجه شدیم که در این عمارت هم، تالار آینه ای وجود داشته است 
که فرش مخصوص خود را داشته است. ما درحال پژوهش روی این فرش هستیم 

و به زودی آن را معرفی می کنیم.
ژوله افزود: در واقع در کاخ گلستان سه تالار آینه داشتیم و سه فرش برای آنها 
اختصاصی بافته شده بود. دو قطعه از این فرش ها کامل شناسایی و مستندنگاری 
شده است و درباره آنها حدود دوازده صفحه مقاله نوشته شده که در یک مجله بین 
المللی حدود یک ماه و نیم پیش منتشر شده است و بسیاری از موزه های دنیا نیز به 

خاطر آن پژوهش با ما مکاتبه و تعامل داشتند.
او در این سخنان ضمن آنکه فرآیند مستندنگاری از فرش های کاخ گلستان را 
توضیح داد، اظهار کرد: در ایران در ارتباط با مستندنگاری آثار به ویژه فرش ضعیف 
هستیم، اما دوران کرونا فرصتی شد تا برخی موزه ها مستندنگاری را شروع کنند. 
مثلا در جریان مستندنگاری  یکی از فرش های کاخ گلستان به این نتیجه رسیدیم 
که این فرش تک اثر نیست و نمونه آن در استرالیا موجود است و اکنون درحال تهیه 

مقاله و پژوهش روی آن هستیم.
این پژوهشگر فرش به دیگر فرش های این مجموعه که مستندنگاری شده است، 
اشاره کرد و افزود: در زمان مستندنگاری فرش های کاخ گلستان، یک قالی بختیاری 
بسیار زیبا را شناسایی کردیم که متوجه شدیم این قالی یک جفت دیگر دارد که در 
بازار تهران است. آن قالی برخلاف قالی موجود در کاخ گلستان، کتیبه دارد که روی 
آن نوشته شده است از کارخانه اردل و تاریخ بافت هم دارد. در ادامه بررسی ها متوجه 
شدیم این قالی نمونه سومی هم داشته است که در یکی از موزه های پنسیلوانیا 
نگهداری می شود. ما بلافاصله با این موزه مکاتبه و تبادل عکس و اطلاعات انجام 
دادیم و متوجه شدیم قالی سوم سفارش سردار اسعد بختیاری به کارخانه اردل بوده 
است. این مستندنگاری ها در شناسایی گنجینه ها خیلی کمک می کند، البته اگر 

مستندنگاری درست انجام شود.

ژوله به دیگر قالی های این مجموعه مستندنگاری شده از فرش های کاخ گلستان 
اشاره کرد و درباره تعدادی از قالی های کم نظیر دُرُخش در جنوب خراسان که در 
این مجموعه تاریخی موجود است، گفت: در این مجموعه مستندنگاری شده شش 
هفت گره بافت از جنوب خراسان داریم با طرح محرمات، طول آن ها از ۸ تا ۱۲ متر 
است که احتمالا برای یک لوکیشن خاص بوده است که باید جای آن را شناسایی 

کنیم و در ادامه پژوهش این کار را انجام می دهیم.
این پژوهشگر فرش دستباف ادامه داد: مجموعه جالبی هم از روستای ملایر با 
طرح ظل السلطان داریم که هنوز نمی دانیم چرا فرش تالار آینه مثل این نمونه ها، 
طرح گلدانی ظل السلطانی دارد، چرا همچین فرشی را برای تالار مجللی همچون 
آینه بافته اند؟ مطمئینم با پژوهشی که از سه سال پیش شروع شده است و در آینده 

نه چندان دور به پاسخ این پرسش ها می رسیم.
او با طرح این احتمال که یکی از فرش های به نمایش گذاشته شده در کاخ گلستان 
که  زمانی  می دهد  نشان  پژوهش ها  گفت:  است،  بوده  ناصرالدین شاه  سجاده 
ناصرالدین شاه از سومین سفر فرنگ خود برمی گردد شرح سفر خود را روی پلاکی 
می نویسد و آن پلاک در شرح سجاده جانمازی مرتبط با این فرش است که دارای 
ابعاد یک و نیم مترمربع است و ناصرالدین شاه علاقه خاصی به آن داشته است. او 
در سفرنامه خود به این فرش اشاره کرده است. این فرش از نظر کیفیت، ظرافت، 
طراحی و نقش از شاهکارهایی است که غلامحسین کرمانی بافته و از راور کرمان 
به ما رسیده و از گنجینه های ارزشمند راور کرمان است که بسیار خوب از آن نگهداری 

شده است.
ژوله درحالی که شرایط مخزن فرش ها در کاخ گلستان را خوب و سالم ارزیابی 
کرد، بیان کرد: امیدواریم در ادامه مستندنگاری و عکاسی باقی فرش ها با همراهی 
آقای حبیب میری، اطلاعان گنجینه فرش های کاخ گلستان در دسترس همه 

پژوهشگران قرار گیرد.
دوشنبه ۱۷ دی ماه حدود ۲۰ قطعه فرش از گنجینه کاخ گلستان در طبقه اول 
شمس العماره برای نخستین بار به نمایش گذاشته شد. نمایش این آثار همزمان با 
بازگشایی شمس العماره پس از ۶ ماه تعطیلی به خاطر مرمت بود. نمایشگاه فرش های 

درالخلافه تهران )کاخ گلستان( قرار است تا پایان سال ادامه داشته باشد.

بازگشایی شمس العماره و نمایش موزه ای فرش های کاخ گلستان

احتمال تاریخی بودن حفره ای در ترمینال مسافربری شوشتر

ساماندهی محوطه اطراف منار تاریخی راران

رازی که فرش های کاخ گلستان افشا کردند
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بندرعباس- رفع فیلترینگ به صورت گام به گام این فرصت 
را فراهــم می کنــد تا نواقص موجود در حضور بی ضابطه  افراد 
در فضای مجازی برطرف شــده و بسترهای حضور مسئولانه 

در این فضا مهیا شود.
خبرگزاری مهر، گروه استان ها- علی ستاری: امروزه جامعه 
بزرگ ایران دســت خوش و درگیر موضوعات مختلفی است، 
موضوعاتی که هر کدام از آن ها میان جامعه نخبگانی، دارای 
موافقان و مخالفانی هســتند و همواره شاهد ایجاد گفتگوها و 
بحث هــایی در ایــن موضوعات در جامعــه بوده ایم، یکی از 
موضوعاتی که این روزها شاهد رونق گرفتن مباحثی در رابطه 

با آن هستیم، موضوع یا مسئله »فیلترینگ«، است.
البته امروز فیلترینگ را نمی توان در حد یک مســئله برای 
حکمــرانی در جامعــه قلمداد کرد چرا که این بحث، بخشی از 
یک مســئله بزرگ تر به نام »حکمرانی فضای مجازی« است 
کــه عــلی رغم تأکیدات مکــرر مقام معظــم رهبری، هنوز 

سازوکارهای دقیق آن مشخص نیست.
اگر ســاز و کار دقیقی برای اداره فضای مجازی در کشــور 
ایجاد شود قطعاً نیاز نخواهد بود که زمان با ارزش عالی ترین 
مســئولان کشور صرف گزاره هایی، مانند »ادامه فیلترینگ« 

یا »رفع فیلترینگ« شود.
رهبر معظم انقلاب اسلامی به صراحت تاکید کرده اند که 
»ما نمی توانیم مردم مان را که با فضای مجازی ارتباط دارند، 
بی پنــاه رها کنیــم.« بنابراین رسیدگی به امور مردم در حوزه 
فضای مجازی باید دارای ســاختاری شفاف و چالاک باشد تا 
همــه امــور و در رأس آن افعــال مجرمانه قابل رصد و پیگرد 

باشد.
محمد کمالی باغســتانی اســتاد دانشگاه و مسئول انجمن 
سواد رسانه ای هرمزگان در گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار کرد: 
در دنیای امروز، حکمرانی فضای مجازی به یکی از چالش های 
اساسی کشورها تبدیل شده است از این رو اهمیت ایجاد قوانین 
و سیاســت های مناســب برای مدیریت این فضا بیش از پیش 

احساس می شود.
وی افــزود: حکمــرانی مؤثر در فضــای مجازی نه تنها به 
امنیت و آرامش کاربران کمک می کند، بلکه بستری مناسب 
برای پیشرفت اقتصادی و اجتماعی فراهم می آورد و می تواند 
منجر به افزایش رضایتمندی عمومی و افزایش دسترسی آحاد 

مختلف جامعه به اطلاعات مفید و سازنده شود.
کمــالی گفت: فضای مجازی بســتری مفید برای معرفی 
حقایق جامعه ایران است که متأسفانه توسط برخی کشورهای 
غربی و جریان های معاند در حال تحریف اســت ، ما با حضور 
ضابطه منــد در ایــن حــوزه می توانیم گفتمــان، فرهنگ و 

موجودیت خود را در سطح دنیا فریاد بزنیم.
کمالی تاکید کرد: رفع گام به گام فیلترینگ، با هدف ایجاد 
فضای باز و ســالم برای تبادل اطلاعات و ایده ها، می تواند به 
بهبود وضعیت فضای مجازی کشــور کمک شایانی کند، باید 
بــرای حضور ضابطه مند مردم در فضای مجازی برنامه ریزی 
شود و چنین ضرورتی با حرکت شتاب زده ممکن نخواهد بود 
از ایــن رو قــوه عاقله در دولت چنین تصمیمی را اتخاذ کرده تا 
از فرصت رفع فیلتر گام به گام برای ایجاد بســترهای حضور 

مؤثر مردم و نخبگان استفاده کند.
وی خاطرنشــان کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی، فضای 
مجازی را یکی از نقاط ضعف کشور معرفی کرده است، راهکار 

برای برطرف کردن این نقطه ضعف چیست؟ باید فیلتر کنیم؟ 
نه! فیلترینگ فقط پاک کردن صورت مسئله است.

این اســتاد دانشــگاه با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر لزوم تلاش برای جلوگیری از بر هم زدن امنیت روانی 
جامعه در فضای مجازی، گفت: حضور در فضای مجازی باید 
مسئولانه شود تا هر کسی بتواند مسئولیت کار خود را بپذیرد 
و بــرای ایــن مهم دوران پیش از رفع فیلترینگ بهترین زمان 
اســت و شــورای عالی فضای مجازی باید به این مهم توجه 

کند.
فعال فرهنگی، اجتماعی و رسانه ای هرمزگان ادامه داد: با 
توجــه بــه اهمیت حکمرانی مؤثر در فضــای مجازی و لزوم 
پاســخگویی پلتفرم های خارجی، ضــرورت دارد پلتفرم ها و 
شــبکه های اجتماعی خارجی برای فعالیت گسترده در کشور، 
موظف به ایجاد دفاتر رسمی و نمایندگی در داخل ایران شوند

وی بــا بیــان اینکــه این امر منجر به تســهیل نظارت بر 
فعالیت های این پلتفرم ها خواهد شــد، گفت: با پذیرش چنین 

اصلی امکان پیگیری حقوق کاربران ایرانی و پاســخگویی به 
شکایات آن ها فراهم خواهد شد.

هــادی ابراهیمی فعال سیــاسی و اجتماعی هرمزگان در 
گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار کرد: در دنیای امروز، حکمرانی 
فضای مجازی به معنای مســدود ســازی و ایجاد محدودیت 
نتیجه بخش نبوده و با توجه به رشد سریع تکنولوژی و افزایش 
استفاده از فضای دیجیتال، اهمیت سیاست های مناسب برای 
مدیریت این فضا از جنس همین فضا بیش از پیش احســاس 

می شود.
وی افزود: حکمرانی مؤثر در فضای مجازی باید بســتری 
مناسب برای پیشرفت اقتصادی و اجتماعی فراهم بیاورد و با 
توجه به نقش مهم این محیط برای کسب و کارهای دیجیتال، 
رسیــدگی بــه این فضا می تواند منجر به افزایش رضایتمندی 
عمومی و افزایش دســترسی آحاد مختلف جامعه به اطلاعات 

مفید و سازنده شود.
این فعال سیاسی با تاکید بر لزوم ایجاد توازن در تصمیمات 
مؤثر با زندگی، مردم گفت: فیلترینگ گســترده و بی رویه، نه 
تنها مانع دســترسی کاربران بــه اطلاعات و خدمات آنلاین 
می شود، بلکه می تواند به ایجاد فرهنگ عدم اعتماد به فضای 
مجازی و کاهش خلاقیت و نوآوری منجر شــود، امروز ما با 
مقولــه جهانی شــدن و از بین رفتــن مرزهای ارتباطی روبرو 
هســتیم و فضای مجازی بســتری مفید برای معرفی حقایق 
جامعه ایران است که با محدودیت های فیلترینگ عملًا ما را 

از حضور فعال در این فضای جهانی عقب می راند.
ابراهیــمی تاکید کــرد: رفع گام به گام فیلترینگ، هر چند 
تصمیم شــورای عالی فضای مجازی کشــور اســت اما هنوز 
مطالبه اکثر مردم رفع کامل فیلترینگ و افزایش خدمات سریع 
و ارزان فضای مجازی اســت که با هدف ایجاد فضای باز و 
سالم برای تبادل اطلاعات و ایده ها، می تواند به بهبود وضعیت 

فضای مجازی کشور کمک شایانی کند.
وی همچنین بر اهمیت آموزش کاربران برای استفاده امن 
و مسئولانه از فضای مجازی تاکید کرد و گفت: توسعه فرهنگ 
دیجیتال و آگاهی بخشی به کاربران، کلید موفقیت در حکمرانی 
فضای مجازی است، از این رو باید با اتخاذ رویکردهای صحیح 
در زمینــه حکمــرانی خوب به ایجاد یک فضای مجازی امن، 

کارآمد و پرثمر برای همه دست یافت.

فیلترزداییِ گام به گام فرصتی برای ایجاد بسترهای حضور مسئولانه در فضای مجازی

رییس انجمن تجارت الکترونیک تهران گفت:به نظر 
می رسد دولت جدید طبق مواردی که اعلام می کند، به 
دنبال ارتقای کیفیت اینترنت در کشور است و این جای 

امیدواری دارد.
 گزارش ایسنا،  نشست رونمایی از چهارمین گزارش 
کیفیت اینترنت در ایران، برگزار شد؛ رییس انجمن تجارت 
الکترونیک تهران دراین نشست اظهار کرد: این گزارش 
چهارمین گزارش از کیفیت اینترنت در ایران است. لازم به 
ذکر است این اولین گزارش در دوره جدید است که منتشر 

می شود و امیدواریم فضا در دولت جدید تغییر کند.  
نیما قاضی افزود: به نظر می رسد دولت طبق مواردی 
که اعلام می کند موافق بوده و به دنبال ارتقای کیفیت 
این  دارد.  امیدواری  این جای  و  اینترنت در کشور است 
موضوع به این دلیل مهم است که اینترنت  اصلی ترین 
بستری است که در آن فعالیت می کنیم و از کیفیت مناسبی 

برخوردار نیست و وظیفه خود می دانیم که این موضوع را 
پیگیری کنیم.

در ادامه این نشست پویا پیرحسین لو - رییس کمیسیون 
بیان  با  الکترونیک،  انجمن تجارت  اینترنت و زیرساخت 
اینکه این گزارش فصل تابستان و پاییز را مورد بررسی قرار 
می دهد، اظهار کرد: اتفاقاتی که اوایل دی ماه سال جاری 
و شامل رفع محدودیت ها بود هم مورد بررسی قرار داده 
است.وی افزود: از میان چالش هایی که اینترنت ایران با آن 
رو به روست، می توان به سه مورد یعنی محدودیت ها، 
تحریم ها و مشکل در شبکه دسترسی اشاره کرد. یکی از 
اقدامات خوب دولت گذشته تلاش برای رفع مشکل سوم 
یعنی شبکه access بود اما همانگونه که می دانیم این 

موضوعات امری زمان بر هستند.  
پیرحسین لو ادامه داد: ناگفته نماند که در ۶ ماه گذشته 
اتفاقات خوبی هم رخ داده که می توان به رفع اختلال 

IPV6 و بازگشایی سامانه شفافیت اختلال اینترنت است 
که اتفاق مهمی بود.

رییس کمیسیون اینترنت و زیر ساخت انجمن تجارت 
گفت  باید  اختلال ها  زمینه  در  کرد:  تصریح  الکترونیک 
اختلال های موقت به دلیل قطعی لینک های بین الملل در 
ماه های گذشته رخ داد که جزئیات آن را شرکت ارتباطات 
زیرساخت اعلام کرد. دومین اختلال ها ناشی از حملات 
دی داس بود که اتفاق خوبی رخ داد و سامانه شفاف سازی 
در این زمینه بازگشایی شد و مورد دیگر اختلال در اینترنت 

موبایل به دلیل قطعی برق بود.
در ادامه نایب رییس کمیسیون اینترنت انجمن تجارت 
الکترونیک هم گفت: منبع بخشی از فیلترشکن ها خارجی 
بوده و بخشی دیگر شامل فیلتر شکن های پولی می شود و 
می تواند نشر اطلاعاتی از طریق آن را به همراه داشته باشد؛ 
فیلترشکن های رایگان هم می توانند آی پی های ما را آلوده 

کنند.
حمیدرضا احمدی اظهار کرد: بررسی ها حاکی از آن است 
که در شش ماه گذشته قطعی کامل اینترنت منطقه ای و 

کلان نداشتیم که اتفاق خوب و مهمی است.
وی افزود: همچنین اخیرا موضوعاتی از جمله مافیای 
فیلترشکن ها مطرح می شود و باید گفت براساس بررسی ها 
برداشتن  آن  با  مقابله  برای  روش  بهترین  و  مهم ترین 
فیلترینگ است. چون بخشی از فیلترشکن منبع خارجی 
و  پولی است  فیلترشکن های  دارد و بخشی دیگر شامل 
می تواند نشر اطلاعاتی از طریق آن را به همراه داشته باشد.
احمدی تاکید کرد: علاوه بر موارد گفته شده و شنیده ها 
درباره احتمال ایجاد پوسته برای برخی سکوها باید گفت 
که طراحی و توسعه پوسته های داخلی می تواند چالش و 
پیامدهایی داشته باشد و یک رانت غیر مولد ایجاد کند که 

فناوری ناپایداری است.

به منظور تحقق اهدافی از جمله گسترش همکاری های فنی 
و استفاده بهینه از امکانات، تجهیزات و ظرفیت های طرفین، 
تفاهمنامه  همکاری بین پژوهشکده شورای نگهبان و سازمان 

فناوری اطلاعات ایران امضا شد.
به گزارش ایسنا، در نشستی که با حضور عباس علی کدخدایی 
عضو حقوقدان و رئیس پژوهشکده  شورای نگهبان و محمد محسن 
صدر رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران در محل پژوهشکده 
شورای نگهبان برگزار شد، یک تفاهمنامه  همکاری بین این دو 
مجموعه امضا شد.در این جلسه محمد محسن صدر رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران به اقدامات صورت گرفته در این سازمان 
اشاره کرد و  با تاکید بر اینکه شورای نگهبان یک نهاد حاکمیتی 
است که وظیفه مهم صیانت از احکام شرع و قانون اساسی را 
برعهده دارد، گفت: بر این اساس سازمان فناوری اطلاعات و 
ارتباطات ایران ارائه خدمات فنی و علمی به این نهاد و پژوهشکده 
آن را وظیفه ذاتی خود می داند.رئیس سازمان فناوری اطلاعات و 
ارتباطات ایران در ادامه با اشاره به اینکه این سازمان یک سازمان 
کاملا تخصصی و توسعه ای در مجموعه وزارت ارتباطات و فناوری 
ارائه  برای  این سازمان  آمادگی  اعلام  اطلاعات است ضمن 
مشورت های تخصصی به پژوهشکده شورای نگهبان در حوزه 

فناوری اطلاعات اضافه کرد: یکی دیگر از حوزه هایی که می تواند 
موضوع همکاری پژوهشکده شورای نگهبان و سازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات ایران باشد بحث انتخابات الکترونیکی است 
که این دو مجموعه ظرفیت های ارزشمندی در این عرصه دارند 

که می توان با به اشتراک گذاشتن آنها در قالب طرح های پژوهشی 
مشترک، بر سرعت تحقق برگزاری انتخابات الکترونیک افزود.

در ادامه این جلسه عباسعلی کدخدایی عضو حقوقدان و رئیس 
پژوهشکده  شورای نگهبان، از همراهی وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و نیز رییس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران 
در جهت وصول به این تفاهمنامه تشکر کرد و افزود: خوشبختانه 
در حوزه فناوری اطلاعات  در کشور از ظرفیت های برجسته ای در 
زمینه نیروی انسانی و نیز طرح و برنامه ها برخورداریم و باید با 
اصلاح روندهای اجرایی، مسیر جامعی را در این زمینه طی کنیم 

و جایگاه کشور در این عرصه را ارتقاء دهیم.
رئیس پژوهشکده  شورای نگهبان با اشاره به برنامه های اعلام 
شده توسط رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران، 
نگاه حاکم بر این سازمان را نگاهی خوب توصیف کرد و ضمن 
اظهار امیدواری برای توفیق در ادامه مسیر با این نگاه، افزود: ما 
نیازمند بازتعریف مفهوم امنیت در فضای مجازی هستیم و برای 
اصلاح فرهنگ استفاده از فضای مجازی در ابعاد مختلف آن نیز 
تلاش کنیم.این عضو حقوقدان شورای نگهبان سپس به موضوع 
الکترونیکی شدن انتخابات پرداخت و با تاکید بر اینکه شورای 
نگهبان پیشگام حرکت به سمت الکترونیکی شدن انتخابات بوده 
است افزود: البته حفظ امنیت و سلامت انتخابات و همچنین الزامات 
قانونی برگزاری انتخابات مواردی هستند که در این فرایند حتما 
باید مدنظرقرار گیرند و اگر این اتفاق بیفتد بر موضوعاتی مانند 

مشارکت نیز تاثیر زیادی خواهد داشت.

وزارت ارتباطات به دنبال ارتقای کیفیت اینترنت است

پژوهشکده شورای نگهبان و سازمان فناوری اطلاعات تفاهمنامه  همکاری امضا کردند

پربازده ترین صندوق هاي سرمایه گذاري مختلط
در هفته گذشته

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

دوشــنبه ها در مورد پربازده ترین صندوق های ســرمایه گذاری مختلط 
صحبت می کنیم. این صندوق ها برای کسانی مناسب است که هم می خواهند 
پولشان را در سهام سرمایه  گذاری کنند و هم در اوراق با درآمد ثابت. تفاوتشان 
هم این اســت که ســهام ممکن است ســود بهتری داشته باشد ولی ریسک 
بیشــتری را هم به ســرمایه گذار متحمل می کند و در آن ســوی طیف اوراق 
بادرآمد ثابت سودهای مشخصی به نسبت دارند و ریسک های خیلی پایینی 
هم دارند. بنابراین اگر می خواهید به نسبت صندوق های سهامی که ریسک 
و بــازده بــالا و صندوق هــای با درآمد ثابت که ریســک و بازده پایین دارند، 
سرمایه گذاری با ریسک و بازده متوسط داشته باشید می توانید صندوق های 

مختلط را برای سرمایه گذاری انتخاب کنید.
صندوق ســرمایه گذاری "تجربه ایرانیان" در هفته گذشــته با ثبت بازده 
»۱۲,۳۳« درصد بیشترین بازده را در بین این صندوق ها ثبت کرد. صندوق¬ 
سرمایه گذاری "اعتماد تمدن" با کسب »۱۰,۱۳« درصد بازدهی در رتبه¬ 
دوم پر بازده ترین صندوق های مختلظ قرار گرفت. رتبه سوم بازدهی صندوق 
مختلط هفته گذشته را نیز صندوق "سپهر اندیشه نوین" با »۹,۸۹« درصد 

بازدهی کسب کرده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری
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ورود و خروج وجه نقد به صندوق هاي 
سرمایه گذاري

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

در روز ۱۵ دی ۱۴۰۳ مجموعــا بــه طــور خالص ۳,۲۴۸ میلیارد ریال به 
صندوق های ســرمایه گذاری وارد شــد. ورود ســرمایه به کل صندوق های 
سرمایه گذاری در این روز ۳۹,۱۹۳ میلیارد ریال و خروج سرمایه ۳۵,۹۴۵ 
میلیارد ریال بوده و به طور خالص ۳,۲۴۸ میلیارد ریال به آن ها وارد شــده 
اســت. در این میان بیش از صندوق های ســرمایه گذاری سهامی و مختلط، 
این صندوق های سرمایه گذاری با درآمدثابت بودند که با ۳۸,۲۶۴ میلیارد 
ریال ورودی و ۳۳,۷۹۱ میلیارد ریال خروجی، بیشــترین جریان وجوه نقد 
را در این روز ثبت کردند و خالص ورود ســرمایه به این صندوق ها ۴,۴۷۳ 
میلیارد ریال بوده است. صندوق های سهامی با خالص خروج ۱,۱۷۱ میلیارد 
ریــال و مختلــط نیــز با خالص خروج ۵۴ میلیارد ریــال رو به رو بوده اند. با 
مقایسه جریان نقد کل صندوق ها در این تاریخ با همین روز در سال گذشته، 
می توان دریافت که در مجموع  صندوق های سرمایه گذاری به نسبت همین 
تاریخ در سال گذشته ۳ درصد به ورودی افزوده شده و همچنین ۱۳ درصد 

از خروجی سرمایه شان کم شده است. 
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری
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اطلاعات معاملات بازار بدهی

در معــاملات ۱۷ دی  مــاه ۱۴۰۳ ارزش معــاملات اوراق بدهی در بازار 
امروز،۱۹،۹۳۱ میلیارد ریال بوده اســت. بیشــترین افزایش قیمت نسبت به 
روز معاملاتی گذشته صکوک مرابحه غدیر )صغدیر۵۰۴( با قیمت ۹۳۹،۱۴۲ 
ریال به میزان ۵+ درصد داشــت. همچنین، بیشــترین کاهش قیمت نسبت 
به روز معاملاتی گذشته را مرابحه عام دولت )اراد۱۹۴( با قیمت ۹۰۱،۸۹۰ 

ریال و به میزان ۵- درصد داشت. 

علی شاکر در کارگاه تخصصی کاربرد هوش مصنوعی در 
روزنامه نگاری تأکید کرد: این فناوری، ابزاری برای کمک به 
روزنامه نگاران است و نمی تواند جایگزین خلاقیت و تفکر 

انسانی شود.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی معاونت امور 
رسانه ای و تبلیغات، کارگاه »آشنایی اولیه با کاربردهای هوش 
مصنوعی در روزمره ی روزنامه نگاری« امروز )دوشنبه ۱۷ 
دی ماه( برگزار شد و به بررسی ابزارهای هوش مصنوعی و 
تأثیر آن ها بر فرآیندهای خبری در عصر حاضر و چالش های 

مرتبط با استفاده از این فناوری پرداخت. 
درباره  توضیحاتی  ارائه  با  دانشگاه  مدرس  شاکر،  علی 
برتری ها و آسیب های استفاده از هوش مصنوعی در فرآیندهای 
خبری و تولید محتواهای رسانه ای، تأکید کرد که این ابزار 
می تواند به تسریع و ارتقای کیفیت کار روزنامه نگاران کمک 

کند، اما جایگزین خلاقیت انسانی نخواهد شد.

وی با بررسی عملکرد نرم افزارهای مختلف هوش مصنوعی 
در این کارگاه، گفت: هوش مصنوعی ابزاری قدرتمند است و 
مقابله با آن بی ثمر خواهد بود، اما هدف نیز آن نیست تا در 
انقیاد این ابزار باشیم. اگرچه، فناوری هوش مصنوعی با تسهیل 
دسترسی به منابع اطلاعاتی، سرعت بهره گیری از آن ها را 
افزایش می دهد ولی در نهایت روزنامه نگار باید بتواند محتواها 
را بر اساس اطلاعات به دست آمده و سیاست های رسانه ای 
تنظیم کند.وی تاکید کرد: درست آن است که روزنامه نگاران 
بتوانند برای افزایش بهره وری، با استفاده از سرعت جستجوی 
هوش مصنوعی، زمان را برای ویرایش خلاقانه محتواهای 

تولیدی به نفع خود به کار گیرند. 
شاکر با هشدار درباره خطرات احتمالی هوش مصنوعی از 
در  بالاتر  توانایی  و  داده ها  آرشیو غنی  به  جمله دسترسی 
تشخیص اخبار جعلی تأکید کرد: شناخت و آگاهی از این ابزار، 

کلید استفاده درست از آن است.

وی افزود: اگر چه با پیشرفت هوش مصنوعی  تشخیص 
اخبار جعلی به مراتب پیچیده تر می شود، اما از همین ابزار نیز 

می توان برای تشخیص اخبار جعلی استفاده کرد.
این مدرس هوش مصنوعی عقیده دارد: اگر هوش مصنوعی 
به درستی مدیریت شود، مانند ماشینی سر به راه در خدمت 
بشریت خواهد بود ولی در غیر این صورت می تواند تهدیدی 

جدی نیز به شمار رود.
شاکر با اشاره به اهمیت جریان آزاد اطلاعات برای بالا 
بردن ظرفیت بهره گیری از هوش مصنوعی و افزایش داده ها، 
در این زمینه تاکید دارد: در عصر حاضر اگر داده ها بر مبنای 
مصلحت ها پنهان شده باشند، به راحتی می توان به آن ها 
دسترسی پیدا کرد ولی در عین حال باید دقت داشت که در 
این فرآیند اطلاعات بسیار شفاف و به همان اندازه پیچیده تر 

می شوند.
علی شاکر با اشاره به نگرانی ها درباره حذف برخی مشاغل، 

گفت: با پیدایش هوش مصنوعی  برخی مشاغل از بین می روند 
و بسیاری از مشاغل جدید نیز ایجاد خواهند شد. در این راستا 
اگر چه هوش مصنوعی شأنِ بالاتری برای افراد ایجاد نمی کند 
اما ابزار قدرتمندی است که می تواند به روزنامه نگاران کمک 

کند تا عمق و کیفیت کار خود را ارتقا دهند.
وی هم چنین با اشاره به رویکردهای عمومی در زمینه 
استفاده از هوش مصنوعی و سرعت روزافزون فراگیری آن 
افزود: با توجه به خطرات هوش مصنوعی باید دید این ابزار 
در دست کدام قدرت قرار می گیرد چراکه به خصوصی ترین 

داده های افراد دسترسی دارد.
بنا بر این گزارش، کارگاه »آشنایی اولیه با کاربردهای هوش 
مصنوعی در روزمره ی روزنامه نگاری« از سلسله نشست ها و 
کارگاه های دفتر مطالعات و برنامه ریزی رسانه ها است که به 
هدف آشنایی خبرنگاران و فعالان رسانه ای با فرصت ها و 

چالش های روزنامه نگاری در عصر دیجیتال برگزار شد.

هوش مصنوعی، جایگزینی برای خلاقیت روزنامه نگاری نیست
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بانک پاسارگاد برای هفدهمین سال 
متوالی از نفرات برتر کنکور سراسری تقدیر و 

حمایت کرد
بانک پاسارگاد برای هفدهمین سال پیاپی از رتبه های برتر کنکور سراسری 

تجلیل و آن ها را مورد حمایت قرار داد.
به گزارش روابط عمومی بانک پاسارگاد، این بانک که همواره توجه ویژه ای 
به توسعه فرهنگی و آموزشی کشور داشته و اقدامات متعدد و ارزشمندی را  
نیز در راستای حمایت از نخبگان ملی در کارنامه خود دارد، در سال جاری 
نیز برای هفدهمین سال متوالی،  از نفرات برتر پنج گروه آزمایشی کنکور 
سراسری ۱4۰3 تقدیر و با اهدای رتبه )بورس تحصیلی تا هر زمان که در 

داخل کشور ادامه  تحصیل دهند( از آن ها حمایت کرد.
در این راستا در مراسمی که در تاریخ ۱۷دی ماه۱4۰3 با حضور دکتر مجید 
قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد، جمعی از اعضای هیات مدیره این بانک 
و رتبه های برتر کنکور سراسری ۱4۰3 در محل ساختمان مرکزی بانک 
پاسارگاد برگزار گردید، دکتر قاسمی ضمن عرض تبریک به رتبه های برتر، 
به گفتگو و تبادل نظر با ایشان پرداخت و ضمن تشریح اقدامات بانک در 
حوزه های مختلف از جمله فعالیت های اقتصادی، مسئولیت های اجتماعی 
و... بر اهمیت برنامه ریزی هدفمند و نقش علم و دانش در توسعه میهن 

عزیزمان تاکید کرد.
گفتنی است بانک پاسارگاد از سال ۱3۸۷ حمایت از نفرات برتر کنکور 
سراسری را آغاز کرده و تاکنون ۲5۰ نفر از نخبگان عزیز کشورمان را مورد 
حمایت و تقدیر قرار داده است. بانک پاسارگاد در راستای کاهش دغدغه های 
نخبگان کشورمان، تا زمانی که این فرزندان با استعداد در داخل کشور به 

ادامه تحصیل بپردازند از آن ها حمایت می کند.
لازم به ذکر است این تنها اقدام بانک پاسارگاد در راستای حمایت از 
نخبگان کشور نبوده و این بانک در سال جاری برای دومین سال پیاپی ضمن 
برگزاری نشست صمیمانه با مدال آوران المپیادهای علمی از ایشان تقدیر و 
حمایت کرد. همچنین تفاهم نامه همکاری با هدف تعامل و همکاری باشگاه 
دانش پژوهان جوان با بانک در راستای حمایت از نخبگان المپیاد های علمی 
کشور و کمک به ارتقاء رتبه علمی ایران اسلامی در عرصه های جهانی و 

تربیت سرمایه انسانی خبره و کارآمد منعقد گردید.

حضور بانک توسعه تعاون در دهمین 
رویداد بزرگ تراکنش ایران

بانک توسعه تعاون با هدف معرفی توانمندی ها و دستاوردهای نوین خود 
در حوزه خدمات بانکی و فناوری مالی، در دهمین نمایشگاه بزرگ تراکنش 

ایران حضور دارد.
این بانک با ارائه راهکارهای خلاقانه و خدمات نوآورانه، تلاش می کند 
نقش مؤثری در توسعه زیرساخت های مالی و ارتقای تعاملات دیجیتال 

داشته باشد.
غرفه بانک توسعه تعاون در این نمایشگاه، فرصتی را برای مدیران، 
کارشناسان و بازدیدکنندگان فراهم می کند تا با خدمات و محصولات جدید 

این بانک آشنا شوند.
حضور بانک توسعه تعاون در این رویداد، گامی در جهت حمایت از توسعه 
فناوری های نوین در صنعت بانکداری و تعامل بیشتر با کسب وکارهای فعال 

در حوزه مالی کشور محسوب می شود.
این نمایشگاه از تاریخ ۱۷ تا ۱9 دی ۱4۰3 در مرکز آفرینش های کانون 

پرورش فکری کودکان و نوجوانان - خیابان حجاب برگزار می شود.
برای کسب اطلاعات بیشتر درباره خدمات و برنامه های بانک توسعه 
تعاون در این نمایشگاه، علاقه مندان می توانند به غرفه بانک )شماره 54( 

مراجعه کنند.

آخر پاییز 1403صنعت بیمه:  بیمه آسیا 
رتبه اول فروش در بیمه های خصوصی را 

ثبت کرد
به گزارش روابط عمومی بیمه آسیا، این شرکت در نه ماهه ۱4۰3 با 
عملکردی مطلوب ضمن بهبود کیفیت خدمات و ترکیب پرتفوی، با فروش 
33۶ هزار میلیارد ریال و صدور بیش از ۸,5 میلیون فقره بیمه نامه، در میان 
شرکت های بیمه خصوصی در جایگاه نخست قرار گرفت و سهم آن از کل 

بازار بیمه، به ۱۰,34 درصد رسید.
 بیمه آسیا: رتبه اول با سهم ۱۰,34 درصدی

بر اساس گزارش آماری بیمه مرکزی از عملکرد نه ماهه صنعت بیمه در 
سال ۱4۰3، بیمه آسیا با فروش 33۶ هزار میلیارد ریال، ۱۰,34 درصد بازار 
بیمه کشور و ۱4,۸درصد بازار شرکت های بیمه خصوصی بیمه کشور را در 
اختیار گرفت و جایگاه نخست را در بین شرکت های بیمه خصوصی کشور 
ثبت کرد. بر اساس این گزارش آماری، رشد ۶5 درصدی بیمه آسیا در فروش،  

بالاتر از رشد 59 درصدی صنعت در نه ماهه امسال بود.
 

افزایش تعداد و کیفیت خدمات و 
پرداخت خسارت

در گزارش بیمه مرکزی آمده است، بیمه آسیا با صدور بیش از ۸,5 میلیون 
فقره بیمه نامه، بیش از ۱4 درصداز کل بیمه نامه های بازار بیمه را صادر 
نموده و با رشد 4۱ درصدی در خسارت ها، بیش از ۱۶۷ هزار میلیارد ریال 
خسارت را به حدود دو میلیون زیاندیده در سراسر کشور پرداخت کرده است. 

نرخ رشد خسارت صنعت بیمه در این دوره، 5۷ درصد است.
  در این حال، بیمه آسیا ضمن پرداخت سریع و به موقع خسارت ها به 
مردم، با ریسک سنجی و کنترل های مناسب، نسبت خسارت خود را نسبت 
به سال گذشته ۸,۶ واحد کاهش داده و به 5۰ درصد رسانده است که از 

نسبت خسارت 5۲ درصدی صنعت بیمه کمتر است.

سی برگزیده در سی امین سالگرد بیمه 
معلم

بیمه معلم به منظور قدردانی از مشتریان وفادار خود مسابقه ای را برگزار 
کرده است  تا با طرح سوالات بیمه ای ضمن ترویج فرهنگ بیمه، بتواند در 

مسیر افزایش آگاهی شرکت کنندگان از مباحث بیمه ای گام بردارد.
به گزارش روابط عمومی بیمه معلم؛ در این مسابقه بیش از ۱۰ هزار و 
95۱ نفر از مشتریان بیمه معلم شرکت کردند و به سوالات مطرح شده پاسخ 
دادند. از این تعداد، ۷۸۱ نفر موفق به پاسخگویی صحیح به سوالات شدند 
که نشان دهنده آگاهی بالای مشتریان نسبت به دانستنی های بیمه و علاقه 

آنها به خدمات بیمه معلم است.
افرادی که به تمامی سوالات پاسخ مثبت داده اند به قرعه کشی راه خواهند 
یافت و به قید قرعه به 3۰ نفر از آن ها جوایزی به رسم یادبود اهدا خواهد 
  B۲n.ir/h۶94۰۰  شد.فهرست اسامی راه یافتگان به قرعه کشی در لینک
قابل مشاهده است و اسامی 3۰ برنده در بیستم دی ماه مصادف با روز تاسیس 

بیمه معلم اعلام خواهد شد.

خبر

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با بیان اینکه این 
بانک سومین رتبه سوم سودآوری را در شبکه بانکی کشور دارد، 
گفــت: بانــک برنامه دارد در برنامه جامــع راهبردی با اصلاح 
زیرساخت ها طی 3 سال آینده تعداد مشتریان را به 4۰ میلیون 

نفر برساند.
بانک قرض الحسنه مهر ایران سومین بانک سودآور کشور 

است/سرمایه بانک به ۱5 همت رسید
بــه گــزارش پایگاه اطلاع رســانی قرض الحســنه، دکتر 
»غلامرضا فتحعلی« مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران 
در نشســت خبری با اصحاب رســانه با موضوع عملکرد بانک 9 
ماهه بانک و برنامه های آتی، گفت: این بانک ســال ۱3۸۶ با 
هدف ترویج ســنت قرض الحســنه و کمک به مردم و کسب و 
کارهای خرد شکل گرفت و تا سال ۱39۷ مجوز فعالیت آن به 

صورت سالانه تمدید می شد.
وی با بیان اینکه سال ۱39۷ مجوز فعالیت بانک به صورت 
نامحدود توسط بانک مرکزی صادر شد، اظهار داشت: بر اساس 
استانداردهای بازل ۲ و الزامات بانک مرکزی، همچنین با رعایت 
کفایت ســرمایه برای افزایش تاب آوری در شرایط مختلف، در 

بازه های مختلف سرمایه بانک افزایش یافته است.
فتحعلی افزود: در همین راستا، روز گذشته سرمایه بانک از 
۸.4 همــت بــه ۱5 همت افزایش یافت که می تواند برای بانک 

نتایج مثبت به همراه داشته باشد.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با بیان اینکه این 
بانک از منظر سرمایه در رتبه ۱4 شبکه بانکی قرار دارد، اظهار 
داشت: سرمایه بانک در ۲ سال آینده به ۲۰ همت افزایش خواهد 
یافت و با توجه به اینکه ســهامداران بانک، بانک های دولتی 
ملی، ملت، صادرات، ســپه، تجارت، رفاه، کشــاورزی، مسکن، 
توسعه صادرات و صنعت و معدن هستند با نگاه حرفه ای تلاش 

دارند که سرمایه این بانک رشد کند.
وی اضافه کرد: افزایش سرمایه ۷۶ درصدی بانک از محل 

سود انباشته و مطالبات سهامداران انجام شد.
آمایش سرزمینی شعب بانک انجام می شود

فتحعلی با اشاره به اینکه بانک قرض الحسنه مهر ایران در 
کشــور 5۱3 شــعبه دارد، گفت: ۶ درصد از این شعب در تهران 
قرار دارد و با توجه به اینکه 5۶ درصد منابع کشــور در پایتخت 
اســت، حضور بانک در این اســتان کم رنگ است. لذا در همین 
راســتا، در برنامه جامع راهبردی هدف، آمایش ســرزمینی و 
افزایش فعالیت ها در تهران است و همچنین این بانک هدایت 

منابع به سمت مناطق محروم را در برنامه دارد.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به اشتغال 

3۲۶۷ نفر در این بانک، گفت: ۲5 درصد از نیروها در ســتاد و 
۷5 درصد در شــعبه های بانک فعالیت می کنند. همچنین این 

بانک کمترین سرانه کارکنان به شعب را در کشور دارد.
برگزاری آزمون استخدامی با حضور 35هزار متقاضی

وی با تأکید بر اینکه بانک در تلاش اســت با جذب نیروی 
متخصص و جوان سرانه کارکنان شعب را بهبود بخشد، گفت: 
هفته گذشته آزمون استخدامی بانک با حضور بیش از 35هزار 

داوطلب برگزار شد.
فتحعلی با بیان اینکه منابع بانک قرض الحســنه مهر ایران 
به صورت قرض است، خاطرنشان ساخت: ترکیب منابع بانک 
به صورت ۲۲ درصد سپرده های قرض الحسنه ویژه وجوه اداره 
شــده، 3۱.5 سپرده های قرض الحســنه جاری و 4۶.۷ درصد 

سپرده های قرض الحسنه پس انداز است.
وی با بیان اینکه بودجه بانک 4۲۰هزار میلیارد تومان است، 
افزود: تا پایان آذر ماه 9۶.۲ درصد بودجه بانک پوشــش داده 
شده است. همچنین رشد منابع بانک تا این برهه از سال جاری 
4۷ درصد اســت؛ در حالی که رشــد نقدینگی نظام بانکی ۱۸ 

درصد بوده است.
برنامه ریزی بانک برای پوشش 4۰ میلیون مشتری

فتحعــلی با اشــاره به اهداف بانــک، گفت: بانک حدود ۲۰ 
میلیون نفر مشــتری دارد و به دنبال این اســت که با اصلاح 
زیرســاخت ها، نرم افزار و سخت افزار طی 3 سال آینده پوشش 

مشتریان را به 4۰ میلیون نفر برساند.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران با تأکید بر اینکه 
جغرافیای پوشــش بانک همه مناطق اصلی و آزاد کشور است، 
تصریح کرد: خدمت رســانی به همــه مردم ایران هدف اصلی 

بانک است.
وی با اشــاره به اینکه مانده سپرده های بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در رتبه هشــتم شــبکه بانکی قرار دارد، گفت: بانک 
نــرخ جــذب برای منابع ندارد، همه منابع قرض اســت که یک 
ریال برای آن هزینه پرداخت نمی کند، قرعه کشی انجام نشده 

است.
فتحعلی با بیان اینکه بانک رتبه پنجم شــاخص منابع را در 
شبکه بانکی دارد، اظهار داشت: بانک مرکزی بانک ها را در سه 
شاخه تخصصی، جامع و قرض الحسنه دسته بندی خواهد کرد 
کــه این بانک در زیر مجموعه بانک های قرض الحســنه قرار 

می گیرد.
وی افــزود: منابــع قرض الحســنه در بانک هــای جامع و 
قرض الحسنه قرار خواهد گرفت و با توجه به این تغییرات، بانک 
قرض الحســنه مهر ایران در تلاش اســت به صورت تخصصی 

به حوزه قرض الحسنه کسب وکارها ورود کند.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به تجربه 
موفق این بانک در بانکداری خرد و اجتماعی، گفت: هدف بانک 
از ورود به کسب وکارها کاهش هزینه تأمین سرمایه و در نتیجه 
کاهش قیمت تمام شده کالا و محصولات برای جامعه است.

متوسط تسهیلات بانک به ۷5 میلیون تومان رسید
فتحعلی با اشــاره به عملکرد موفق در پرداخت تســهیلات، 
عنوان کرد: حدود 3 میلیون ۷۲۷هزار فقره وام تا پایان آذر ماه 
امســال به متقاضیان پرداخت شــده که رشد 3۸ درصدی دارد. 
ســرانه تســهیلات نیز از 5۱ میلیون تومان به ۷5 میلیون تومان 

رسیده است.
وی با بیان اینکه بانک به وظیفه خود در پرداخت تسهیلات 
تکلیفی نیز عمل کرده، خاطرنشان ساخت: بانک قرض الحسنه 
مهر ایران ۱44 درصد عدد مصوب تســهیلات ازدواج پرداخت 
کرده )بیش از سهمیه تخصیص داده شده( و در در تلاش است 

با رعایت ترازنامه به دغدغه های مردم پاسخ دهد.
مدیرعامــل بانک قرض الحســنه مهر ایــران با بیان اینکه 
سیاســت مدیریت جذب و مصرف منابع را طبق اصول انجام 
می دهد، گفت: در حال حاضر 9۱ درصد منابع جذب شده مصرف 
شده و 9 درصد باقی مانده سپرده قانونی بانک نزد بانک مرکزی 

است.
فتحعلی با تأکید بر اینکه بانک در تلاش اســت با ریســک 
اندک و مدیریت شده، تقاضای تسهیلات را پاسخ دهد، افزود: 
بانک در حوزه تسهیلات از نظر تعداد اول و از نظر منابع یازدهم 
است، در جذب منابع و مصارف رتبه چهارم شبکه بانکی است
وی با بیان اینکه بانک قرض الحســنه مهر ایران ســومین 
بانک سودآور کشور است، خاطرنشان ساخت: بانک در تلاش 
اســت هم مسئولیت اجتماعی را انجام دهد، هم برای سهامدار 
ایجاد ارزش افزوده کند و در همین راستا با افزایش سرمایه روز 
گذشته، کفایت سرمایه بانک به حدود ۱۰ درصد رسیده است

نســبت مطالبات غیرجــاری بانک کمتر از میانگین جهانی 
است

مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران افزود: نســبت 
دارایی ثابت بانک زیر نرخ میانگین 3۰ درصدی بانک مرکزی 
قرار دارد، همچنین رشد مقداری ترازنامه با توجه به رقم اعلامی 

بانک مرکزی بوده است.
فتحعلی با اشــاره به اینکه نســبت مطالبات غیرجاری بانک 
کمتر از میانگین جهانی اســت، خاطرنشان ساخت: این نرخ در 

حال حاضر ۰.5۷ درصد است.
وی با بیان اینکه ســود بانک از محل ســایر خدمات بانک 
کســب شده اســت، گفت: از سرمایه ۱5 همتی، 5 درصد آورده 
نقدی سهامداران و 95 درصد از درآمدهای عملیاتی بوده است

مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران با اشاره به اینکه 
4۶ درصــد درآمدهــای بانک از محل کارمزد اســت، گفت: بر 
اساس نرخ 4 درصد کارمزد وام ها همین نرخ هزینه سربار بانک 
اســت و همه محصولات و خدمات بانک توســط ناظر شرعی 

رصد می شود.
فتحعلی افزود: نسبت دارایی درآمدزا به کل درآمد بانک 9۷ 

درصد است که در شبکه بانکی بی نظیر است.
وی بــا بیــان اینکه ســرانه ســپرده های هر شــعبه بانک 
قرض الحسنه مهر ایران ۷۰۰ میلیارد تومان است، اظهار داشت: 
بانــک برنامه دارد بهره ــوری در حوزه های مختلف را افزایش 

دهد.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با بیان اینکه برنامه 
راهبردی بانک تا پایان اســفند ماه رونمایی می شــود، گفت: در 
اساسنامه بانک، موضوع های فعالیتی ابلاغ شده که هنوز اجرایی 

نشــده و یکی از این حوزه ها ارز اســت که ســال آینده اجرایی 
می شود.

فتحعلی اضافه کرد: بانک برنامه دارد همه نیازهای مشتری 
در حوزه بانکی و مالی را به عنوان یک بانک استاندارد در حوزه 

قرض الحسنه برطرف کند.
برنامه بانک برای حذف کارمزد و دریافت مزد خدمت

وی یکی از برنامه های بانک را حذف کارمزد و دریافت مزد 
خدمــت عنوان کرد و خاطرنشــان ســاخت: بــا اصلاح مدل 
هزینه یــابی بــر مبنای فعالیت می تــوان کارمزد 4 درصدی را 

کاهش داد.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران با اشاره به اینکه 
چالــش اصلی نظــام بانکی تغییــر مدل های کســب وکار و 
پیشرفت های فناوری است، تصریح کرد: این اتفاق، زنگ خطر 
برای بانک های منابع پذیر است بنابراین باید همگام با تغییرات، 

تحولات جدید در بانک صورت گیرد.
فتحعلی با تأکید بر اینکه تغییر نسلی، لزوم ارائه خدمات به 
صورت غیرحضوری را افزایش داده اســت، خاطرنشان ساخت: 
یکی از برنامه های اصلی بانک قرض الحسنه مهر ایران رشد و 
بهبود خدمات غیرحضوری است. همچنین به عنوان یک بازیگر 
اصــلی شــبکه بانکی، با توجه به حضــور پررنگ فین تک ها و 
لندتک هــا در حــوزه پرداخت و تســهیلات، بانک بتواند با این 

شرکت ها رقابت کند.
وی افزود: استفاده از هوش مصنوعی و ورود به بلاک چین 
نیز یکی از برنامه های بانک برای ارائه بهتر خدمات و محصولات 

نوآورانه است.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران عملیاتی کردن 
اهــداف برنامه جامع را یک ضــرورت برای بانک عنوان کرد، 
تصریح کرد: حفظ مزیت رقابتی، توســعه ســهم بازار و ورود به 
بازار ارز از مهم ترین دلایل تدوین برنامه جامع راهبردی بانک 

است.
فتحعلی اضافه کرد: بر اساس برنامه ریزی ها و با مجوز بانک 
مرکزی امید است از سال آینده شعب ارزی بانک قرض الحسنه 
مهر ایران خدمات ارزی با رعایت اصول قرض الحســنه را ارائه 

کنند.
برنامه جامع راهبردی 3 ساله خواهد بود

وی با بیان اینکه برنامه جامع راهبردی در طول سه سال از 
۱4۰4 تا ۱4۰۶ اجرا خواهد شــد، گفت: در این برنامه خطوط 
کســب وکار در ســه حوزه بانکداری اجتماعی، خرد و شــرکتی 

تعریف شده است.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران با بیان اینکه در 
ســطح بانکداری شــرکتی سقف تسهیلات بانک 9۰۰ میلیون 
تومان است، اظهار داشت: لازم است با هماهنگی بانک مرکزی، 
ســقف تسهیلات قرض الحسنه متناســب با گروه های هدف 

افزایش یابد.
فتحعلی با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۸۰ درصد افتتاح 
ســپرده و ۷۰ درصد تســهیلات بانک به صورت غیرحضوری 
پرداخت می شود، گفت: در برنامه جامع راهبردی گروه مشتری، 

محصولات و کانال های ارائه خدمات تعریف شده است.
وی اضافه کرد: در این برنامه ارائه خدمات در قالب بانکداری 
خرد و اجتماعی به صورت دیجیتال خواهد بود و شــعب بانک 
به عنوان سوپرمارکت مالی به شرکت ها خدمت رسانی خواهند 

کرد.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران با تأکید بر اینکه 
خدمات بانک به صورت الکترونیک، دیجیتال و فیجیتال ارائه 
خواهد شــد، تصریح کرد: در برنامه جامع راهبردی برای ارائه 
خدمات بهتر به گروه های هدف، زیرســاخت نیروی انســانی، 

سازمان و فناوری تقویت خواهد شد.

دکتر »غلامرضا فتحعلی« در نشست خبری مطرح کرد:

بانک قرض الحسنه مهر ایران سومین بانک سودآور کشور است

شرکت بیمه تعاون در راستای تعهدات خود 
میلیارد   ۲5۰ مبلغ  بیمه گذاران،  از  حمایت  و 
تمام  شیشه ای  گلخانه  پروژه  خسارت  ریال 
پوشش  تحت  را  میلاد  گستر  ندا  مکانیزه 
با  رسمی  مراسمی  طی  مهندسی،  بیمه نامه 
مدیرعامل  یزدی،  علیپور  روح اله  حضور سید 

شرکت، به بیمه گذار پرداخت کرد.
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، این 
شرکت در راستای تعهدات خود و حمایت از 
بیمه گذاران، مبلغ ۲5۰ میلیارد ریال خسارت 
پروژه گلخانه شیشه ای تمام مکانیزه ندا گستر 
میلاد را تحت پوشش بیمه نامه مهندسی، طی 
مراسمی رسمی با حضور سید روح اله علیپور 
یزدی، مدیرعامل شرکت، به بیمه گذار پرداخت 
استان  سیاهکل  شهر  در  که  پروژه  کرد.این 
بارش  دلیل  به  بود،  احداث  حال  در  گیلان 
سنگین برف، دچار آسیب جدی در بخشی از 
و  حادثه  این  وجود  با  شد.  اجرایی  عملیات 

مهندسی  بیمه نامه  پوشش  وارده،  خسارات 
تمامی  تعاون،  بیمه  توسط  ارائه شده 

خسارت های واردشده را جبران کرد.
سید روح اله علیپور یزدی، مدیرعامل بیمه 
تعاون، در این مراسم اظهار داشت: "پرداخت 
تعهدات  اساس  بر  خسارت  کامل  و  سریع 
و  مسئولیت پذیری  نشان دهنده  بیمه نامه، 
بیمه گذاران  از  تعاون  بیمه  حمایت همه جانبه 
است. ما به ارائه خدمات حرفه ای و ایجاد امنیت 
و  افتخار می کنیم  برای مشتریان خود  خاطر 
اصلی ترین وظیفه خود  به عنوان  را  این مهم 
میلیارد   ۲5۰ این خسارت  می دانیم."پرداخت 
ریالی، نمونه ای از عملکرد دقیق و سریع بیمه 
تعاون در اجرای تعهدات و ارائه خدمات جبران 
همواره  تعاون  بیمه  شرکت  است.  خسارت 
تلاش دارد با حمایت از پروژه های ملی و ارائه 
در  موثری  نقش  مطمئن،  بیمه ای  خدمات 

توسعه زیرساخت های کشور ایفا کند.

پرداخت خسارت 2۵0 میلیارد ریالی توسط بیمه تعاون

بانک مسکن دارای نیروهای متخصص و متعهدی 
است که می توانند بانک را در مسیر تحقق اهداف تعیین 

شده یاری رسانند.
به گزارش خبرنگار استانی پایگاه خبری بانک مسکن-
هیبنا، علی کمالی عضو هیأت مدیره بانک مسکن در سفر 
دو روزه به اصفهان و بازدید از برخی شعب این استان با 
ترین  کیفی  دارای  »بانک  گفت:  مطلب  این  بیان 
و  نیستند  و شعبه  به یک شهر  نیروهاست که محدود 
روسای شعب ستون فقرات بانک و نماد شعب به شمار 

می روند«.
وی در این سفر و طی نشست های جداگانه  با روسای 
حوزه کاشان و روسای مرکز استان بر ارائه خدمات مطلوب 

به مشتریان در سریعترین و کمترین زمان ممکن تأکید 
و از زحمات همکاران شعب اصفهان و کاشان قدردانی 
کرد.وی در خصوص این بازدید افزود: با حضور مدیرعامل 
محترم و نگاه مثبت ایشان به حوزه منابع انسانی و معیشتی 
پویایی،  و  تمرکززدایی  هدف  با  همچنین  و  همکاران 
سفرهای استانی مدیران ارشد بانک کلید خورده است که 

سفر به استان اصفهان در مسیر این اقدام بوده است.
وی در ادامه خاطرنشان ساخت: استان اصفهان دارای 
ظرفیت بسیار بالایی است و با وجود صنایع بزرگ مرتبط 
با بخش مسکن و همچنین وجود نیروهای با انگیزه و 
پرنشاط در این مدیریت، نگاه و انتظار بانک به این استان، 
ویژه و متفاوت است، از این رو انتظار می رود شعب مرکز 

استان در جهت تحقق اهداف تلاش بیشتری داشته باشند
کمالی همچنین بر اهمیت جذب منابع ارزان قیمت 
تأکید کرد و افزود: یکی از مسائل نظام بانکی در سالیان 
اخیر رقابت بانک ها، جذب منابع گران قیمت و پرداخت 
سودهای جذاب به مشتریان بوده است که نتایج و آثار 
آن را در صورت های مالی بانک ها به طور مداوم شاهد 
هستیم.عضو هیأت مدیره در ادامه با اشاره به جایگاه بانک 
مسکن در بین بانک ها و نیز اهمیت اجرای طرح تکاپو 
در جهت بهبود این جایگاه اظهار داشت: انتظار می رود با 
بهره برداری از ابزارها و خدمات جدید و منحصربه فرد و 
برخی اختیارات خاص، در فرصت باقی مانده تا پایان سال 

اهداف مورد نظر از اجرای طرح تکاپو محقق شود.

وی همچنین با اشاره به اهمیت بانکداری شرکتی، بر 
ارزنده اعتباری و  ضرورت شناسایی و جذب مشتریان 

بهره  برداری از بانکداری شرکتی تاکید کرد.
کمالی در پایان سخنان خود وصول مطالبات و معوقات 
بانکی را ضروری خواند و افزود: اگر ماهانه هزار واحد 
تقسیط شود، یک همت به چرخه منابع بانک باز می گردد.

باید توجه ویژه ای به  به همین دلیل همکاران شعب 
وصول مطالبات داشته باشند.

وی ادامه داد: تصمیم داریم با ایجاد ابزارهای تشویقی 
برای مشتریان خوش حساب، زمینه ای فراهم کنیم تا 
دارایی های بانک و تسهیلات پرداختی در کمترین زمان 

ممکن به چرخه نقدینگی بازگردد

کمالی، عضو هیأت مدیره بانک مسکن تشریح کرد:

ظرفیت بالای استان اصفهان در تحقق اهداف بانک مسکن
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فرآیند ثبت  نام این خودروها از اوایل این هفته آغاز شده است 
و تا پایان هفته آینده ادامه خواهد داشت

عرضه ۸ هزار خودرو وارداتی سایپا در قالب مدل های چانگان 
ازسوی وزارت صنعت، معدن و تجارت آغاز به زودی آغاز خواهد 
شد. متقاضیان با رعایت شرایط تعیین شده می توانند در این طرح 

ثبت نام کنند.
مهــدی ضیغمی، مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت، در 
این باره گفت: »در دور جدید ثبت نام خودروهای وارداتی، تعداد 
۸هزار دســتگاه خودرو از برند چانــگان برای متقاضیان در نظر 
گرفته شــده اســت.« وی تصریح کرد: » این مرحله از ثبت نام 
فرصتی را برای خریداران ایجاد می کند تا خودرو موردنظرشــان 

را با شرایط مشخص خریداری کنند.«
ضیغمی در توضیح شــرایط شــرکت در این طرح بیان کرد: 
»متقاضیان باید تا دوشنبه ۱۷دی ماه )امروز( اقدام به بلوکه کردن 

مبلــغ 5۰۰میلیــون تومان در یکی از حســاب های بانکی خود 
می کردند که این اقدام به منظور تایید صلاحیت مالی متقاضیان 

و جلوگیری از ثبت نام های غیرضروری انجام شد.«
وی افــزود: »فرآینــد ثبت نام خودروها از اوایل این هفته آغاز 

شده است و تا پایان هفته آینده ادامه خواهد داشت.
بــر این اســاس، متقاضیان می توانند با مراجعه به ســامانه 
saleauto.ir/ تخصیــص خودروهای وارداتی بــه آدرس

announcement اطلاعــات دقیق تر را دریافت کرده و 
ثبت نام خود را تکمیل کنند.« مدیر طرح واردات خودرو همچنین 
اظهار داشت که نحوه ثبت نام و انتخاب خودروها از طریق سامانه 
مذکور اعلام می شود. این سامانه علاوه بر ارائه اطلاعات درباره 
مشــخصات فنی خودروها، قیمت ها و شــرایط پرداخت، امکان 

انتخاب دقیق خودرو را نیز فراهم می کند.
چانگان CS55 پلاس با جدیدترین زبان طراحی برند چینی 

و تحت نظر برتراند باخ، طراح مشــهور در دفتر تورین ایتالیای 
چانگان خلق شــده اســت. اگرچه CS55 جدید مثل چانگان 
UNI-T ظاهر عجیبی ندارد، اما مولفه های مشابهی روی بدنه 
هر دو کراس اوور دیده می شــود. سی اس55 پلاس ظاهر یک 
کراس اوور مدرن را دارد که هم زمان اســپرت و لوکس اســت. 
جلوپنجره بزرگ و عریض با چراغ های بومرنگی جلو ادغام شده 

است تا ترکیبی جدی و آینده نگر را ارائه دهد.
علاوه بر این، سی اس55 پلاس شباهت زیادی با هم خانواده 
کوچک تر خود، سی اس35 پلاس دارد. اگر از کناره ها به چانگان 
CS55 پلاس نــگاه کنیــم، خــودرویی رام و آرام می بینیم که 
طراحان سعی کرده اند با دو خط بلند و کوتاه روی بدنه، کمی از 
ســادگی آن کم کنند. گلگیرهای کراس اوور جمع وجور چانگان 
نیم دایــره ای اســت کــه چرخ های ۱9 اینــچی را در برگرفته، 

درحالی که گلگیرهای CS35 پلاس طرحی مربعی دارند.
همچنین، ســقف با شیب ملایمی به ســمت اســپویلر عقب 
کشیده شــده اســت. نمای عقب هم مثل بیشتر مدل های سری 
CS صاف و ساده است. شیشه عقب با شیب ملایمی به سمت 
پاییــن امتــداد پیدا کرده و به چراغ هــای عقب با گرافیک یخی 
رسیده است. روی این خودرو خبری از چراغ های سراسری و به 
هم پیوســته روی درِ صندوق نیســت، اما گرافیک و طرح جالبی 
دارد. دو سراگزوز چهار ضلعی روی سپر و شکل خاص اسپویلر، 
کمی هیجان و اسپرت را به نمای پشتی چانگان CS55 پلاس 

تزریق کرده است.
بعد از ورود به چانگان CS55 پلاس، کابین مدرن، جادار و 
باکیفیت پیش روی بیننده قرار می گیرد. فرمان مربع شکل است 
و طــرح خاصی دارد و پشــت آن کیلومترشــمار ۱۰.۲5اینچی 

دیجیتال قرار گرفته است.
نمایشگر لمسی ۱۲.3اینچی روی داشبورد سوار شده است و 
امکان دسترسی به سیستم اطلاعات و سرگرمی را فراهم می کند

طرح کنسول میانی هم کمی با خودروهای فعلی تفاوت دارد 
و شــامل دو جالیوانی مجزا از هم، اهرم تعویض دنده جمع وجور 
و غربیلک زاویه دار برای انتخاب حالت رانندگی اســت. از ســوی 

دیگر، صندوق عقب چانگان CS55 پلاس با گنجایش 4۷5لیتر 
برای استفاده یک خانواده چهارنفره کافی به نظر می رسد.

چانــگان CS55 پلاس با پیشــرانه ۱.5 لیتــری توربو در 
بازارهای جهانی عرضه شــده اســت که ۱۸۸ اسب بخار قدرت و 
3۰۰ نیوتون متــر گشــتاور دارد. این مشــخصات فنی کاملا با 
حال وهوای یک کراس اوور اســپرت جمع وجور هم خوانی دارد. 
فناوری Blue Core موتور چانگان دارای سه سیستم تزریق 
مستقیم سوخت با فشار بالا، کنترل پیشرفته حرارت و اصطکاک 
کم است که موجب می شود این خودرو در هر صد کیلومتر فقط 
5.9لیتــر بنزین مصرف کنــد. در سی اس55 پلاس، گیربکس 
اتوماتیک دوکلاچ تَر هفت ســرعته قدرت موتور را به چرخ های 
جلــو منتقــل می کند که دارای ســه حالت رانندگی نرمال، اکو و 
اسپرت است. سیستم تعلیق مستقل مک فرسون برای چرخ های 
جلو و مولتی لینک برای محور عقب، سواری راحت و پایداری را 
در هر مسیر و جاده ای، چه در شهر و چه در بزرگراه فراهم می کند

سه تیپ لایت، هایپ و لوکس از چانگان CS35 پلاس در 
چین، روسیه و کشــورهای آمریکای لاتین عرضه می شود که از 
نظــر امکانــات و تجهیزات با هم تفاوت دارند. تیپ لوکس، مدل 
فول آپشــن سی اس55 پلاس اســت و اگر به فهرست امکاناتش 
نــگاه کنیــم، کمتر جای خالی می بینیم. ازجمله امکانات ایمنی و 
رفاهی این خودرو برای نسخه عرضه شده در بازار ایران می توان 
به ۶ کیســه هوا برای ســرنشینان جلو، جانبی و پرده ای، سیستم 
کنترل کشش، سیستم کنترل پایداری، سیستم شروع حرکت در 
ســربالایی، سیســتم کمکی الکترونیکی ترمز، سیســتم ترمز 
اضطراری، سیســتم هشدار تصادف از جلو، شارژر بی سیم، ترمز 
پارک برقی، سیســتم صوتی PIONEER، نمایشگر لمسی 
 ،USB ۱۲.3اینچی، کلاستر دیجیتال، خروجی ۱۲ ولت، پورت
تهویه اتوماتیک، دوربین 3۶۰درجه، سیســتم کنترل حرکت در 
ســرازیری، ترمز پارک برقی، اتوهلد، سیســتم پایش باد تایرها، 
کروزکنترل تطبیقی، محدودکننده ســرعت، استارت دکمه ای، 
ورود بدون کلید، سنسور پارک عقب، چراغ روشنایی روز ، سنسور 

نور، سنسور باران و... اشاره کرد.

غوغای »چانگان« در بازار

اندازه بازار جهانی وسایل نقلیه تجاری تله ماتیک در سال 
۲۰۲4 به ۲4.3 میلیارد دلار رسید و تخمین زده می شود که 
با رشد خالص۱۲.9درصدی بین سال های ۲۰۲5 تا ۲۰34 

به کار خود ادامه دهد
در سال های اخیر هم زمان با توسعه فناوری در ناوگان 
تجاری دنیا، به منظور کاهش هزینه های اپراتوری و افزایش 
توجه  مورد  تله ماتیک  سیستم های  خودروها،  این  ایمنی 
 FTS بسیاری قرار گرفته اند. سیستم تله ماتیک ناوگان یا
امکان تبادل اطلاعات بین ناوگان خودروهای تجاری و مرجع 

مرکزی آن ها را فراهم می کند.
یک FTS معمولا از سیستم های متحرک خودرو و یک 
سیستم ارتباطی ثابت ناوگان تشکیل شده است. در همین 
خصوص آمارها نشان می دهد که اندازه بازار جهانی وسایل 
نقلیه تجاری تله ماتیک در سال ۲۰۲4 به ۲4.3میلیارد دلار 
رسید و تخمین زده می شود که با رشد خالص۱۲.9 درصدی 
دهد.  ادامه  خود  کار  به   ۲۰34 تا   ۲۰۲5 سال های  بین 
برای  تقاضا  افزایش  که  است  آن  از  حاکی  پیش بینی ها 
خودروهای تجاری در این بازه زمانی علت اصلی رشد بازار 
خواهد بود. اما چه چیزی باعث رشد و افزایش تقاضا در بازار 

خودروهای تجاری تله ماتیک می شود؟
با گسترش صنایعی مانند لجستیک، تجارت الکترونیک 
و ساخت وساز، تقاضا برای وسایل نقلیه تجاری همچنان در 
حال افزایش است. این رشد در تعداد وسایل نقلیه، منجر به 
افزایش تقاضا برای سیستم های مخابراتی به منظور نظارت 

و مدیریت کارآمد این ناوگان می شود.
تا  می کنند  به شرکت ها کمک  تله ماتیک  راه حل های 
استفاده از وسیله نقلیه را بهینه کنند، برنامه ریزی مسیر را 
بهبود بخشند، هزینه های سوخت را کاهش دهند، ایمنی را 
افزایش دهند و آن ها را برای مدیریت اندازه های رو به رشد 

ناوگان و اطمینان از کارایی عملیاتی حیاتی می سازند.

به عنوان مثال، طبق آمار اعلام شده، در سال ۲۰۲3 حدود 
۲۷.45میلیون وسیله نقلیه تجاری در سراسر جهان فروخته 
شد. این افزایش حدود ۱3.3 درصدی نسبت به فروش سال 
۲۰۲۲ است. همان طور که پذیرش خودروهای تجاری در 
بخش های مختلف سرعت می گیرد، فناوری های تله ماتیک 
برای کسب وکارهایی که به دنبال ساده سازی عملیات و حفظ 

مزیت های رقابتی هستند، ضروری می شوند.
افزایش تقاضا برای بهینه سازی و کارآیی ناوگان باعث 
رشد بازار تله ماتیک خودروهای تجاری می شود. از آن جایی 
که کسب وکارها به دنبال افزایش عملکرد عملیاتی هستند، 
راه حل های تله ماتیک داده های بی درنگ را ارائه می دهند 
که به مدیران ناوگان کمک می کند تا تصمیم گیری آگاهانه 
داشته باشند.این سیستم ها بینشی در مورد عملکرد خودرو، 

رفتار راننده و بهینه سازی مسیر ارائه می دهند که به کاهش 
مصرف سوخت، بهبود برنامه های تعمیر و نگهداری و به 
تله ماتیک  می کند.  کمک  توقف  زمان  رساندن  حداقل 
همچنین امکان تعمیر و نگهداری پیش بینی کننده را فراهم 
می کند و مشکلات احتمالی خودرو را قبل از این که منجر به 
خرابی های پرهزینه شود، شناسایی می کند. این رویکرد فعال 
باعث افزایش طول عمر خودرو و کاهش هزینه های کلی 
مدیریت ناوگان می شود.یکی دیگر از محرک های رشد 
صنعت تله ماتیک خودروهای تجاری، تمرکز فزاینده بر ایمنی 
و رعایت مقررات است. با افزایش نگرانی ها در مورد ایمنی 
جاده ها و مقررات سخت گیرانه تر دولتی، کسب وکارها به طور 
فزاینده ای سیستم های تله ماتیک را برای اطمینان از انطباق 
تله ماتیک  می کنند.  اتخاذ  ایمنی  قوانین  و  استانداردها  با 

می تواند رفتار راننده، مانند سرعت، ترمز شدید و خستگی 
راننده را کنترل کند و هشدارهای لحظه ای ارائه کند که به 

کاهش تصادفات و بهبود ایمنی کمک می کند.
سیستم های تله ماتیک مدرن به طور فزآینده ای با هوش 
مصنوعی و تجزیه و تحلیل پیشرفته ادغام می شوند تا بینش 
عمیق تر و توصیه های عملی برای مدیریت ناوگان ارائه کنند. 
و  راننده  رفتار  خودرو،  عملکرد  بر  نظارت  فناوری ها  این 
بهینه سازی مسیر را در زمان واقعی امکان پذیر می سازند که 

منجر به بهبود قابل توجهی در کارایی عملیاتی می شود.
علاوه بر این، الگوریتم های برنامه ریزی مسیر مبتنی بر 
هوش مصنوعی به بهینه سازی برنامه های تحویل، کاهش 
مصرف سوخت و بهبود بهره وری کلی ناوگان کمک می کنند. 
توانایی پردازش و تجزیه و تحلیل حجم وسیعی از داده ها به 
مدیران ناوگان اجازه می دهد تا تصمیمات آگاهانه تری بگیرند 
و رضایت مشتری را از طریق تحویل به موقع و بهبود کیفیت 
خدمات افزایش دهند.بر اساس کانال فروش، بازار تله ماتیک 
 OEM و  فروش  از  پس  بازار  به  تجاری  خودروهای 
طبقه بندی می شود. بخش OEM در سال ۲۰۲4 حدود 
۶3درصد سهم بازار را در اختیار داشت. یک محرک رشد 
سیستم های  ادغام  بازار،  در  OEMها  برای  قابل توجه 
پیشرفته تله ماتیک به طور مستقیم در وسایل نقلیه جدید 
است. با افزایش تقاضا برای وسایل نقلیه متصل و هوشمند، 
OEMها به طور فزآینده ای راه حل های تله ماتیکی را در 
خودروهای تجاری در طول تولید تعبیه می کنند.علاوه بر 
این، سیستم های تله ماتیک داده های ارزشمندی را در مورد 
به  واقعی  شرایط  در  نقلیه شان  وسایل  از  استفاده  نحوه 
تولیدکنندگان ارائه می دهند که می تواند به بهبود طراحی 
آینده کمک کند. این ادغام ارزش کلی خودروهای تجاری 
را افزایش می دهد و پذیرش راه حل های تله ماتیک را تسریع 

می کند.

پیش بینی رشد ۱3درصدی ناوگان تله ماتیک تا 203۴

»تسلا«؛ در صدر فراخوان  های سال 
202۴

چند روز پیش ســال ۲۰۲4 به پایان رسید و دروازه های ســال نو برای 
خودروسازان باز شد.

با اتمام این ســال پرهیاهو برای خودروســازان، وقت آن رسیده اســت 
که به فراخوان های آن ها نگاهی داشــته باشیم؛ چون در این زمینه 3۶5 
روز پرجنب وجوش را سپری کردند. ۱۰ برندی که بیشترین تعداد فراخوان 
را منتشــر کردند، حدود ۲5میلیون دســتگاه خودرو خود را مورد بررسی 

دوباره قرار دادند.
برخی از این فراخوان ها به مشــکلات بسیار اســاسی و بزرگ و برخی 
دیگر، تنها به برچسب اشتباه روی یک قطعه بازمی گشتند. دلیل فراخوان 
هر چه که بوده، خودروســازان خود را موظف به رفع آن می دانســتند. آمار 
»NHTSA« در آمریکا باعث شــد بتوانیم برندهای خودروســازی را 

برحســب تعداد خودروهای فراخوان شده  دسته بندی کنیم.
بر اساس این دسته بندی متوجه می شویم برند تسلا با ثبت ۱5 فراخوان 
بــزرگ و بــررسی بیش از 5 میلیون خودرو برقی خود، در صدر فهرســت 
قرار دارد. در مقام مقایســه می توان به برندهای آمریکایی دیگر اشــاره 
کــرد کــه با ثبت ۶۰ تــا ۷۰فراخوان، تعداد کمتری از مشتریانشــان را به 

کشاندند. نمایندگی ها 
شــرکت های فورد و اســتلانتیس در ســال ۲۰۲4 به ترتیب با ۶3 و ۷۲ 
بار فراخوان دادند. ازجمله فراخوان های تسلا می توان به اتفاقی که همین 
اواخر ســال برای باتری ۷۰۰ هزار دســتگاه سایبرتراک ها پیش آمد، اشاره 
کــرد. مــاه گذشــته میلادی هم تسلا به خاطر مشــکل در دوربین عقب 
خودروهــای تولیــدی، ۲۷ هــزار خودرو را برای مراجعه بــه نمایندگی ها 
فراخوان کرده بود. در شــهریورماه حدود 9۱۰۰ خودرو مدل X در ایالات 
متحده را به دلیل مشــکل در تزئینات ســقف، فراخوانی کرد. این شــرکت 
در ســال ۲۰۲۰ نیز برای همین مشــکل، فراخوان مشابهی برای دارندگان 

خودرو مدل X صادر کرد.
تسلا این فراخوان را به دلیل احتمال جدا شــدن قطعات تزئینی ســقف 
در حین رانندگی، به دارندگان خودرو مدل X اعلام کرده اســت. به نظر 
می رســد شــرکت برای چسباندن ادوات تزئینی موجود در سقف این مدل 
از خودروهای خود، از پارچه و چسب مناسب و کافی استفاده نکرده است. 
تسلا اغلب برای رفع مشــکلات، به روزرســانی های نرم افزاری منتشــر 
می کند؛ مانند مشــکل تکراری سیســتم اتوپایلوت که در برخی موارد به 
رانندگان هشــدار کافی و لازم را نمی دهد. اما برای مشــکل ســقف مدل 
X، تسلا مجبور اســت هزاران خودرو را به صورت بررسی کند. برای رفع 
این مشــکل، بخش خدمات تسلا، چســبندگی قطعات تزئینی ســقف را 

بــررسی کــرده و در صورت نیاز، این قطعات را مجددا نصب می کنند.
رویتــرز دربــاره  فراخوان مجدد تسلا می گوید این شــرکت، به تازگی 
متوجه شد در فراخوان سال۲۰۲۰، قطعاتی را که احتمال جدا شدن داشتند 
به طور کامل شناســایی نکرده اســت. این خودروساز همچنین اعلام کرد 
تاکنون تصادف یا آسیبی گزارش نشــده، اما حدود ۱۷۰ گزارش از ســوی 
مالکان این خودروها دریافت کرده که ممکن اســت تحت پوشــش این 
فراخوان قرار بگیرند. این فراخوان نشــان دهنده  چالش های مداوم تسلا 
در زمینه  کیفیت ســاخت و تولید اســت. با وجود اینکه تسلا به عنوان یکی 
از پیشــروان صنعت خودروهای الکتریکی شــناخته می شود، اما مشکلات 
مونتاژی این شــرکت می تواند به اعتبار و اعتماد مشــتریان آسیب برساند

تــسلا اعلام کــرده اســت مالکان خودروهای مــدل X، می توانند به 
نمایندگی های مجاز مراجعه کنند تا این مشکل به صورت رایگان برطرف 
شــود. مشــکلات مونتاژی تسلا فقط محدود به خودرو مدل X نمی شود؛ 
این شــرکت از اوایل ســال ۲۰۲4 تا کنون، بیش از ۱۱هزار سایبرتراک را 
به خاطر احتمال جدا شــدن قطعه ی تزئینی روی پدال گاز و مشــکل موتور 

برف پاک کن، فراخوان کرده است.
همانطور که اشــاره کردیم فورد و اســتلانتیس در سال ۲۰۲4 به ترتیب 
با ۶3 و ۷۲ بار فراخوان داشــتند. در مورد فورد می توان به همین ســه روز 
پیش اشــاره کرد که شــاسی بلند هیبرید اسکیپ و لینکلن کورسیر که بین 

ســال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲4 تولید شده   اند، فراخوان شدند.
به گفته NHTSA، »وجود یک نقص تولیدی در یکی از سلول   های 
باتــری ولتــاژ بالا می تواند منجر به اتصال کوتاه داخلی و در نهایت خرابی 

باتری شود.«
این ســازمان همچنین اعلام کرد نمایندگی های فورد نرم   افزار ماژول 
کنتــرل باتری را به   روزرســانی کــرده و در صورت نیاز، باتری ولتاژ بالا را 
به   صــورت رایــگان تعویض خواهنــد کرد. در شــهریورماه نیز فراخوان 
سگدســت و طبق موســتانگ ۲۰۲4 را داشــتیم که به دلیل مشــکل در 

ریخته گری بود.
مدیرعامل این خودروســاز بزرگ اعلام کرد در تلاش اســت کیفیت 
محصولاتش را ارتقا دهد؛ هر چند رقم خودروهای فراخوان شده این برند 

بسیار بالا قلمداد می شــود اما در مقایســه با قبل بهبود پیدا کرده اســت.
پس از فورد، اســتلانیس با فراخوان نزدیک به 5میلیون خودرو، ســالی 
بسیــار بــد را تجربه کــرد. این مجموعه بزرگ که حــال مالک برندهای 
مشــهوری چون کرایســلر، پژو، سیتروئــن، دوج، آلفارومئو، مازراتی و... 
است، با کمک NHTSA فراخوان های کوچک و بزرگ زیادی را اعلام 

کرد که شــامل خودروهای تمام برندهای زیرمجموعه اش می شد.
پس از برندهای آمریکایی می توانیم به هوندا بپردازیم که ۱۸ فراخوان 
را برای 3,۷94,۱۱3 دســتگاه داشــت. جنرال موتورز سال گذشته را بهتر 
از ســایر خودروســازان آمریکایی پشت سر گذاشت و با وجود اینکه 33 بار 
برای برندهای شورولت، پونتیاک و جی ام سی فراخوان داشت اما در حدود 

نیــمی از تعداد مالــکان هوندا هم به نمایندگی ها مراجعه کردند.
در مورد ب ام و تعداد فراخوان ها حتی بیشــتر از جنرال موتورز بوده ولی 
اختلاف تعداد خودروها در حدود 4۰ هزار دســتگاه و برابر با ۱,۸3۲,9۶۸ 
دســتگاه بوده اســت. تویوتا باوجود اینکه خودروهای باکیفیتی را تحویل 
مشــتریان می دهد، ۱۶بار فراخوان داشــته )تقریبا ماهی یکبار( ولی تعداد 

خودروهای شــامل فراخوان برابر با ۱,۲۲۱,۶۶۶ دســتگاه بوده است.
کیــا در رقابــت بــا ژاپنی ها بهتر عمل کــرده و با ۱9 بار فراخوان در 
همان حدود یک میلیون و ۲۱۱ هزار دســتگاه فراخوان داشــته اســت. 
دیگــر برنــد کره ای نیز عملکرد مشــابهی داشــته و باوجــود ۲5 بار 
فراخوانــدن، تعــداد خــودرو کمتــری یعنی ۱,۱۰9,9۷۸ دســتگاه را 
فراخوانده اســت. درنهایــت می توان به پرفروش تریــن برند اروپایی 
پرداخــت کــه با ۱۸بــار فراخوان تعداد ۱,۰۸۸,4۰۷ دســتگاه را راهی 
تعمیرگاه ها کرده اســت. در این میان، بزرگ ترین درخواســت بازرسی 
مجدد شــرکت فولکس واگن شــامل ۲۷۱,33۰ دستگاه خودرو نو آن در 
ماه ژوئن ۲۰۲4 بود؛ مشکل خودروهای مشمول این طرح، کارنکردن 

کیسه هوا سرنشینان جلو است.
شــرکت هیوندای هم مشــکل دوربین مدل های الانترا و ســانتافه را 
برطرف کرد. اما محصولات کیا و ب ام و مشکلات جدی تری داشتند؛ کیا 
بایــد مشــکل گیرکردن دکمه تنظیم صنــدلی تلوراید را برطرف می کرد 
چراکه می توانســت صندلی را هم به آتش بکشــد. ب ام و هم مجبور بود 
برای جلوگیری از آتش سوزی محصولاتش، پمپ آب را بررسی کند. سال 
۲۰۲4 بــرای وانت هــای تویوتا چندان خوش یمن نبــود؛ این برند ژاپنی 
مجبور شد برای جلوگیری از تلفات جانی احتمالی در خودروهایش، بیش 
از ۶۶۱ هــزار دســتگاه وانــت را به نمایندگی هایــش فرابخواند و محور و 

جعبه دنده هایشان را بررسی کند.

خبر

آن چه ام وی آگوستا سوپرولوچه ۱۰۰۰ را از  تمام اسپرت بایک های 
هم کلاس خود متمایز می کند، قلب تپنده آن است. یک موتور 4 
سیلندر خطی به حجم 99۸ سی سی اتمسفریک با ساختار ۱۶ سوپاپ 
در سرسیلندر در بطن این اسپرت بایک ایتالیایی جا خوش کرده است

ام وی آگوستا از سال ۱945 به دنیای پرهیجان موتورسیکلت ها 
وارد شده و مسیر رقابتی و تازه ای را رقم زده است. به طوری که پس 
از ۸۰ سال، همچنان نام این کمپانی مطرح در جایگاه خاصی قرار 
دارد. ام وی آگوستا به عنوان یکی از تولیدکنندگان ایتالیایی در صنعت 
موتورسیکلت همواره سعی کرده است محصولات خاص و اسپرتی 
تولید کند. این امر سبب شده است ام وی آگوستا سبک متفاوتی از 

موتورسیکلت های اسپرت را روانه بازار کند.
سال ۱954 میلادی بود که ام وی آگوستا موتورسیکلت ریس یا 
مسابقه ای خود را با نام 4C 35۰ تولید کرد. نکته بسیار مهم درباره 
طراحی این اسپرت بایک مسابقه ای، شکل بدنه آن بود که به لطف 
فلاپ منحنی و شیشه ای، دارای انحنا در جلو و طراحی فوق 

آیرودینامیکی بود.
جالب است بدانید بین سال های ۱954 تا ۱9۷۶ میلادی، این 
موتورسیکلت در مسابقات جی پی افتخارات بسیاری کسب کرد. 
ام وی آگوستا 4C 35۰ یادآور خاطرات خوب از این برند ایتالیایی است 
که همه اسپرت دوستان به آن علاقه مند هستند. این کمپانی در سال 
۲۰۲۰ میلادی )دوران پساکرونا( اسپرت بایک جدیدی با به روزرسانی 
4C 35۰ تولید کرد. این اسپرت بایک با نام سوپرولوچه شناخته 

می شود.
 4C 35۰ فلسفه طراحی سوپرولوچه ۱۰۰۰ یادآور خاطرات خوش
است. طراحی بدنه  این اسپرت بایک آیرودینامیک تر و جدیدتر شده 

تا حس و هیجان 4C 35۰ را به بیننده القا کند.
با نگاهی به پروفیل سوپرولوچه ۱۰۰۰ شاهد یک طراحی بی نظیر 
و زیبا از ام وی آگوستا هستیم. پوزه منحنی، فلاپ های عضلانی که 
به بدنه متصل شده، باک حجیم، فلاپ های تیز و اسپویلر منحنی شکل 

در عقب، استایل جذاب و اسپرتی به این اسپرت بایک ایتالیایی بخشیده 
است. استفاده از رنگ قرمز، نقره ای مات و رنگ طلایی برای رینگ ها 

و بخشی از شاسی، وقار این اسپرت بایک را دوچندان می کند.
درواقع طراحان ام وی آگوستا سعی کرده اند با طراحی رترو دیزاین 
)کلاسیک-مدرن( استایلی منحصربه فرد و متمایز نسبت به تمام 
اسپرت بایک ها به وجود آورند. در نمای جلو شاهد طراحی پوزه ای 

هستیم که انحنای آن از زاویه بیشتری برخوردار است .
همچنین طراحی دو ورودی  هوا درون پوزه و چراغ گرد هالوژنی 
در بخش میانی )که حس 4C 35۰ را تداعی می کند( چهره جسورانه 
این  اسپرت بایک می بخشد. در نسخه ۲۰۲5  این  به  پویایی  و 
موتورسیکلت، اسپویلر T شکل دوتکه در طرفین طراحی شده تا 
ضریب درگ بهبود یابد و جریان هوا از روی بدنه بهتر عبور کرده و 

سبب بهبود خنک کاری پیشرانه شود.
در نمای عقب با یک طراحی بسیار مجذوب کننده و زیبا مواجهیم. 
وجود دو اگزوز گرد در طرفین )درمجموع چهار اگزوز که مشابه لوله 
تفنگ هستند(، چراغ گرد در بخش میانی اگزوزها و حجم برآمده 
گل گیر عقب، نمای زیبا، چشم نواز و اسپرتی به سوپرولوچه ۱۰۰۰ 
می بخشند. ناگفته نماند که طراحی اگزوزهای گرد با چراغ  گرد مزین 
به LED در بخش عقب، هارمونی بسیار خوبی را به وجود آورده 
 Rosso Shock اسپرت بایک  این  خاص  است.رنگ 
Perlato Argento Ago است که یکی از گران ترین 
رنگ های این اسپرت بایک به شمار می رود. این رنگ، همان رنگ 
قرمز خاص 4C 35۰ با ترکیب رنگ نقره ای مات و طلایی است 

که استایل سوپرولوچه ۱۰۰۰ را بسیار جذاب می کند.
 ۱4۱4 محوری  فاصله  از   ۱۰۰۰ سوپرولوچه  ام وی آگوستا 
میلی متری برخوردار است. همچنین ارتفاع صندلی ۸45.۸ میلی متری 
سبب شده است این اسپرت بایک سطح بالایی از ارگونومی و راحتی 
را در اختیار راکب قرار دهد. همچنین زاویه قرارگیری راکب نسبت 
به فرمان ۲3 درجه بوده که این زاویه در فاصله 9۶.5 میلی متری 

طراحی شده است. این زاویه و فاصله سبب شده است سوپرولوچه 
۱۰۰۰ یکی از راحت ترین اسپرت بایک های حاضر در بازار جهانی 

باشد.
 TFT از سوی دیگر یک نمایشگر 5.5 اینچی افقی با کیفیت
برای کلاستر طراحی شده که با کیفیت بالا و رابط کاربری خاص، 
تمام اطلاعات سرعت، دور موتور، میزان مسافت طی شده، سوخت 
موجود در باک، چراغ چک، چراغ ABS و تمام اطلاعات دیگر 
حرکتی را در اختیار راکب قرار می دهد. جالب است بدانید نمایشگر 
کاربری  رابط  چهارم  نسخه  از   ۱۰۰۰ سوپرولوچه  اینچی   5.5

ام وی آگوستا MV EAS بهره می گیرد.
مهندسان کمپانی ام وی آگوستا با بهره گیری از شاسی آلومینیومی 
و فریم پلاستیک فشرده سازی شده و همچنین استفاده از فولاد 
سبک وزن در بخش میانی، سبب کاهش وزن چشمگیری در این 
اسپرت بایک شده اند. وزن خالص سوپرولوچه ۱۰۰۰ بدون احتساب 
باک ۱5.۸ لیتری و راکب، به ۲۰9 کیلوگرم می رسد که این عدد برای 
چنین اسپرت بایکی بسیار عالی است. ناگفته نماند که آلیاژ مورد استفاده 
در پیشرانه نیز از جنس آلومینیوم بوده که همین امر سبب شده است 
مجموع وزن این اسپرت بایک کاهش یابد و در انتقال حرارت نیز 

عملکرد بهتری داشته باشد.
آن چه ام وی آگوستا سوپرولوچه ۱۰۰۰ را از  تمام اسپرت بایک های 
هم کلاس خود متمایز می کند، قلب تپنده آن است. یک موتور 4 
سیلندر خطی به حجم 99۸ سی سی اتمسفریک با ساختار ۱۶ سوپاپ 
در سرسیلندر در بطن این اسپرت بایک ایتالیایی جا خوش کرده است. 
با مکانیزم دومیل سوپاپ رو  بوده و  این پیشرانه آب -هوا خنک 
DOHC طراحی شده است. جالب است بدانید قطر پیستون در 
این پیشرانه 4 سیلندر خطی ۷9 میلی متر و کورس پیستون 5۰.9 
میلی متر است. این مولفه فنی سبب شده است پیستون نسبتا بزرگ 

با شاتون کوتاه تر، حرکت خطی سریع تری را ایجاد کنند.
بر این اساس جداره  سیلندرها آلومینیومی با پوشش تیتانیوم بوده 

که این ترکیبات سبب انتقال حرارت و کاهش تنش حرارتی متمرکز 
در بخش میانی پیشرانه می شوند. به لطف کاهش ارتفاع اتاق احتراق، 
نسبت تراکم به ۱3.4 به یک رسیده که با در نظر گرفتن سیستم پاشش 
سوخت انژکتوری )به ازای هر دریچه گاز، دو انژکتوری تعبیه شده 
است( سوخت اتمیزه شده و به سیلندر وارد می شود. با در نظر گرفتن 
چنین تکنولوژی هایی، سوپرولوچه ۱۰۰۰ می تواند حداکثر ۲۰۸ 
اسب بخار قدرت را در ۱3 هزار آرپی ام )دور در دقیقه( و حداکثر ۱۱۶.5 

نیوتون متر گشتاور را در ۱۱ هزار دور در دقیقه فراهم آورد.
حداکثر سرعت موتور ۱4 هزار آرپی ام )دور در دقیقه( است که با 
استفاده از سوخت بنزین با اکتان 9۰ در دور ۱3 هزار آرپی ام ۲۰۸ 
اسب بخار قدرت تولید می شود. وجه تمایز پیشرانه 4 سیلندر 99۸ 
سی سی ام وی آگوستا در این اسپرت بایک، استفاده از ۱۶ سوپاپ 
بادامک های  و  تیتانیومی  فورج شده  شاتون های  تیتانیومی، 
بهینه سازی شده با پوشش DLC )کربن الماس( است. همین متریال 
سبب کاهش وزن کلی پیشرانه و افزایش راندمان شده است. دلیل 
نصب چهار انژکتور قبل از ورود هوا به دریچه گاز و چهار انژکتور دیگر 

در دریچه گاز، افزایش دبی و همچنین اینرسی است.
این افزایش دبی و اینرسی، سبب عملکرد بهتر پیشرانه در دورهای 
بالا می شود. اگزوزها نیز سفارشی از کمپانی آکراپوویچ بوده که جنس 
آن ها تیتانیوم و با پوشش فیبرکربنی است که منجر به بهبود خروج 

دود و ایجاد صدای مهیج در این اسپرت بایک می شوند.
برای انتقال این قدرت و گشتاور به چرخ عقب یک گیربکس ۶ 
سرعته دنده ثابت با فواصل کوتاه و ضرایب نزدیک به هم در نظر 
گرفته شده است که با مکانیزم هیدرومکانیکی تسریع تعویض دنده ها، 
شتاب این اسپرت بایک را افزایش می دهد. به لطف استفاده از زنجیر 
نسل جدید سبک وزن X تایپ از جنس تیتانیوم و آلومینیوم، انتقال 
قدرت به خوبی صورت می گیرد. همچنین بوش های نسل جدید که 
داخل زنجیر قرار دارند، سبب کاهش ارتعاشات و رانندگی بهتر با این 

اسپرت بایک می شوند.

»سوپرولوچه ۱000« یادآور دوران طلایی ایتالیایی ها


